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بر اســاس آمــاري كه بخــش تحقيــق و توســعه یکــی از 
شرکت های ساختمانی منتشر كرده ميزان حوادث منجر به 
فوت كارگاه هاي ساختماني در ايران به ازاي هر يک ميليون 
نفر ســاعت كار ٩ برابر اســتاندارد جهاني اســت. به طور 
مشــخص در پایتخت از زمان حادثه ريزش ســاختمان در 
سعادت آباد )تير ١٣٨٧( كه منجر به كشته شدن ١٧ كارگر 
كوهدشتي شــد تا امروز كه ١٥ ســال مي گذرد، کماکان 
شــاهد بروز حوادث مرگبار ساختمانی هســتیم. تاثیرات 
حــوادث مرگبار ســاختمانی علاوه بــر اینکه احساســات 
جمعی را جریحه دار می کند در عین حال با ابعاد اقتصادی 
جبران ناپذیری نیز همراه اســت. به طور مشخص حوادث 
ناشــی از نادیده گرفتن رعایت اصول و مقررات ساختمان 
و بی توجهــی به اصول ایمنــی در فرآیند تولید ســاختمان 
علاوه بر خســارت های جانــی و مالی درعین حال ســبب 
تحمیل پرونده های حقوقی ســنگین به دســتگاه قضایی 
کشور می شــود، در ســطح ملی شــاید بتوان گفت حادثه 
متروپل مصداق بارز نادیده گرفتن اصول ایمنی و مقررات 
ســاختمانی بود و به رغم اینکه انتظار می رفــت مانند زلزله 
1369 رودبار و منجیل که موجب بیداری ملی و توجه کشور 
به ضوابط فنی مقاوم سازی در برابر زلزله  شد، آن هم به یک 
نقطه عطفی برای رعایت استانداردهای ساخت وساز شود، 
اما عملا به جز رسیدگی به ســاختمان های ناایمن، تفاوت 
چندانی در اجرای مقررات ساختمان به صورت سختگیرانه 

صورت نگرفت.
در پایتخــت مشــخصا پــس از حادثــه متروپــل اهواز، 
1۲9ســاختمان پرخطر به عنوان ســاختمان های بســیار 
پرخطر بر سر زبان ها افتاد که البته این ساختمان ها صرفا از 
بعد استانداردهای آتش نشانی در حال ایمن سازی هستند، 
این درحالی اســت که بنا بر آنچه یکی از مسوولان پایتخت 
اعلام کرده هنوز آمار مشخصی از متروپل های پایتخت وجود 
ندارد و ساختمان های زیادی در تهران و سراسر کشور وجود 
دارد که شناســایی آنها نیاز به بودجه بالایــی دارد که این 

بودجه تخصیص پیدا نکرده است.
به کرات گفته می شــود که ســاخت مســکن باید توسط 
ســازندگان ذی صــلاح صــورت گیرد تــا هم شــاهد تولید 
واحدهای مســکونی ، تجــاری ، اداری و عمومی باکیفیت 
باشــیم و هم از ســوی دیگر از بــروز حوادث تلخــی نظیر 
خلازیر، متروپل و... که به دلیــل مداخله غیر متخصصان 
در امر ساخت است پیشگیری شود، اما بروز مکرر حوادث 
ساختمانی به خوبی گواه آن است که ساخت مسکن توسط 
غیر متخصصان ادامه دارد و جان و مال شهروندان ما بازیچه 
سرمایه گذارانی است که به صرف داشــتن سرمایه به خود 
اجازه می دهند در ساخت مسکن مداخله کنند. قطعا یکی 
از راهکارهای اصلی برای ســاخت مســکن ایمــن، رعایت 
قوانین و مقررات ســاختمان اســت و اگر چه ایــن قوانین 
مطابق با شرایــط روز نیاز بــه بازنگری دارند، اما بی شــک 
استفاده از همین ظرفیت فعلی قانون نیز می تواند به ساخت 
واحدهای باکیفیت و ایمن منجر شود، مطابق قوانین فعلی 
مسکن باید توســط افراد صاحب صلاحیت ساخته شود و 
به کارگیری مجــری ذی صلاح یک تدبیر قانونی اســت که 
قانون گذار در قانون پیش بینی کرده است تا مسکن توسط 
سازندگان صاحب صلاحیت ساخته شود، با توجه به اینکه 
مطابق مقررات ملی مالک مکلف شده بود در تمامی مراحل 
ساخت فقط از یک مجری استفاده کند، یک مالک در یزد، 
چند سال پیش از این موضوع به دیوان شکایت کرد که در 
نتیجه آن دیوان عدالت نیــز رای صادر کرد که به موجب آن 
امکان اســتفاده از مجریان ذی صــلاح در مراحل مختلف 

ساختمان فراهم شد.
 اما نکته جالب اینجاســت که این رای مستمســکی شد 
تا برخی از شــهرداری ها این رای را بــه منزله حذف مجری 
ذی صلاح تلقی کنند و به این بهانه در برخی شــهرها عملا 
استفاده ازمجری ذی صلاح از چرخه ساخت وسازها حذف 
شــود. اخیرا البتــه برخی از نظام مهندســی اســتان ها به 
صورت جداگانــه درصدد بازگردانــدن مجری ذی صلاح به 
صحنه ساخت وسازها شده اند که نمونه آن شهرداری شیراز 
اســت که با رای دیوان، عملا حضــور و به کارگیری مجری 
ذی صلاح در تمامی ساخت وسازها الزامی شده است. هر 
چند که عوامل مختلفی نظیر نیروی انسانی ماهر، مصالح 
ساختمانی ایمن، بازرسی های منظم و... در تولید مسکن 
ایمــن و رعایت ایمنی نقش آفرین هســتند، امــا حذف هر 
یک از حلقه های زنجیــره ایمنی ساخت وســازها می تواند 
در تولید مسکن ایمن و افزایش ضریب ایمنی فرآیند تولید 
مسکن نقش آفرین باشد، مجری ذی صلاح در زنجیره ایمنی 
ســاختمان نقش کلیدی دارد و بی شــک اگــر به کارگیری 
مهندس مجری ذی صلاح در ســاختمان ها الزامی شود، تا 

حد زیادی شاهد کاهش حوادث ساختمانی خواهیم بود.
اما حلقه مفقوده در این میان حضور محســوس دولت و 
شــهرداری ها و اقدام به انجام وظایف نظارتی خود اســت 
اما مهم تر از ایــن دو ارگان دولتی، نهادهایی هســتند که 
مستقیما نمایندگان مردم هر شهر هستند یعنی نمایندگان 
شهرهای مختلف در مجلس و نمایندگان مردم در شوراهای 
اسلامی شهرها که از آنها توقع است که بیشترین حساسیت 
را به ایمنی و بهداشت موکلان خود داشته باشند، اما به نظر 
می رسد اولویت های مبرم تری از ایمنی همشهری های خود 

در قبال حوادث ناشی از ساختمان دارند. 
در هیچ یــک از حــوادث ســاختمانی مرگبــار دو دهه 
اخیر صدای رســایی از اعتراض جدی شوراهای اسلامی 
شــهر ها و نمایندگان شــهر های حادثه دیده شنیده نشد 
یا اگر اقدامی کرده اند آنقدر رســا و موثر نبــوده که نتایج 
میدانی اش مشاهده شود و متاســفانه در موضوع ایمنی 
شهروند کماکان درب بر همان پاشنه ای می چرخد که در 
حادثه های ســعادت آباد و پلاســکو و متروپل می چرخید 
و ایمنی در ســاختمان ســطر حذف شــده از دســتورکار 
نهاد های مدیریت شــهری و نمایندگان مردم در شــورای 

شهر و مجلس قانون گذاری است.

فرآیند خرید و فروش خودرو، فرآیند زمانبری اســت که شاید برای 
عموم جامعه دشوار باشــد. اما روش های متعددی بر بستر اینترنت 
ایجاد شــده تا همین فرآیند ســخت را به تجربه ای شــیرین تبدیل 
کنند. شرکت مدیریــت اطلاعات نویــن ارگ که به اختصــار به مانا 
معروف است، پلتفرمی  با نام سیگما را راه  اندازی کرده است تا در این 
پلتفرم محصولات صفر و کارکرده کرمان موتــور به قیمت بازار خرید 

و فروش شود. 
به گزارش »دنیای اقتصاد«، پلتفرم سیگما به واسطه اطلاعاتی که 
از مشتریان شرکت کرمان موتور دارد،    باشــگاهی از علاقه مندان به 
محصولات جک و هیوندایی و ســایر محصولات کرمان موتور ایجاد 
کرده است و از این اطلاعات نیز می تواند در راستای خدمت رسانی 
بهتر به خریداران و فروشــندگان خودروهای کرمان موتور استفاده 

کند.

مهم ترین تمایز این پلتفرم با ســایر پلتفرم  ها در اطلاعات خاصی 
اســت که شرکت مانا از خودروهای مونتاژی کرمــان موتور دارد که 
می تواند راهنمای خوبی برای خریدار باشد که در همین رابطه شهاب 
رضوانی مدیرعامل شرکت مانا بــه »دنیای اقتصاد« گفت: در پلتفرم 
سیگما که برای خرید و فروش آنلاین اختصاصی محصولات کرمان 
موتور طراحی کردیم، تمام اطلاعات خــودروی مونتاژ جک و کی ام 

سی از نماینده تا شبکه خدمات پس از فروش قابل مشاهده است. 
اما شکل  گیری مانا و محصول سیگما از جایی شروع شد که کرمان 
موتور بــرای سرمایه گــذاری در پلتفرم  های موجود در بــازار پا پیش 
می  گذارد، اما با قیمت های بالایی مواجه می شــود که متناســب با 

بازده مورد انتظار نبود. بنابراین تصمیم بر ایجاد شرکت مانا گرفت.
مدیرعامل شرکت مانا در رابطه با شــفافیت در سیگما گفت: تمام 
مراحل کسب و کار در این شرکت شفاف است و این برای مشتریانی 

که از این شرکت خدمات می      گیرنــد، ایجاد اطمینان می کند. حتی 
مبلغ حق  العمل  کاری که برای خرید و فروش خودرو در نظر گرفتیم 
قابل ردیابی و مشاهده است و سیستم مالی این شرکت یک دفتری 
اســت و تمام معاملات برای ســازمان مالیاتی و ســازمان های دیگر 

شفاف است.
یکی دیگر از موارد تمایز پلتفرم ســیگما نســبت بــه رقبای خود، 
لیزینگ کــردن خودروهای کرمان موتور اســت کــه می تواند برای 
خریداران خودرو جذاب باشد، که در این مورد شهاب رضوانی گفت: 
این شرکت امکان لیزینگ محصولات کارکرده شرکت کرمان موتور را 

نیز فراهم کرده است و با دو شرکت لیزینگ همکاری دارد. 
رضوانی در مورد اینکه برای مشتریانی که قصد تعویض خودرویی 
از شرکت دیگر را با خودروی جک یا محصولات دیگر کرمان موتور را 
دارند، گفت: برای محصول سیگما برنامه  های متنوعی داریم. برای 
مثال با مجموعه  های دیگر در حال مذاکره هستیم که در صورتی که 
مشتری قصد تعویض خودروی مولتی برند خود را با یک کارکرده جک 

یا کی ام سی داشت، این شرایط را هم فراهم کنیم.
مدیرعامل شرکت مانا تصریح کرد: در ســیگما ســعی کردیم تمام 
مراحل خرید و فروش و توافقــات به صورت دیجیتال باشــد و حتی 
برای امضا و صحت  ســنجی از امضای نو کمک گرفتیم. اولین شعبه 
فیزیکی در خیابان فرجام تهران اســت که تجهیز شــده اســت و در 

ادامه از شــبکه نمایندگی کرمان موتور کمک خواهیم گرفت. البته 
موارد استانداردهای کارشناسی ســیگما را رعایت می کنند که این 

استانداردها بر اساس هیوندای است که توسعه داده شده  اند.
رضوانی در رابطــه با محصولاتی کــه در پلتفرم ســیگما به فروش 
می      رسد، گفت: فعلا تمرکز خرید و فروش به   صورت حق  العمل  کاری 
محصولات کارکرده مونتاژ فعلی کرمان موتور یعنی جک و KMC است 
و در فاز بعدی محصولات هیوندای و خودروســازان بــم را به پلتفرم 

اضافه خواهیم کرد.

 سیگما؛ پلتفرم اختصاصی محصولات
کرمان موتور

دنیای اقتصاد: در چشم انداز صنعت همیشه در حال تحول، 
تلاقــی پایداری و ســودآوری بــه نقطه کانونی برای کســب 
وکارهایی تبدیل شده است که هدف آنها رشد در دراز مدت 
اســت. یکی از بخش هایی که در آنها این تعــادل ظریف به 
طور فزاینده ای مشهود است، رابطه همزیستی بین تولید و 
بازیافت است. فرآیندهای تولید به طور سنتی با نگرانی های 
زیست محیطی، از کاهش منابع گرفته تا انتشار، همراه بوده 
اســت. با این حال، مدام در حال تغییر است زیرا شرکت ها 
پتانســیل منافع زیســت محیطــی و اقتصــادی را از طریق 

شیوه های پایدار تشخیص می دهند. 

تغییر دوستدار محیط زیست در تولید  
تولیدکنندگان؛ تحت فشــار فزاینده ای هستند تا ردپای 
زیســت محیطی خــود را به حداقل برســانند. ایــن فقط در 
مورد پایبندی به مقررات نیست، بلکه در مورد برآورده کردن 
انتظــارات مصرف کننــدگان آگاه از محیط زیســت اســت. 
در نتیجه، بســیاری از شرکت ها در فرآیندهــای تولید خود 
از شــیوه های ســازگار با محیط زیست اســتفاده می کنند. 
سرمایه گــذاری در ماشــین آلات کارآمــد بــا حداقل مصرف 
انرژی، تامین مواد پایــدار و بهینه ســازی فرآیندهای تولید 
برای کاهش ضایعات در حال تبدیل شدن به استراتژی های 
رایج است. این شیوه   ها به سیاره   ای سالم   تر کمک می   کنند و 
شرکت ها را به   عنوان ارگانی مسوولیت   پذیر و آینده   نگر تعریف 
می کنند، و برای مشتریانی که به طور فزاینده   ای با ملاحظات 

اخلاقی هماهنگ هستند، جذاب می   شوند.

بازیافت به عنوان سنگ بنای پایداری  
قهرمان روایت پایداری بازیافت است. صنعت بازیافت در 

سال   های اخیر دستخوش تحولات قابل توجهی شده است، 
پیشرفت   های تکنولوژیکی باعث افزایش کارآیی و گسترش 
دامنه مواد قابل بازیافت شده است. بازیافت دیگر فقط یک 
فعالیت برای ایجاد احساس خوب نیست. بلکه یکی از اجزای 
حیاتی یک اقتصاد چرخشی است که در آن از منابع مجددا 

استفاده می شود و فشار بر مواد خام کاهش می یابد.

همراهی سودآور تولید و بازیافت  
برای تولیدکنندگان، ادغام مــواد بازیافتی در فرآیندهای 
تولید آنها یک مزیت دوگانه است. اول، تقاضا برای منابع بکر 
و هزینه های مرتبط با استخراج، حمل ونقل و فرآوری را کاهش 
می دهــد. دوم، ضایعات را بــه حداقل می رســاند، زیرا مواد 
بازیافتی به جای دور ریختن، تغییر کاربری داده می شــوند. 
منافــع اقتصادی فراتــر از کاهش هزینه اســت. بــا توجه به 
اینکه مصرف کنندگان به طور فزاینده ای از محصولات پایدار 
حمایت می کنند، ترکیب مواد بازیافتی می تواند بازارپسندی 
برند و وفاداری مشــتری را افزایش دهد. این نه تنها راه   های 

جدیدی را برای کســب درآمد باز می   کند، بلکه آینده کسب 
و کار را در برابــر تغییر ترجیحــات مصرف کننــده و مقررات 

سخت   گیرانه زیست   محیطی ثابت می   کند.

حلقه بسته، از محصول به بازیافت و برگشت آن  
برای استفاده کامل از پیوند بین تولید و بازیافت، شرکت ها 
رویکرد حلقه بســته را اتخاذ می کنند. این شــامل طراحی 
محصولات بــا قابلیــت بازیافت اســت و اطمینــان حاصل 
می شــود که می توان آنها را به راحتی جدا کرد و اجزای آنها 
را تغییر کاربری داد. این مدل چرخشــی نه تنها ضایعات را 
به حداقل می رساند، بلکه یک چرخه پیوسته ایجاد می کند 
که در آن مواد می توانند بــه طور نامحدود دوباره اســتفاده 
شــوند. بازیگران اصلی در صنایع مختلــف در حال حاضر 
از ایــن رویکرد حمایــت می کننــد. از الکترونیــک گرفته تا 
بسته   بندی، شرکت ها می   دانند که تعهد به پایداری فقط یک 
استراتژی بازاریابی نیست، بلکه یک تغییر اساسی در نحوه 

عملکردشان است.

فراخوانی برای اقدام  
ما به عنوان مصرف کننده، قــدرت قابل توجهی در هدایت 
مسیر کسب وکار داریم. با حمایت از شرکت هایی که توأمان 
پایداری و سودآوری را در اولویت قرار می   دهند، به آینده   ای 
کمک می   کنیم که در آن تولیــد و بازیافت به طور هماهنگ 
کار می   کنند تا جهانی آگاه   تر از نظر زیست   محیطی و از نظر 
اقتصادی قوی   تــر ایجاد کنند. بنابرایــن، باید انتخاب های 
آگاهانه داشته باشــیم و عصری را آغاز کنیم که در آن پیوند 
بین تولید و بازیافت یک برد-برد هم برای تجارت و هم برای 

کره زمین باشد.

معاملهآپشن»طلا«
ازامروزدربورسکالا

راه  اندازی ابزارهای مشتقه از جمله قراردادهای آتی و اختیار 
معامله در صندوق های سرمایه گذاری بزرگ در بازارهای مالی 
دنیا اقدامی در راستای پوشش ریسک محسوب شده و اختیار و 
امکان معاملات حرفه  ای  تر را برای سرمایه گذاران فراهم می کند. 
صندوق پشتوانه طلای لوتوس نیز به عنوان بزرگ ترین صندوق 
طلای کشــور، پس از راه  اندازی قراردادهای آتی و اختیارِ آتی، 
اکنون ابزار اختیــار معامله را برای سرمایه گــذاران خود فراهم 
کرده است و به این ترتیب در حال حاضر صندوق طلای لوتوس 
کامل ترین ابزار سرمایه گذاری در طلا و به طور کلی کامل ترین 
ابزار سرمایه گذاری بازار سرمایه کشــور است.به گزارش روابط 
عمومی تامین سرمایه لوتوس پارسیان، از روز دوشنبه ۲5 دی 
ماه 140۲، قــرارداد اختیار معامله واحدهــای صندوق طلا با 
امکان اســتفاده از اســتراتژی کاوردکال در بورس کالای ایران 

قابل معامله می شود.
قرارداد آپشــن »طلا« با سررسید اردیبهشــت 1403 در نماد 
TLMMYYCK برای اختیار خرید و نمــاد TLMMYYPK برای 
اختیار فروش معامله می شود. برای معامله آپشن »طلا« چنانچه 
سرمایه گذار قبلا در سایر معاملات مشتقه در بورس کالای ایران 
فعالیت کرده و کد معاملاتی او فعال باشد، با همان کد معاملاتی 
امکان فعالیت در قراردادهای صندوق طلا را نیز خواهد داشت 

در غیر این صورت باید کد معاملاتی دریافت شود.
صندوق پشــتوانه طــلای لوتــوس نخســتین، بزرگ ترین و 
نقدشــونده  ترین صندوق طلای بازار سرمایه کشــور است و در 
حال حاضر بیش از 83 هزار میلیارد ریال دارایی تحت مدیریت 
دارد که در قالب بیش از 388 میلیون واحد سرمایه گذاری نزد 
سرمایه گذاران اســت. صندوق طلا از شروع فعالیت )1396( 
تاکنون توانســته کامل  تریــن ابزارهای سرمایه گــذاری را برای 

سرمایه گذاران خود فراهم کند.

پایداری و سودآوری شرکت ها در اقتصاد چرخشی

خبرنگار »دنیای اقتصاد« در اصفهان از سوء برداشت 
نسبت به معادن سنگ استان گزارش می دهد

کوچک   نمایی
 پایتخت سنگ ایران

اســتان اصفهان قطــب صنعتی کشــور به شــمار مــی رود که در 
زمینه   های مختلف صنعتی حرف   های بســیاری برای گفتن دارد، 
ماجرا صرفا به زیرســاخت   ها، کارخانه   های بزرگ یا شــهرک   های 
صنعتی خلاصه نمی شــود، وجود معادن گوناگون در استان یکی 
دیگر از حلقه   های زنجیره صنعت است که  بر غنای صنعتی اصفهان 
افزوده است. به   عبارت   دیگر تولید 50 تا 60 درصد سنگ کشور در 
استان اصفهان گواه این مدعاست که اصفهان پایتخت سنگ ایران 
است. استقرار ۲500 تا ۲600 واحد سنگ   بری در استان اصفهان 
نشــان می دهد که این اســتان ضمن برخورداری از زیرســاخت، 
معادن و سرمایه لازم برای صنعت سنگ، توانمندی لازم برای ایجاد 
اشتغال تا حد قابل   توجهی در این حوزه را نیز دارد. اصفهان اگرچه 
اکنون رتبه چهارم کشور را در زمینه معادن فعال در اختیار دارد اما 
تا سال گذشته رتبه دوم معادن در این زمینه را به نام خود ثبت کرده 
بود. درعین   حال توان اصفهان در زمینه سنگ صرفا به سنگ   های 
ساختمانی خلاصه نمی شود و اولین معدن طلای کشور و رتبه دوم 
تولید سرب و روی در کشــور و همچنین رتبه اول تولید سنگ   های 

27∞چینی، مرمریت و گرانیت را دارد.

عملکرد بانک   ها در تسهیلات دهی تا پایان پاییز امسال چگونه بوده است؟

افزایشسهمخانوارازکیکوامها
آمارهای بانک مرکزی از عملکرد 9 ماهه تسهیلات دهی بانک   ها نشان 
می   دهد که شبکه بانک   های کشــور طی این مدت مجموعا 3 هزار و 
861 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش    های مختلف اعطا کرده است. در این بین سهم خانوار 
رکورد تازه   ای ثبت کرده و به 18 درصد معادل 695 هزار میلیارد تومان رســیده که طی ســالیان 

گذشته بی   سابقه بوده است. همچنین در این آمارهای تازه مشخص می   شود که بانک ها تقریبا 
118.۲ هزار فقره از تسهیلات خود را که برابر با رقمی حدود 57.5 هزار میلیارد تومان بوده امهال 
کرده   اند. متوسط تسهیلات اعطایی توســط بانک   ها هم 310 میلیون تومان برآورد شده است. 
براساس گزارش بانک    مرکزی،  شبکه بانکی طی 9ماهه گذشته مجموعا 3 هزار و 861 هزار میلیارد 

تومان تسهیلات اعطا کرده که از این مبلغ 3 هزار و 165 میلیارد تومان آن معادل 8۲ درصد سهم 
صنعت  و 695 هزار میلیارد تومان آن معادل 18 درصد سهم خانوار بوده است. در بخش صنعت،  
بیشترین تسهیلات اعطایی به هدف تامین سرمایه در گردش صنایع بوده که سهم 7۲درصدی یا 

28∞به عبارتی ۲ هزار و 410 هزار میلیارد تومانی را به خود اختصاص داده است.

 تامین کامل برق 
با نصف گاز موجود

ظرفیت تولید نیروگاه های گازی در زمستان حدود 75 هزار مگاوات است که به دلیل کمبود گاز در حال 
حاضر حدود 35 مگاوات آن مورد اســتفاده قرار می گیرد. با هر مترمکعــب گاز در نیروگاه های حرارتی 
موجود می توان 3.5 تا 4.5کیلو وات ســاعت برق تولید کرد. مصرف گاز هر خانوار در ایران در زمستان 
حدود ۲0 مترمکعب در شبانه روز اســت. با ۲0 مترمکعب گاز می توان حداقل 70 کیلو وات ساعت در 

29∞شبانه روز برق تولید کرد. 
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بازار محصولات آرایشی 
در کشــور مــا بســیار 
پررونق است، بر اساس 
آمار، ایران از لحاظ استفاده از لوازم آرایشی جایگاه دوم  
رادر خاورمیانــه و پنجم را در جهــان به خود اختصاص 
داده است. همچنین بر اساس همین آمار ما در مصرف 
لوازم    آرایشــی رنگــی نیز رتبــه اول جهــان را داریم. از 
این رو می توان گفت اســتفاده از محصولات آرایشــی، 
بهداشــتی و عطریات در میــان زنان و مــردان ایرانی 
رواج بســیاری دارد و هر ســاله نیز تمایل به خرید این 
محصولات افزایش   می یابد. اما متاسفانه بخش زیادی 
از نیاز کشــور در این حوزه همچون سال   های گذشته 
از مســیر قاچاق یا در واحدهای تولیــدی زیر   زمینی و 
بدون رعایت اســتانداردهای لازم تامین می شــود. اما 
پرسش اینجاســت، در حالی که امروز بیش از 1850 
تولیدکننده اقلام بهداشــتی و آرایشی در کشور وجود 
دارد و بازار رقابتی مناسبی نیز در سال   های اخیر شکل 
گرفته است، چرا هنوز هم کالای قاچاق و تقلبی در این 
بازار وجود دارد و صنعت بهداشــتی و آرایشی کشور را 
بیش از پیش آسیب   پذیر کرده است؟ علت این موضوع 
شاید قیمت پایین   تر این محصولات در بازارهای مصرف 
باشد که باعث شده محصولات تولید   شده در واحدهای 
تولیدی داخل کشور شانس زیادی برای حضور در بازار 

رقابتی لوازم    آرایشی نداشته باشند.
فروش و عرضه این فرآورده   ها به دلیل حاشیه سود بالا 
و قیمت پایین برای مشتریان، بسیاری از فروشندگان و 
مصرف کنندگان را به ســوی این محصولات روانه کرده 
است. در گوشــه و کنار شهر، در بســاط دستفروشانی 
که همه نوع محصولی را بــه خریداران عرضه می   کنند، 
می توان انــواع لاک   ، کرم   های پوســتی، مدادها و ابزار 
آرایشی چشــم و… را مشــاهده کرد که به دلیل قیمت 
کمتر نسبت به کالاهای عرضه شده توسط فروشگاه   های 
رسمی   عرضه محصولات بهداشتی و آرایشی و داروخانه   ها 
طرفداران خاص خود را در میان مصرف کنندگان به   ویژه 
اقشــار کمتر برخوردار جامعه دارند. قدرت پایین خرید 

مردم و ارزان قیمت    بودن لوازم آرایشی معمولا مهم ترین 
عوامل تاثیرگذار بر رونق این کسب و کارها هستند. البته 
عرضه محصولات تقلبی و قاچاق تنها محدود به بساط 
دستفروشان نمی شــود و می توان انواع مختلفی از این 
محصولات را در برخی فروشگاه   های عرضه محصولات 

بهداشتی و آرایشی نیز دید.
در همیــن راســتا رئیــس انجمــن واردکننــدگان 
فرآورده   های بهداشــتی، آرایشــی و عطریات ایران در 
نشستی گفت: پیش از ممنوع شــدن واردات، بیش از 
230 شرکت عضو انجمن واردکننــدگان فرآورده   های 
بهداشتی، آرایشی و عطریات ایران بودند، اما با ممنوع 
شدن واردات، شرکت ها عضویت خود را تمدید نکردند.

موسی احمدزاده با بیان مطلب فوق افزود: در چنین 
شرایطی ما به سمت و سوی تولید حرکت کردیم، اما پس 
از اینکه وارد عرصه تولید شدیم، پی بردیم که تولید در 
ایران بوروکراسی   های بسیار پیچیده  ای دارد و برای اخذ 
یک مجوز موانع زیادی وجود دارد. در حالی که درهای 
کشورهای همســایه ما به روی کشــورهای دیگر بسته 
نشــده و از ســوی دیگر فعالان صنعت در این کشورها 
در فضــای کامــلا رقابتــی فعالیت می   کننــد و بخش 

قابل توجهی از صادرات منطقه را پوشش داده اند. 

افزایش۩قاچاق۩به۩2.1۩میلیارد۩دلار ۩
وی با بیان اینکه در اقتصاد امروزی ما که ثبات وجود 
نــدارد، شرکت ها بایــد از بهره   وری در تولیــد برخوردار 
باشــند و اگر این بهــره   وری نباشــد، بقــای شرکت ها 
تضمیــن شــده نخواهد بــود، بیــان کــرد: در رویداد 
کازموپرایوت )تولید بدون کارخانه( بیش از 860 افراد 
شناســنامه دار حقیقی و حقوقی حضــور پیدا کردند و 
تولید بدون کارخانه برای اولین بار در ایران با استقبال 
وســیع و گســترده در اتاق بازرگانی مواجه شد. البته 
طرح »خلق برند مشترک« قبلا در ذهن ما بوده و بعد از 
اینکه کازموپرایوت شکل گرفت، قاچاق از یک میلیارد 
و 600 میلیــون دلار به 2 میلیــارد و 100 میلیون دلار 

رسیده است. 

این تولیدکننده محصولات آرایشــی و بهداشتی 
درباره دلیل قاچاق در این صنعت بیان کرد: افزایش 
قاچــاق و تولید کالاهــای تقلبی زیرزمینــی به این 
خاطر اســت که برخــی موانع باعث می شــود افراد 
نتوانند به صورت قانونی کار کنند و تشویق به فعالیت 
غیرقانونــی می   شــوند. درنهایت ایــن روند موجب 
می شود که ســلامت جامعه به خطر بیفتد گاهی در 
زیرزمین   ها و حتی در کارخانه   ها شاهد تولید این نوع 
محصولات هســتیم؛ چرا که کارخانه   ها نمی توانند 

هزینه   های خود را پوشش دهند.

حمایت۩از۩واحدهای۩زیرزمینی ۩
احمدزاده ادامــه داد: طی تحقیق و امکان ســنجی 
که انجام دادیم، به این نتیجه رســیدیم که بسیاری از 
شرکت ها به خاطر تورم و بوروکراسی   های پیچیده موجود 
در ســازمان های مختلف، نمی توانند به صورت قانونی 
کار کنند. بعد از همایش کازموپرایوت متوجه شــدیم 
که این واحدها توان سرمایه گذاری کلان و اســتخدام 
نیروهای متخصــص را برای تولید محصولات آرایشــی 
و بهداشــتی ندارند. از ایــن رو به دنبال این هســتیم 
که این ایده دانش   بنیان و خلاقانــه را فراگیر کنیم و از 
واحدهایی که به صورت زیرزمینی اقدام به تولید و عرضه 

محصول می   کنند، حمایت کنیم تا پیشرفت کنند. 
وی افزود: در این بین شرکت هایی از سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی از این طرح بســیار استقبال کرده   اند 
و در زمینــه تولیــد، توزیــع، صــادرات با هــدف خلق 
ارزش   هــای نویــن جهانی فعالیــت می   کنند کــه وارد 

بازارهای جهانی و منطقه شویم.

رشد۩سالانه۩3.72۩درصدی۩بازار۩کازمتیک ۩
احمدزاده بیان کرد: بازار لوازم آرایشــی ایران در 
ســال 2022 میلادی از 7 میلیــارد دلار عبور کرده 
و منابع بســیار موثقــی در این حوزه وجــود دارد که 
نشــان می   دهد این بازار ســالانه 3.72 رشد دارد، 
اما متاســفانه ســند اســتراتژیکی برای این صنعت 

هنوز منتشر نشــده و تنها زمزمه آن وجــود دارد. ما 
اعلام کردیــم که حاضریم تجارب خــود را در اختیار 
سیاستگذار بگذاریم و امیدواریم که گوش شنوایی 
برای این تجارب وجود داشته باشد. ما در تحقیقات 
خود به این نتیجه رسیدیم که ایرانیان به طور متوسط 
5 برابر مردم کشورهای خاورمیانه محصولات آرایشی 
و بهداشــتی خریداری می   کنند که ایــن آمار برای 
حرکت در مسیر توسعه یافتگی بســیار خوب است 
و باعث می شــود که داروی کمتری استفاده کنیم و 
همین طور این بازار جذاب و جذاب   تر خواهد شــد. 
اما باید بتوانیم ســهمی   از بازارهای منطقه و جهانی 
بگیریــم. البته شرکت هایی هســتند که محصولات 
خــود را صادر می   کننــد، اما این میــزان قابل قبول 

نیست. 
این فعال صنفی یادآور شــد: با ســازمان توســعه 
تجارت، اتاق بازرگانی و نهادهــای مختلف مکاتبه 
کرده   ایم که از مــا حمایت کنند. همان طــور که در 
کشورهای همسایه مثل ترکیه، نمایشگاه   های داخلی 
و خارجی برگزار و دولت از تولیدکنندگان حمایت و 
برای آنها مشوق   های صادراتی ارائه می   کند. ضمن 
اینکه درهای کشور ترکیه به روی کشورهای دیگر باز 
است و صنعتگران این کشور در فضای رقابت پذیر، 

هر روز سهمی    از بازارهای جهانی را می   گیرند. 
وی با انتقــاد از اینکه نبــود همبســتگی و اتحاد 
اســتراتژیک در این صنعت باعث شــده که ایرانیان 
نتوانند سهم خود را از بازار خاورمیانه و جهان بگیرند، 
تاکید کرد: امیدواریم که دولت و ســازمان توســعه 
تجارت موانع صادراتی را از پیش روی ما بردارند و به 
حداقل برساند تا بتوانیم در رویدادهای دنیا حضور 
داشته باشیم و صادرات ما شکل بگیرد تا همان طور 
که از واردات به سمت تولید شیفت کردیم، به سمت 

صادرات برویم. 

خلق۩برند۩مشترک،۩نیازمند۩حمایت۩سیاستگذار ۩
موســی زاده تاکید کرد: با خلق برند مشترک، این 
بستر برای شرکت های کوچک و متوسط مهیا شده 
که می توانند با همبستگی و همگرایی در رویدادهای 
دنیا شرکت کنند. همان طور که می   دانیم شرکت های 
بزرگ چندملیتی متعلق به یک نفر نیستند و در ابتدا 
موسسان آنها دو یا سه نفر بودند. بنابراین امیدواریم 
بــرای اولین بــار در صنعــت کازمتیک ایــران، برند 
مشترک با حمایت سیاستگذار ایجاد شود و فعالان 

اقتصادی این صنعت بتوانند وارد بازارهای منطقه   ای 
و جهانی شود. 

وی با ابراز تاسف از اینکه ایران نسبت به بازارهای 
منطقــه   ای، ســهم آنچنانــی در بازارهــای جهانی 
ندارد، تصریح کــرد: امیدواریم مــا اعضای انجمن 
تولیدکنندگان و واردکنندگان فرآورده   های بهداشتی 
و آرایشــی، تولیدکنندگان بــدون کارخانه با حضور 
فعال در نمایشــگاه   های خارجی بتوانیم از این برند 
رونمایی کنیم که همه از منافع عمومی    آن بهره ببرند 
و شعار سال یعنی رشد تولید و مهار تورم محقق شود. 
ضمن اینکه از حمایت دولت برای حضور در بازارهای 

جهانی نیز برخوردار شویم. 

چالش۩۩۩های۩صنعت۩آرایشی۩و۩بهداشتی ۩
رئیس انجمن واردکنندگان فرآورده   های بهداشتی، 
آرایشی و عطریات ایران همچنین در پاسخ به سوال 
»دنیای اقتصــاد« مبنی بر اینکه دولــت باید در این 
صنعت چه موانعــی را برطرف کند، گفــت: از جمله 
موانع اصلی صنعت این اســت کــه در وزارتخانه   ها 
مدیران کل به سرعت عوض می   شوند و با تغییر آنها 
برنامه   ها و سیاست   ها عوض می شود. سازمان غذا و 
دارو و وزارت صمت باید چشم انداز و سند استراتژیک 
این صنعت را ترسیم و تدوین و عنوان کند که ما در چه 

نقطه   ای هستیم و به کجا می   خواهیم برویم.
وی خاطرنشان کرد: دولت باید موانع این صنعت 
را به حداقل برساند. به این معنا که مواد اولیه زودتر 
ترخیص شود، اسناد و مجوزها از طرف سازمان غذا 
و دارو زودتر صادر شــود، ثبت علائم تجــاری برای 
امور حداقلی نباید در بوروکراســی   ها گرفتار شــود، 
چرا که از رقبای بین المللی عقب می   مانیم. به طور 
کلی خواسته ما از دولت این است که این مشکلات 

را برطرف کند.

به۩لحاظ۩واردات۩مواد۩اولیه۩در۩تحریم۩نیستیم ۩
همچنین مرتضــی دانایــی، عضــو هیات مدیره 
انجمن واردکنندگان آرایشی و بهداشتی و عطریات 
ایران در پاسخ به پرســش دیگر »دنیای اقتصاد« در 
خصــوص تامین مواد اولیــه برای تولید بــا توجه به 
شرایط سیاسی کشــور و محدودیت واردات گفت: 
در حال حــاضر ما می توانیــم مواد اولیه مــورد نیاز 
این صنعت را تامین کنیم، تمام کمپانی   های خارج 
از کشــور مواد اولیه را در اختیار ما قرار می   دهند و 
مشکلی از این بابت وجود ندارد. بنابراین ما به لحاظ 
واردات مواد اولیه در تحریم نیستیم و عمدتا به لحاظ 
اینکه دولتمردان برای واردات مواد اولیه بالک تحریم 
ایجاد کرده   اند، در این زمینه با محدودیت مواجهیم. 
یعنی مــا نمی توانیم یکــری از مــواد اولیه تحت 
لیسانس برندهای خارجی را به شکل بالک در ایران 
وارد کنیم، مسیر آن بسته شده؛ البته مجوزهای آن 
گرفته شده و بیش از یک سال است که در شوراهای 
گفت   وگو تایید شده، اما متاسفانه هنوز عملیاتی و 
اجرایی نشده است. وی با بیان اینکه ما اگر بخواهیم 
با کیفیت جهانی کالاهای خود را تولید کنیم، باید 
بیــش از 90 درصد مواد اولیه موردنیــاز این صنعت 
را وارد کنیــم، تصریح کرد: در کشــور بــه این مواد 
دسترســی نداریم و صنعت آن هنوز در ایران ایجاد 

نشده است.
دانایی بیان کرد: بر این اساس هرچند که شاید 
در بخش مواد اولیه موردنیاز دارو محدودیت واردات 
وجود داشته باشد اما در واردات مواد اولیه آرایشی و 
بهداشتی محدودیتی نداریم.به طور کلی موانعی 
بــرای ورود مــواد اولیه در کشــور نداریــم. در کل 
کمپانی   های دنیا تمایل به تجارت با ایران را دارند 
و بازار ایــران برای آنهــا جذاب اســت و امیدواریم 
با رفــع تحریم   ها هیــچ محدودیتی در ایــن زمینه 

نداشته باشیم. 

اثراتمنفیفقدانحملونقل
قابلاعتمادبرسلامتی

دنیای۩اقتصاد: به گفته مرکز کنترل و پیشــگیری 
از بیماری   هــای ایــالات متحــده )CDC(، فقــدان 
حمل ونقــل قابــل اعتــماد می توانــد پیامدهــای 
نامطلوبی برای سلامتی جوامع داشته باشد، به ویژه 
در میان بزرگسالانی که مسن   تر هستند، از خدمات 

بیمه بهره   مند نیستند و درآمد کمتری دارند. 

بر اســاس یک تحلیل جدید منتشر شــده توسط 
CDC، در ســال 2022 حــدود 5.7 درصــد از 
بزرگسالان در ایالات متحده که بالغ بر 13 میلیون 
تا 14 میلیون نفر را شــامل می   شــوند، فاقد وسایل 
حمل ونقل قابل اعتــماد برای زندگــی روزمره خود 
بودند. روند رو به رشــد شهرنشــینی بــه این معنی 
است که تا سال 2050، بالغ بر 70 درصد از جمعیت 
جهان در مناطق شهری زندگی خواهند کرد که در 
حدود 6.8 میلیارد نفر می   شوند. با این حال افزایش 
روند دیجیتالی شدن نیروی کار، به الگوهای کاری 
انعطاف   پذیر کمک می کند و پیش بینی می شود که 
در آینده بالغ بر 40 تا 70 درصد مشاغل را می توان 

در خانه انجام داد.
فقــدان حمل ونقل قابــل اعتــماد موضوعی بود 
کــه در این تحقیقات مورد بررســی قــرار گرفت و از 
شرکت کنندگان این سوال پرســیده شد که در 12 
ماه گذشــته، آیا نبود حمل ونقل مطمئن شــما را از 
قرار ملاقات، جلســات یا اقدامات پزشکی مرتبط با 
ســلامتی یا تهیه چیزهایی که بــرای زندگی روزمره 
نیاز داشتید باز داشته است؟ بر اساس این گزارش، 
تحقیقات قبلی نشان می دهد که فقدان حمل   ونقل 
مناسب، به   ویژه در میان بزرگســالانی که مسن   تر و 
فاقد بیمه ســلامت هســتند و درآمد کمتری دارند، 
منجر به کاهش دسترسی به مراقبت   های بهداشتی 
برای آنها می شود که ممکن است منجر به پیامدهای 

نامطلوب سلامتی شود. 
این در حالی اســت کــه  درصد کســانی که یک 
شرایط حمل ونقل قابــل اعتماد ندارنــد با افزایش 
سن کاهش می   یابد. بر اســاس بررسی   های انجام 
شــده حــدود 7 درصــد از بزرگســالان 18 تــا 34 
ســال حمل ونقل قابل اعتــماد ندارنــد، در حالی 
کــه 4.5 درصــد بزرگســالان 65 ســال و بالاتر نیز 
همیــن موضوع را اظهــار کردند. وقتــی صحبت از 
ســایر جنبه   های جمعیت   شــناختی ماننــد نژاد به 
میان می   آید، سرخپوســتان آمریکایی و بزرگسالان 
غیراسپانیایی بومی   آلاسکا با 17.1 درصد در مقایسه 
با 3.6 درصد از بزرگســالان آســیایی، 4.8 درصد از 
افــراد سفیدپوســت، 6.9 درصد از اســپانیایی   ها و 
7.6 درصد از بزرگسالان دیگر نژادها یا چند نژادی از 

حمل   ونقل قابل اعتماد برخوردار نبودند. 
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری   ها دریافت که 
افراد سیاه پوست 9.2 درصد بیشتر از سفیدپوستان 
و بزرگسالان اســپانیایی تبار از حمل ونقل مطمئن 
محــروم هســتند. همچنین ایــن تجزیــه و تحلیل 
نشــان داد که با افزایش درآمد و ســطح تحصیلات 
خانواده   هــا، تعداد کســانی کــه حمل ونقــل قابل 
اطمینان نداشــتند کاهش یافت. حدود 16 درصد 
از بزرگســالانی که شرایــط مالی کمــتر از خط فقر 
داشتند، در ســال 2022 فاقد وســایل حمل ونقل 

قابل اعتماد بودند.
بزرگســالان با مدرک کمــتر از دیپلم دبیرســتان 
یا ســطح تحصیلی GED )کســانی که دبیرستان را 
کامل نکرده   اند یا شرایط لازم رابرای دیپلم دبیرستان 
ندارند( بیش از دو برابر بیشتر از بزرگسالان با مدرک 
دانشگاهی یا بالاتر احتمال داشت که از حمل ونقل 
قابل اعتماد برخوردار نباشد. همچنین در این کشور 
افراد با مــدرک کمــتر از دیپلم 9.7 درصــد و افراد 
دارای تحصیلات دانشگاهی 3.8 درصد با احتمال 
عدم بهره   مندی از یک شرایــط حمل ونقل مطلوب و 

مطمئن دست و پنجه نرم می کنند.
از طرف دیگــر آنهایی که در منطقــه مرکزی غرب 
شــمال ایالات متحده یعنــی در ایالت   هــای آیووا، 
کانزاس، مینه   سوتا، میســوری، نبراسکا، داکوتای 
شــمالی و داکوتای جنوبی زندگــی می   کردند، در 
مقایسه با میانگین ملی، به احتمال زیاد حمل   ونقل 
قابل اعتمادی در زندگی روزانه خود ندارند. حدود 
7.5 درصد از بزرگســالان در منطقــه از حمل ونقل 
مطمئن برخــوردار نبودند، در حالی کــه میانگین 

کشوری 5.7 درصد است. 
به گفته کارشناســان، حمل ونقل می تواند نقش 
بزرگــی در کمک به ســاکنان ایالات متحــده برای 
دسترســی به امکانات مراقبت   های بهداشــتی ایفا 
کند. بدون توانایی دسترســی به چنین امکاناتی، 
افــراد اغلب می تواننــد مراقبت   های پزشــکی خود 
را بــه تاخیــر بیندازنــد و در نتیجــه ســلامت آنهــا 
تحت   الشــعاع قرار خواهد گرفت. بنیــاد رابرت وود 
جانسون در یک گزارش استدلال کرد که دسترسی 
به حمل ونقل عمومــی    می تواند از طریــق افزایش 
دسترسی به گزینه   های غذایی سالم   تر، مراقبت   های 
پزشکی، خدمات حیاتی و فرصت   های شغلی برای 
شــهروندان، نابرابری   های بهداشــتی و سلامتی را 
کاهش دهــد. تجزیــه و تحلیــل CDC از داده   های 
نظرسنجی مصاحبه ملی ســلامت در سال 2022 

برای تهیه این گزارش استفاده کرده است. 

 داروخانه   های قدیمی
 در آستانه ورشکستگی

دنیای۩اقتصاد:۩طی کمتر از یک سال، 30 درصد به تعداد داروخانه   های کشور اضافه شده 
و بر همین اساس هم بســیاری از داروخانه   های قدیمی تا مرز ورشکستگی پیش رفتند و 

خیلی   ها هم یا مجبور به جذب سرمایه گذار شدند یا به سمت تغییر شغل رفتند.
رئیس انجمن داروسازان ایران با اشاره به این مطلب و با تاکید بر اینکه افزایش بی   رویه 
تعداد داروخانه   ها به اقتصاد داروخانه   های قدیمی   تر فشار آورده است، گفت: پراکندگی 
داروخانه   ها در سطح کشور از یکنواختی برخوردار نیست، در برخی استان   ها به ازای هر 
11 هزار نفر یک داروخانه وجود دارد و در نقطه مقابل در مناطقی از شمال شهر تهران به 

ازای هر 1500 نفر یک داروخانه تاسیس شده است.
شــهرام کلانتری خاندانی یکی از اشــکالات فعلی شــبکه توزیع داروی کشــور را نوع 
قرارگیری و پراکندگی داروخانه   های جدید در سطح کشور دانست و افزود: باید به   نحوی 
برنامه   ریزی شــود که بیشترین تاسیس در اســتان   ها و مناطقی اتفاق بیفتد که بر اساس 

استانداردهای کشور با کمبود داروخانه مواجهند.
به گفته وی در حال حاضر به ازای هر 5700 نفر یک داروخانه در کشور وجود دارد اما بر 
اساس ارقامی که در برنامه توسعه هفتم ذکر شده بود تا پایان برنامه باید به ازای هر 5000 

نفر یک داروخانه وجود داشته باشد.
کلانتری گفت: متاسفانه نتوانستیم سیاستگذاری، برنامه   ریزی و نگارش آیین نامه   هایی 
داشته باشیم که باعث یکنواخت شدن تاســیس داروخانه   ها در کشور شود. این موضوع 
هم به علت احکام اشتباهی است که هیات مقررات   زدایی و شورای رقابت در حوزه سلامت 
صادر کردند؛ به عنوان مثال شورای رقابت در آیین   نامه   های وقت سازمان غذا و دارو مداخله 
و اعلام کرد که حدنصاب   های جمعیتی در تاسیس داروخانه باید برداشته شود؛ در حالی 

که تا قبل از آن برای تاســیس داروخانه حــد نصاب جمعیتی وجود داشــت و متقاضیان 
تاسیس داروخانه به نقاطی که کمبود داشتیم ارجاع داده می   شدند؛ اما درحال حاضر و با 
آیین   نامه   های فعلی هر کسی که حداقل پایه امتیاز هر شهر را داشته باشد می تواند در هر 

نقطه   ای از شهر که بخواهد داروخانه تاسیس کند.
وی خاطرنشان کرد: دیوان عدالت اداری نیز بر اســاس همین مصوبات شورای رقابت 
و هیات مقررات   زدایی، آیین   نامه   های وزارت بهداشت برای سطح   بندی خدمات بر اساس 
جمعیت را ابطال کرد؛ بنابراین بی   نظمی ای که در پراکندگی داروخانه   ها در سطح کشور 

وجود دارد عمدتا به دلیل مداخلات نهادهای غیرتخصصی در حوزه سلامت است.
این مقام مســوول در نهایت گفت: نه ما در انجمن داروســازان و نه ســازمان غذا و دارو 
مخالف افزایش تعداد داروخانه   ها نبوده و نیســتیم؛ اما خواهان افزایش تعداد داروخانه 
به   صورت هوشــمندانه و تدریجی بودیم تا نظم بازار دارویی کشــور بر هم نخورد و فعالان 
فعلی بتوانند به کار خود ادامه دهند؛ ضمن اینکه لازم بود برای پراکندگی داروخانه   ها از 

قبل برنامه   ریزی شود.

در۩نشست۩انجمن۩واردکنندگان۩فرآورده۩۩۩های۩بهداشتی،۩آرایشی۩و۩عطریات۩ایران۩تاکید۩شد۩
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قطــب  اصفهــان  اســتان 
صنعتــی کشــور بــه شــمار 
مــی رود کــه در زمینه   هــای 
مختلف صنعتی حرف   های بسیاری برای گفتن دارد، ماجرا 
صرفا به زیرســاخت   ها، کارخانه   های بزرگ یا شــهرک   های 
صنعتی خلاصه نمی شود، وجود معادن گوناگون در استان 
یکی دیگــر از حلقه   های زنجیره صنعت اســت کــه  بر غنای 
صنعتی اصفهان افزوده اســت. به   عبارت   دیگــر تولید 50 تا 
60 درصد سنگ کشور در استان اصفهان گواه این مدعاست 
که اصفهان پایتخت ســنگ ایران است. اســتقرار 2500 تا 
2600 واحد سنگ   بری در استان اصفهان نشان می دهد که 
این استان ضمن برخورداری از زیرساخت، معادن و سرمایه 
لازم برای صنعت سنگ، توانمندی لازم برای ایجاد اشتغال تا 

حد قابل   توجهی در این حوزه را نیز دارد.
اصفهان اگرچه اکنون رتبه چهارم کشور را در زمینه معادن 
فعال در اختیار دارد اما تا سال گذشته رتبه دوم معادن در این 
زمینه را به نام خود ثبت کرده بود. درعین   حال توان اصفهان 
در زمینه ســنگ صرفــا به ســنگ   های ســاختمانی خلاصه 
نمی شود و اولین معدن طلای کشــور و رتبه دوم تولید سرب 
و روی در کشور و همچنین رتبه اول تولید سنگ   های چینی، 
مرمریت و گرانیت را دارد. در واقع می توان اصفهان را صنعتی 
و معدنی نامید اما در این حوزه کماکان نیاز به معرفی بیشتر 
در کشور و منطقه دارد چون اصفهان صرفا برند گردشگری یا 

صنعتی در حوزه فولاد نیست.
با نگاهی جزئی   تر به صنعت ســنگ اســتان، پرسش   های 
اساسی در این زمینه شــکل می گیرد؛ ازجمله میزان نسبی 

تولید سنگ فرآوری در اســتان که محل اختلاف فعالان این 
حوزه است. آمار دقیق و صحیحی از این مساله وجود ندارد و 
شاید در نگاه اول این مساله چندان اهمیتی نداشته باشد اما 
زمانی که خواهان برنامه   ریزی یا گسترش بحث   های زیربنایی 
باشــیم، چالش   هایی در زمینه نبود آمارهای دقیق ســد راه 
تحلیل وضعیت سنگ استان قرار می گیرد؛ از جمله عدم آمار 
مشخص در اضافه    تولید یا برنامه   ریزی تولید و نیاز استان که 
محل اختلاف اســت. به   عنوان   مثال از آمارهای غلطی که در 
این حوزه مطرح می شــود؛ می توان به برخــی نقل   قول   های 
دولتی در این زمینه اشــاره کرد که می   گویــد میزان ظرفیت 
اسمی ســنگ   بری   های اســتان اصفهان از شــهر قم کمتر 
اســت؛ ولی آیا در واقعیت امر این   گونه است؟! حسام   الدین 
فرهادی نسب نایب   رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
در اتاق بازرگانی اصفهان در گفت وگویی با »دنیای اقتصاد« 

در مورد همین پرسش   ها پاسخ می دهد.
فرهادی   نسب می   گوید: این آمار نادرست پیامدهایی از جنس 
عدم تعیین قیمت انرژی  بر تولیــد ازجمله در بحث برق صنعتی 
دارد. به   عنوان   مثــال ســالانه تولیــد 10هزارمتر ســنگ به یک 
مگاوات برق نیاز ندارد و مابقی اضافه محاسبه می شود یا برق یا 
گاز واحد صنعتی قطع می شود که آن    هم یکی از مشکلات عمده 

واحدهای صنعتی موجود در استان است.
او همچنین در مورد وضعیت فعلی معادن اســتان می   افزاید: 
حدود 330 معدن در اســتان اصفهــان وجود دارد کــه آماری 
دولتی و متعلق به وزارت صمت اســت. البته نسبت به تعطیلی 
این معادن به   طور قطعی نمی توان نظر داد زیرا این تعداد به   مرور 
دستخوش تغییرات می   شوند. به شکل حدودی می توان گفت 

140 معدن از این تعداد واحد معدنی غیرفعال هســتند. تنوع 
معدنی در اصفهان بسیار است؛ رتبه یکم تولید چینی و مرمریت 
در اصفهان بخشی از این سابقه هســتند البته به لحاظ فرآوری 
و نه تولید معدنی؛ اما مجتمع   های بزرگ معدنی چون لاشــتر، 
جوشقان، لایبید و ... بخشی از توانمندی معدنی استان هستند. 
در ادامه نایب   رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی در اتاق 
بازرگانی اصفهان  به رابطه فناوری روز با صنایع معدنی و سنگ 
اصفهان اشــاره می کند و می   گوید: اگر بخواهیم از به   روز بودن 
تجهیزات ســنگ اصفهان بگوییم، چندان بــه واقعیت نزدیک 
نیستیم و اگر بخواهیم از عقب ماندن آنها از فناوری بگوییم نیز 
اشتباه است. در این واحدهای سنگ   بری برخی تجهیزات مدرن 
و برخی هم با فناوری چند دهه قبل مشــغول فعالیت هستند. 
هرچند به   طورکلی و آماری استان اصفهان چندان مقام بدی از 
این لحاظ در کشــور ندارد؛ به   عنوان   مثال در منطقه محمودآباد 
اصفهان حداقل 100 واحد فعال صادراتــی وجود دارد که آمار 

خوبی از استان را مخابره می کند.
با وجود همین تجهیزات نیز در حال حاضر چه به   طور مستقیم 
و چه غیرمستقیم به کشورهای کانادا، آفریقا، ایتالیا، هند و ... از 
اصفهان صادرات به ثبت رسیده است هرچند نگاه اصفهان باید 

فرا منطقه   ای باشد.
تا قبل از رکود حاکم در اقتصاد و بخش سنگ، صادرات بالایی 
در اصفهان وجود نداشــت اما کم   کم نیاز به بازارهای جدید آنها 
را به سمت صادرات ســوق داد و توانســتند حوزه فروش خود را 
گسترش دهند. همچنین انتظار از واحدهای تولیدی و فرآوری 
سنگ این است که با فرهنگ صادرات آشنا شوند و کیفیت کار و 
محصول خود را به استانداردهای جهانی نزدیک کنند تا بتوانند 

به این فرصت بازار صادرات که یک بازار امن و همیشگی است 
دست یابند. فرهادی   نسب همچنین در مورد رابطه نهاد دولت با 
مسیر فعالیت سنگ   بری   ها می   گوید: دولت در زمینه فعالیت و 
فروش سنگ   بری   ها نقش   های مختلفی بازی می کند؛ نقش   هایی 
که همیشــه هم به نفع صنایع سنگ نیست. بخشــنامه دولت  
که برای بحث صادرات و عوارضی که در تیرماه اعلام    شــده بود 
با تلاش فعالان صنعت ســنگ اصفهان و از طریق دیوان عالی 
توقیف    شده بود در حال حاضر فعال است که مشکل بزرگی برای 

صنعت سنگ اصفهان ایجاد کرده است.
این روند باعث شده فعالان این حوزه دیگر هیچ برنامه   ای نه در 

سال آینده بلکه در هفته آینده نیز برای کار خود تدوین نکنند.
بخشــنامه اخیر دولت می   گوید که صادرکننده هر صادراتی 
که از ابتدای سال داشته باشد، باید عوارض آن را پرداخت کند. 
نه   تنها این بخشــنامه جدید برای فولاد بلکه برای ســنگ   های 
ساختمانی نیز اجرایی شده است. بهترین و امن   ترین بازار برای 

همه دنیا صادرات است؛ اما در ایران این ممکن نیست.
به   عبارت   دیگر ایران یک   بار بازار تشنه فولاد را در غیاب روسیه از 
دست داد؛ در زمانی که به   راحتی می   شد صادرات کرد، موضوعی 

که می تواند در موارد دیگری هم تکرار شود.
او دراین باره می   افزاید: امســال ســالِ  مهار تورم و رشد تولید 
نامیده شده اما با این   چنین چیزی محقق می شود؟ و آیا وضع این 
قبیل قوانین مانع تولید نمی شود؟ طبق ماده 23 قانون احکام 
دارایی هرگونه وضع مالیات یا عــوارض برای صادرات کالاهای 
مجاز یا غیر یارانه   ای و جلوگیری از صادرات هرگونه کالا به   منظور 
تنظیــم بازار داخل ممنوع اســت اما بخشــنامه فــوق وضعیت 

بغرنجی برای صنعت سنگ ایجاد کرده است.

دنیای اقتصاد: منطقه 6 یکی از قدیمی   ترین مناطق شــهر 
تهران است که در دوره پهلوی اول با ساخت دانشگاه تهران 
و... توسعه اش رشد شتابان گرفت و حالا به عنوان قلب تهران 
شناخته می شود. محلات قدیمی وصال، یوسف آباد، حافظ 
و... در این منطقه واقع شده، قرارگیری منطقه در مرکز تهران 
و دسترسی آسان به مناطق دیگر تهران سبب شد که ادارات 
دولتی و... به سمت این مناطق سو ق داده شوند و به همین 
دلیل در طول سال های اخیر محلاتی که روزگاری برای خود 
برو و بیایی داشتند تبدیل به محله   ای سوت و کور در هنگام 

شب شدند و اصطلاحا دچار شب مردگی شدند.
سیدمرتضی روحانی، شــهردار منطقه6 با اعلام خبر رشد 
45درصدی میــزان صــدور پروانه   های ســاختمانی در این 
منطقه در یک ســال اخیر گفت: ضمن مقایســه آمار صدور 
پروانه   های صادر شده امسال در مقایسه با وضعیت مشابه در 
سال قبل باید عنوان کنم که از ابتدای سال 1402 تا امروز 
355 مورد پروانه صادر شــد، که میزان صــدور پروانه در این 

منطقه، نسبت به سال قبل با رشد 45 درصدی همراه بود.
وی در تشریح جزئیات این موضوع اظهار کرد: 4 درصد از 
پروانه   های صادر شده با کاربری تجاری و 42 درصد با کاربری 
مسکونی بود و باقی موارد کاربری اداری و... دارد و منطقه6 

جزو مناطقی است که از لحاظ بافت فرسوده جزو مناطق با 
تراکم پایین در بافت فرسوده شــهر تهران محسوب می شود 
به گونه   ای کــه در حالت کلی طبق آخرین نقشــه   های طرح 
تفصیلی ملاک  درصد مســاحت بافت فرسوده نسبت به کل 

منطقه 3 درصد است. 
روحانی یادآور شــد: پرونده   های بافت فرسوده به تعداد 7 
قطعه پلیگونی )بلوک( شامل 289 پارسل و تعداد قطعه   های 

دارای پروانه تا تیرماه 1402 شامل 27 پرونده است. 
شــهردار این منطقه به اقدامات انجام شــده در راســتای 
احیای مجدد بافت فرســوده اشــاره کرد و گفت: مقرر شد با 
توجه بــه  نبود دفتر تســهیل   گری در این منطقــه، به منظور 
سرعت بخشــیدن به امــور؛ مکاتبه   ای با ســازمان نوســازی 
انجام شــود تا یکی از دفاتر مناطق همجوار برای بهره مندی 

شهروندان هماهنگ شود.
در ادامه شهردار این منطقه در تشریح فعالیت   های عمرانی 
منطقه 6 اظهار کرد: تلاش ما در بخش مرکزی شهری فراهم 
کردن بستر کالبدی مناسب برای حضور فعال شهروندان در 
فضاهای شهری است؛ به همین منظور پیاده   روها به عنوان 
یکی از اصلی   ترین فضاهای شهری برای تردد عابران پیاده 
مورد توجه قرار گرفت. پس پروژه بهســازی و پیاده روســازی 

شــهری به عنوان یکی از اصلی   ترین مسیرهای تردد عابران 
برای دســتیابی به شــهرهای انســان محور مورد توجه قرار 
گرفت که خیابان   های حجاب با بیش از 60 درصد پیشرفت و 
پیاده   روهای خردمند، گمنام مقابل دانشگاه و خیابان حافظ 
از رودسر تا طالقانی به طور کامل به اتمام رســیده اســت و 
خیابان   های فلسطین، بیســتون، کارگر، اقاقیا و عضدی با 
پیشرفت فیزیکــی نزدیک به 50 درصد پــروژه در حال انجام 

است.
روحانی با تاکید بر اینکه شــهر زنده اســت و نیــاز دارد به 
صورت مســتمر خود را به روز کنــد، گفت: تاکنــون بیش از 
44 هزار تــن آســفالت   ریزی در معابــر و خیابان   های بخش 
مرکزی پایتخت انجام شــده است که قرار اســت این تناژ تا 

انتهای سال به 55 هزار تن آسفالت برسد.
روحانی در ادامه با اشــاره  به طرح مســیر طبیعت گفت: 
مطالعات عمیق و کاملی صورت گرفته و طرح دارای پیوست 
ترافیکی، اجتماعی و عمرانی است. باید تلاش کنیم با تامین 
سرمایه مالی طرح، اخذ مشــارکت و توافقات بین شهرداری 
با نهادهای ذی ربط پروژه را عملیاتی کنیم، چراکه با اجرای 
این طرح ملی، مصلای تهران به عنوان قطب مذهبی تهران 
به اراضی عباس آباد قطب فرهنگــی و خیابان   های ولیعصر، 
الوند، گانــدی و...که قطب هــای کارآفرینی و کســب و کار 
محسوب می   شوند به همدیگر متصل می شود تا در این مرکز 
مدرن شهری تمامی خدمات مذهبی، اجتماعی، فرهنگی و 

تفریحی به صورت یکپارچه به شهروندان عرضه شود.
وی در ادامــه ضمن تاکید بــر اینکه منطقه 6 حــوزه کار و 
فعالیت مرکزی تهران به حساب می   آید، گفت: کاربری   های 
تعریف شــده در این طرح بیشــتر با هدف قابلیــت برقراری 
اتصال بین محورهای شرق و غرب است. در طراحی این پروژه 
به شرایط خــاص منطقه از جمله تعدد مراکز بیمارســتانی و 

دولتی در سطح منطقه، توجه ویژه شده است و انتظار می رود 
با عملیاتی شدن طرح بخش بزرگی از چالش   های شهروندان 
از مشکلات ترافیکی و شــب   مردگی در بخش   های مرکزی و 

شمالی منطقه کاهش یابد.
روحانی اظهار کرد: تمرکز ادارات و مراکز بیمارستانی قلب 
پایتخت را دچار شــب   مردگی کرده اســت که با اجرای پروژه 
مسیر طبیعت بعد فرهنگی و تفریحی در این محدوده پررنگ 
خواهد شد و شادی و نشاط زندگی به سطح منطقه باز خواهد 
گشــت و اجازه نمی   دهد غلبه کار، بافت مسکونی و زندگی 

شهروندان منطقه را برهم بزند.
روحانی در ادامه به طرح توســعه   ای دانشگاه تهران اشاره 
کرد و با بیان اینکه طرح دانشــگاه تهران معضل 27 ســاله 
تهران و منطقه 6 است که در این زمینه سه جلسه با دانشگاه 
برگزار کردیم و موضوع در دانشگاه با جدیت پیگیری می شود، 
افزود: یکی از تقاضاهای ما از شــورای شــهر این اســت که 
موضوع را از طریــق وزارت میــراث فرهنگی دنبــال کنند و 
طرحی که معاونت شهرســازی و دانشــگاه تهران در ســال 
1400 به تصویب رساندند تا طرح توسعه دانشگاه ارائه شود، 
اگر مورد پیگیری قرار بگیرد در کمیســیون مــاده 5مطرح و 

مشکل آن حل خواهد شد.
وی اضافــه کرد: ایــن منطقه جــزو کهنسال نشــین   ترین 
مناطق تهران اســت، از این رو توجه بیشــتر بــه موضوعات 
مناسب سازی فضاهای شهری برای ایجاد تسهیل در تردد و 
اجرای برنامه   های فرهنگی متناسب با سالمندی جزو اولویت 
برنامه   هــای فرهنگــی و عمرانی در قلب پایتخت محســوب 
می شود و مدیریت شهری منطقه به منظور ایجاد عدالت در 
بهره   مندی شــهروندان از فضاهای شهری طرح   های ویژه   ای 
در دستور کار دارد و در پروژه »پاتوق حال خوب سالمندی« به 

شهروندان قدیمی و سالمند توجه ویژه داشته است. 

کرمانشاه در مسیر هوشمندسازی شهری

دنیای اقتصاد - الهام اکبری: یکی از دغدغه   های شــهرداری کرمانشــاه رصد 
پیشرفت طرح   های عمرانی شهری به ویژه طرح   های شــاخص با جزئیات به طور 
مســتمر اســت، به طوری که روزانه  درصد پیشرفت فیزیکی، پیشرفــت ریالی و 
مسائل پیش روی طرح   ها را رصد می کند تا نسبت به آن برنامه   ریزی دقیق   تری با 
استفاده از تیم مدیریت شهری انجام دهد. برای رفع این نیاز، یکی از پیشرفته   ترین 
ســامانه   های نرم   افزاری در حوزه مدیریت پروژه   های عمرانی در این شــهرداری 

پیاده سازی و اجرا شد. 
عابدین محمودی، رئیس ســازمان فنــاوری اطلاعات و ارتباطات شــهرداری 
کرمانشاه با اعلام این خبر گفت: سامانه »شهاب تدکار« با خلق و مدیریت فضایی 
یکپارچه، امکان مشاهده، ردیابی بر روی نقشه و کنترل طرح   ها را به صورت مستمر 
و برخط )online( فراهم می   آورد. این سامانه که مبتنی بر وب طراحی شده است، 
مدیران و کارشناسان را قادر می   سازد که علاوه بر دسترسی به اطلاعات طرح   ها، 
ایجاد، ویرایش و گزارش   گیری از آنها را در هر زمان و مکان بر اساس آخرین تغییرات 

به روز شده دلخواه انجام دهند. حمید اعتصام   فر، معاون عمرانی شهردار کرمانشاه 
نیز گفت: از مهم ترین طرح   های شاخص یک شــهر، طرح   های عمرانی است که 

تاثیر چشمگیری در سهولت ارتباطات شهری خواهد داشت.
وی افزود: با توجه به گســتردگی و پیچیدگــی این طرح   ها لزوم پیاده ســازی 
ســامانه   ای برای مدیریت و دریافت گزارش   های دقیق از روند اجرا در راســتای 

برنامه   ریزی مناسب در دست مدیران شهری احساس می شد.
اعتصام   فر اظهار کرد: به بسیاری از موضوعات مربوط به طرح   های عمرانی در 

این سامانه پاسخ داده شده است.
آریاپور، کارشــناس معاونــت نرم   افزار ســازمان فناوری اطلاعــات و ارتباطات 
شهرداری کرمانشاه نیز در این باره گفت: این سامانه تمام فرآیندهای تهیه اسناد 
مناقصه، متره، برآورد، آنالیز بها، پیشنهاد قیمت، صورت وضعیت، تعدیل، گردش 
کار بین عوامل اجرایی، کارتابل، برنامه   ریزی، کنترل پــروژه و کنترل منابع را در 
بر می گیرد. همچنین پیشرفت فیزیکی و پیشرفت ریالی را بر اســاس ســاختار 
جغرافیایی و ساختار طبقه   بندی طرح   ها برای عوامل اجرایی گوناگون به صورت 
 )Portfolio( یکپارچه در قالب داشبورد مدیریتی برای هر پروژه یا سبد پروژه   ها

ارائه می دهد.

تکمیل پست برق گرمه نیازمند اعتبار
دنیای اقتصاد - مشهد: مدیرعامل شرکت برق منطقه   ای خراســان با اشاره به 
پیشرفت 70درصدی ساخت پســت برق 132 کیلوولت شهرستان گرمه گفت: 
برای تکمیل و راه   اندازی این پست برق نیاز به 35 میلیارد تومان اعتبار و عمل به 

تعهدات مسوولان شهرک های صنعتی داریم. 
به گزارش روابط عمومی برق منطقه   ای خراسان، در سال 1401 مجلس شورای 
اسلامی مصوبه   ای داخلی را تصویب کرد که در آن به دولت اجازه داده می شد تا 
کمک      های لازم را برای تامین آب و برق شهرک   های صنعتی تا ورودی آنها انجام 

دهد.
محمودی، مدیرعامل برق منطقه   ای خراســان    بــا بیان اینکه بــرای اولین بار 
در کشور برق منطقه   ای خراســان چند طرح بزرگ را در شهرستان   های مختلف 
همزمان برای برق رسانی به شهرک   های صنعتی آغاز کرده و در حال تکمیل است، 
گفت: برای توسعه برق شهرک صنعتی گرمه و جاجرم در خراسان شمالی احداث 
پست 132 کیلوولت برق به همراه احداث 17 کیلومتر خط انتقال برق با مشارکت 

شهرک   های صنعتی در حال انجام 
اســت که تاکنون پیشرفــت قابل 

قبولی دارند.
وی اظهــار کــرد: بــرای تکمیل 
این طــرح نیــاز بــه 350 میلیارد 
ریال اعتبــار داریم کــه در صورت 
عمل کردن شــهرک   های صنعتی 
به تعهداتشان و تامین اعتبار سهم 

استان تا پایان سال این طرح به بهره برداری خواهد رسید. همچنین وی با اشاره 
به ساخت پست   های برق خوســف و دیهوک در خراســان جنوبی و پروژه تامین 
برق منطقه ویژه اقتصادی بجنورد افزود: از دیگر طرح   های بزرگ برق منطقه   ای 
خراسان می توان به پروژه تامین برق شهرک صنعتی فاروج اشاره کرد که به زودی 
آغاز می شــود. محمودی با تاکید بر اینکه تلاش کرده   ایم طرح   های در حال اجرا 
تعطیل نشــوند، گفت: کمبود نقدینگی و معارضین زمین برخــی از طرح   ها که 
تعدادی از آنها با تلاش بی وقفه کارکنان شرکت برق منطقه   ای خراسان حل شده 

است عامل اصلی کندی اجرای پروژه   های برق در سه استان خراسان    است.

صدور مجوز اجرای طرح پتروپالایشگاه نگین لاوان
دنیای اقتصاد – بندرعباس: مدیرعامل شرکــت پتروپالایش نگین لاوان از 
مجوز اجرای طرح پتروپالایشگاه 150 هزار بشکه   ای نفت خام پتروپالایش 
نگین لاوان از سوی معاونت برنامه   ریزی وزارت نفت خبر داد. حسین بارگاهی 
گفت: این طرح 5.3 میلیارد دلاری با نرخ بازگشت سرمایه 21 درصد )ارزی( 
قالب هفت پروژه، تعریف شده است. احداث واحدهای پالایش، پتروشیمی - 
پلیمری، یوتیلیتی و سرویس   های جانبی، احداث مخازن ذخیره   سازی خوراک 
و فرآورده   ها، احداث اسکله و آبگیر، احداث شهرک مسکونی ویژه کارکنان و 
احداث خط لوله انتقال گاز، هفت پروژه طرح احداث پتروپالایشگاه نگین 
لاوان است. مدیرعامل شرکت پتروپالایش نگین لاوان تصریح کرد: یکی دیگر 
از مزایا و مشوق   های این طرح، معافیت مالیاتی به مدت 13 سال است که این 

مهم می تواند برای سرمایه گذاران از اهمیت بسیار بالایی برخوردار باشد. 

سوسک پوست   خوار در چیتگر
علی   محمد مختاری، مدیرعامل سازمان بوستان   ها و فضای سبز شهر تهران 
درباره علت خشک شدن تعدادی از درختان در بوستان   های جنگلی و شهری 

توضیح داد و گفت: این حشره یکی از آفات مهم و ثانویه درختان است.
وی ادامــه داد: این آفــت از ســال 1395 طی چنــد مرحله بــه جنگل   ها و 
بوستان های شهر تهران از جمله بوســتان جنگلی چیتگر حمله کرده و باعث 
خشک شدن تعدادی از درختان شده که با اقدامات کنترلی و پیشگیری از قبیل 
سم پاشی با سموم شیمیایی و روغن پاشی تنه درختان، محلول پاشی با کودهای 
شــیمیایی و آبیاری درختان ضعیف، نصب تله   های فرمونی و جذب سوســک 
پوســت   خوار جهت کاهش جمعیت آفت تا حدود زیادی این آفت تحت کنترل 
درآمد، اما به دلیل گرم شدن هوا، خشکسالی و کمبود منابع آبی، مجددا طغیان 

کرد و منجر به خشک شدن تعدادی دیگر از درختان شده است.

بیمارستان امام خمینی به مترو متصل می شود
علی شریفی، سرپرست معاونت پدافند غیرعامل سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران از آغاز عملیات اجرایی اتصال بیمارســتان امام خمینی به 
ایستگاه متروی مدافعان سلامت خبر داد و گفت: در نشستی مقرر شد شرکت 
راه   آهن شهری تهران و حومه )مترو(، برنامه زمان بندی برای آغاز عملیات اجرایی 
و فضــای موردنیاز برای تجهیز کارگاه و مســاحت زمین موردنیاز برای تملک را 
اعلام کند تا پس از آن این موضوع وارد فرآیند اجرایی و عملیاتی شود. سرپرست 
معاونت پدافند غیرعامل سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران با بیان 
اینکه شهرداری منطقه6 نیز باید نسبت به اخذ مجوزهای ترافیکی اقدام کند، 
گفت: همچنین بیمارستان امام خمینی )ره( باید همکاری همه جانبه را با شرکت 
مترو در خصوص نقشه   برداری محوطه جنوبی بیمارستان، برای تعیین محدوده 

دقیق موردنیاز داشته باشد.

ورود ۱۹۰ ون برقی به مدار شاتل سرویس
محسن هرمزی، معاون حمل ونقل شهرداری تهران درباره اجرای طرح شاتل 
سرویس در پایتخت گفت: طرح شاتل طرحی است که برای اولین بار در تهران 
در حال اجراست. قرار است در این طرح بر مبنای تقاضا به مردم سرویس بدهیم. 
وی با بیان اینکه این طرح مشکلاتی دارد که درصدد حل آن هستیم، اظهار کرد: 
تاکنون استقبال شهروندان از شاتل سرویس خوب بوده و موفق عمل کرده است. 
با این حال هنوز با آن شرایط ایده   آل مدنظر کمی فاصله دارد.  معاون شــهردار 
تهران درباره المان   هایی که منجر به خدمات   دهی بهتر این طرح می شود، گفت: 
تعداد سرویس   هایی که باید طی یک روز انجام بشود از مهم ترین این موارد است.

وی خاطرنشان کرد: این کار اگر صورت بگیرد به هدف مورد نظر می   رسیم. باید 
تمام 190 دستگاه ون برقی را که برای شاتل سرویس در نظر گرفته   ایم به مدار 
وارد کنیم و فعلا پایانه ونک پایلوت این طرح اســت اما اگر تمام ظرفیت را وارد 

خطوط کنیم پایانه   های دیگر نیز به این طرح می   پیوندند.

خداحافظی با پل بعثت و ساخت پل جدید یک کیلومتری

هادی حق   بین، معاون فنی و عمرانی شــهرداری تهران از جمع   آوری پل 
بعثت و ساخت یک پل جدید 1.2 کیلومتری خبر داد و گفت: در سال های 
گذشــته پل فعلی بعثت خیلی سریع احداث شــد و طبق طــرح باید پلی 
ساخته شود که بر این اساس در طرح جدید، یک پل قبل از تقاطع خیابان 
شهید رجایی شروع و پس از حذف تقاطع خیابان شــهید رجایی، از روی 
مترو و راه آهن عبور می کند و پل موجود حذف می شود. همچنین در ادامه 
از جلوی ترمینال جنــوب عبور کرده و باعث حذف تقاطع خیابان شــهید 
بخارایی می شود و در نهایت طول این پل در حدود 1.2کیلومتر خواهد بود.

حق بین این طرح را یکی از طرح   های بســیار فنــی، باکیفیت و اثرگذار 
دانست و تاکید کرد: با توجه به اینکه بزرگراه بعثت را در ادامه در تقاطع با 
بزرگراه نواب و تندگویان داریم، شرایط را تسهیل می   کنیم، چراکه در این 
محدوده حذف تقاطعات را طبق طرح مصــوب داریم. مطالعات این پروژه 

تکمیل شده و امیدواریم در سال آینده وارد فاز اجرایی پروژه شویم.

گفت   و   گوی »دنیای اقتصاد« با شهردار منطقه 6
 منطقه اداری تهران از

 شب   مردگی رها می شود؟

اصفهان / سونیا موگویی

خبرنگار »دنیای اقتصاد« در اصفهان از سوء برداشت 
نسبت به معادن سنگ استان گزارش می دهد

کوچکنمایی
پایتختسنگایران
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 تقدیر از بانک پارسیان به   عنوان بانک پیشرو 
در پرداخت تسهیلات قرض   الحسنه اشتغال زایی

بازار: در نشســت بررســی جذب منابع، بند )ب( تبصره )1۸( قانون 
بودجه سال 1402، بانک پارســیان به   عنوان بانک پیشرو در پرداخت 

تسهیلات قرض   الحسنه اشتغال زایی معرفی شد.
به گزارش بازار بــه نقل از بانک پارســیان، در راســتای اجرای موثر 
برنامه   های اشتغال و تسریع در کل کشور، نشســتی روز یکشنبه 10 
دی   ماه بــا حضور مســوولان بانک مرکــزی ج. ا.ا، کمیته امــداد امام 
خمینی)ره( و اعضای هیات   مدیره و مدیریت اعتبارات بانک   ها در سالن 

جلسات طبقه 1۷ بانک مرکزی برگزار شد.
در این نشست که دکتر ابوالحســنی قائم   مقام بانک مرکزی ج. ا.ا، 
دکتر نادعلی مدیرکل عملیــات پولی و اعتباری بانــک مرکزی، دکتر 
بختیاری ریاســت کمیته امداد امــام خمینی)ره(، دکــتر فیروزآبادی 
معاون اشــتغال و خودکفایی کمیتــه امداد امام خمینــی)ره( حضور 
داشــتند؛ دکتر نادعلــی مدیــرکل عملیات پولــی و اعتبــاری بانک 
مرکزی، بــه   ضرورت هماهنگی در ســطح ملی به   منظــور برنامه   ریزی 
صحیح در راســتای تسریع در پرداخت تســهیلات اشــاره کــرد و در 
ادامــه دکتر فیروزآبــادی معاون اشــتغال و خودکفایــی کمیته امداد 
امام خمینی)ره( ضمن بررســی عملکرد بانک   ها در خصوص پرداخت 
تسهیلات اشــتغال زایی کمیته امداد امام خمینی)ره( تا مقطع پایان 
آذرماه، از عملکرد مناســب بانک پارســیان و تعاملات صورت گرفته با 

نمایندگی های آن نهاد تقدیر کرد.
در ادامه دکتر بختیاری ریاســت کمیته امداد امــام خمینی)ره( به 
برگزاری جشن خودکفایی 100 هزار مددجوی کمیته امداد و تاکیدات 
مقام معظم رهبری و ریاست جمهوری در خصوص پرداخت تسهیلات 
قرض   الحسنه ازدواج، فرزند آوری و اشتغال اشاره و بیان کرد: با همت، 
مساعدت و همراهی بانک   ها، 40۸ هزار فرصت شغلی در سال 1401 

توسط کمیته امداد امام خمینی برای مددجویان ایجادشده است.
در این نشست، با اشــاره به تاکید مدیران ارشد بانک به   ویژه مدیرعامل 
محترم بانک پارسیان بر تحقق کامل تعهدات و تکالیف قانونی، به تشریح 
عملکرد بانک پارسیان در سنوات قبل و سال جاری و تحقق صددرصدی 
اهداف در کلیه سال ها پرداخته شد. همچنین در این نشست نمایندگان 
بانک   ها مشکلات و مسائل موجود در پرداخت تسهیلات موضوعه را تشریح 
کردند و در پایان دکتر ابوالحسنی قائم   مقام بانک مرکزی ج. ا.ا ضمن اشاره 
به وضعیت کلی اقتصاد کشور، از زحمات کلیه بانک   ها بالاخص بانک های 
پیشرو نظیر بانک پارســیان در پیشــبرد اهداف نظام مقــدس جمهوری 

اسلامی تشکر و قدردانی کرد.

حسینی در نهمین نمایشگاه تراكنش ایران: 
مدل تنظیم گری بانک مركزی در مسیر تحول 

دیجیتال تعیین كننده است
شادا: سید مهدی حسینی قائم مقام مدیرعامل بانک سپه در نهمین نمایشگاه 
تراکنش ایران و در نشست نقد و ارزیابی بانک ها در مسیر تحول دیجیتال، 
به بیان مطالبی در حــوزه تنظیم گری و الزامات تحــول دیجیتال پرداخت.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی بانک سپه، ســید مهدی حسینی قائم مقام 
مدیرعامل بانک ســپه در نشســت نقد و ارزیابی بانک ها در مســیر تحول 
دیجیتال، منشأ حیات تحول دیجیتال را داده )دیتا( عنوان کرد و ابراز داشت: 
تمامی تحولات این عرصه با محوریــت داده صورت می گیرد بنابراین هر چه 
داده محورتر باشیم گام های دقیق تری را در مسیر تحول دیجیتال برداشته ایم.

حسینی با اشاره به لزوم توجه به ماهیت پارادایم در حوزه تحول دیجیتال گفت: 
تحول دیجیتال زمانی محقق می شود که مهاجرت های پارادایمی روی دهد و 
مهاجرت های پارادایمی باید در هر سه ضلع مثلث افراد، فرآیندها و تکنولوژی 
اتفاق بیفتد.قائم مقام بانک ســپه با بیان اینکه باید در ذهن افراد، نوآوران، 
بانکداران، کارکنان و مدیران پارادایم مهاجرتی در خصوص تحول دیجیتال 
صورت گیرد، افزود: با تعریف جدید نوآوری به دنبال پیوند مثلث مشــتری، 
کانال و محصول باشــیم چرا که نوآوری در نحوه اتصال این سه گانه محقق 
می شود.وی ادامه داد: بانکی نوآور است که توانسته باشد مشتری، کانال و 
محصول را با کیفیتی متفاوت تر از گذشته به هم متصل و عرضه کند؛ بنابراین 
اکوسیستم نوآوری نیز مستلزم بازتعریف است.حسینی در بخش دیگری از 
سخنان خود در حوزه تنظیم گری، خاطر   نشــان کرد: در قانون جدید بانک 
مرکزی در زمینه تنظیم گری، برای تمام فعالان حوزه نوآوری بایدها و نبایدهایی 
قید شده که بدون توجه به آنها نمی توانند به فعالیت خود ادامه دهند.قائم مقام 
بانک ســپه تعریف پول دیجیتال را از وجوه تمایز قانون جدید بانک مرکزی 
عنوان کرد و گفت: پیدایش بازار متشکل پول دیجیتال و وضع قوانین مرتبط 
با آن نیز از جمله پیامدهای قانون جدید محسوب می شود.وی تنظیم   گری 
فعالیت های نوین مالی در حوزه نقل و انتقالات پول و ایجاد زیرســاخت ها و 
پایگاه های جمع آوری و تحلیل داده ها را از جملــه دیگر ویژگی های قانون 
جدید بانک مرکزی دانســت و تصریح کرد: تنظیم گــری دارای فرصت ها و 
تهدیدهایی اســت که نهادهای حاکمیتی باید این فرصت ها و تهدیدها را 
در کنار هم در نظر بگیرند.حســینی در ادامه به تشریح مفهوم »تاثیر تحول 
دیجیتال در افزایش بازدهی نســبت به مقیاس« در اقتصاد پرداخت و ابراز 
داشــت: در اقتصاد هر چه مقیاس ها وسیع تر، گســترده تر و بدون مرز شود 
بازدهی افزایش می یابد. در حوزه تحول دیجیتال نیز »بازدهی به مقیاس« در 
حد بسیار وسیعی اتفاق می افتد چرا که با کمترین هزینه و در کوتاه ترین زمان، 

بیشترین بازدهی حاصل می شود.

عضو هیات عامل بانک توسعه صادرات ایران مطرح كرد 
ارتقای سلامت نظام بانكی در گرو بهداشت اعتباری

شادا: عضو هیات عامل بانک توسعه صادرات ایران برخورداری از یک نظام 
بانکی سلامت را در گرو بهداشت اعتباری، تحت لوای مدیریت و شناسایی 
به موقع و پیشگیری از وقوع ریســک ها دانست و گفت: لازمه تامین منافع 
ذی نفعان درون و بیرون بانــک، تحقق اهداف راهبردی، اساســنامه ای و 
بودجه ای بوده و تامین و دســتیابی بــه اهداف بانک نیــز در گرو مدیریت 
ریسک است.به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، حبیب 
احمدی در اولین مجمع پایش عملکرد 9 ماهه بانک، با تشریح »مدل سه 
خط دفاعی« کــه به تخصیــص و هماهنگی بین مســوولیت های کنترلی 
مدیریت ریســک در بانک ها می پردازد، اظهــار کرد: مدیــران و کارکنان 
شعب به دلیل ارتباط مستقیم با مشتریان در خط اول این مدل قرار دارند 
و به دلیل درگیری روزانه و مســتمر با فرآیندها و گردش کاری، نقاط قوت 
و ضعف احتمالی کنترل ها را شناســایی کــرده و با تشــخیص زودهنگام 
نارســایی ها نســبت به اصلاح آنها اقدام می کنند.وی افــزود: واحدهای 
پشتیبانی و ستادی در خط دوم مستقر هستند که خط اول را پشتیبانی و 
کنترل می کنند، خط سوم مدل حسابرسی داخلی است که بالاترین سطح 
کنترلی در بانک محسوب می شود، مرحله ای که علاوه بر حصول اطمینان 
از تطبیق و اثر بخشی فرآیندها، از دارایی ها محافظت کرده و بر گزارشگری 
صحیح نظارت می کند و در نهایت حسابرس مستقل و قانون گذار وارد عمل 
می شــوند.معاون نظارت و کنترل داخلی بانک توســعه صادرات ایران در 
ادامه گفت: علاوه بر نظارت های غیرحضوری برخط، طبق برنامه ریزی های 
انجام شــده، این معاونت در طول ســال با مراجعه حضوری به شعب، کار 
نظارت را به صورت مستقیم انجام داده و تا پایان آذرماه، از 26 شعبه بازدید 
و برای نظارت حضوری بر تمامی شــعب، تا پایان ســال برنامه ریزی کرده 
اســت.احمدی با بیان اینکه یکی از اهداف نظارت های مســتمر، نظارت 
بر مصرف تســهیلات اســت؛ یادآور شــد: حد مطلوب یک بانک توسعه ای 
دستیابی به سطحی از بانکداری است که در آن تسهیلات اعطایی در جای 
درست خود، مصرف شده باشند.وی در ادامه انتظارات بانک از همکاران 
را در مسیر دستیابی به سلامت اداری برشــمرد و گفت: بازاریابی و جذب 
مشتریان جدید باید در دستور کار همکاران قرار بگیرد همچنین رسیدگی 
سریع به حساب های موقت و واسطه ای ضروری است و باید در کوتاه ترین 
زمان ممکن، تعیین تکلیف شــوند.احمدی بر انجام تکالیف قانون بودجه 
در بانک تاکید کرد و گفت: خوشــبختانه بانک در حوزه اعطای تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری طبق برنامه عمل کرده و علاوه بر این بر 
انجام تکالیف مجمع اعم از کاهش مطالبات غیرجاری، رعایت سقف بودجه 

شعب، جانشین پروری و جوان گرایی و... متمرکز است.

آقایفردنیاخانممعروفخانیآقایاحمدیتاییددبیرپایانشروعصفحهآرا
+++++3.374.08زرگر

عملکرد تسهیلات به بخش   های مختلف اقتصادی  
براساس گزارش بانک    مرکزی،  
شــبکه بانکــی طــی 9ماهه 
گذشــته مجموعــا 3 هــزار و 
۸61 هزار میلیارد تومان تســهیلات اعطا کــرده که از این مبلغ 
3 هزار و 165 میلیارد تومان آن معادل ۸2 درصد ســهم صنعت  
و 695 هــزار میلیارد تومــان آن معادل 1۸ درصد ســهم خانوار 

بوده است.
در بخش صنعت،  بیشترین تسهیلات اعطایی به هدف تامین 
سرمایه در گردش صنایع بوده که سهم ۷2درصدی یا به عبارتی 
2 هزار و 410 هزار میلیارد تومانی را به خود اختصاص داده است.

در بخش خانوار،  سهم تسهیلات پرداختی در قالب خرید کالای 
شخصی توسط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ 2۷6.5 هزار 
میلیارد تومان معادل 39.۸ درصد از کل تسهیلات پرداختی به 
مصرف کنندگان نهایی است. از کل تسهیلات پرداختی در دوره 
یاد شده،  مبلغ ۸94.2 هزار میلیاردتومان معادل 23.2 درصد به 
صورت تسهیلات خرد اعطا شده است. همچنین مبلغ 61 هزار 
میلیارد تومان هم در قالب کارت   های اعتبــاری انجام پذیرفته 
است،  که با احتســاب این مبلغ،  کل تسهیلات پرداختی خرد 
)کمتر از 3 میلیارد ریال( به مبلغ 955 هزار میلیارد تومان معادل 

24.4 درصد کل تسهیلات پرداختی را شامل می   شود.
با توجه به اینکــه تســهیلات پرداختی در قالــب کارت   های 
اعتباری نیز در بخش خانوار پرداخت شــده است،  سهم بخش 
خانوار بدین ترتیب افزایش 1.3واحد درصدی خواهد داشت و 
به 19.3 درصد خواهد رسید. هدف از ارائه وام در قالب کارت   های 
اعتباری خرید کالا و نه به صورت نقد،  کنترل جریان نقدینگی از 
خانوار به بنگاه   هاست که می تواند از انجام عملیات سوداگرانه در 

بازارهایی همچون طلا و ارز پیشگیری کند.

عملکرد بانک   ها در ارائه تسهیلات  
از گزارش »تسهیلات امهالی و غیرامهالی بانک   ها و موسسات 

اعتباری« در ســایت بانک مرکزی می توان به یــک دید کلی از 
وضعیت تســهیلات دهی در هر بانک دســت پیدا کرد. مطابق 
اطلاعات این گزارش،  می توان گفت که کمترین میزان متوسط 
تســهیلات اعطایی عمدتا توســط بانک   های قرض الحســنه و 
به طور کلی بانک   هایی پرداخت شده که تسهیلات قرض الحسنه 
را با سرعت بیشــتری به خانوارها اعطا می   کنند. بر اساس این 
آمار،  کمترین میزان متوســط تســهیلات اعطایی توسط بانک 
قرض الحسنه مهر ایران با متوسط 51 میلیون تومانی اعطا شده 
است. پس از این بانک هم بانک قرض الحسنه رسالت با متوسط 

تسهیلات پرداختی 65 میلیون تومانی قرار دارد.
در سمت دیگر،  بانک   های تخصصی تسهیلات کلان تری را 
ارائه کرده   اند. بانک توسعه صادرات بیشترین میزان میانگین 
تسهیلات اعطایی را به خود اختصاص داده    است. این بانک 
مجموعا 1633 فقره تســهیلات از ابتدای سال تا پایان آذر 
ارائه کرده که مجموعا ارزشــی بالغ بر 13.6 هــزار میلیارد 
تومان داشــته اســت. هرچند که این بانک بیشترین میزان 
تســهیلات را ارائه نکرده اما میانگین تســهیلات آن با توجه 
به اطلاعات ارائه شــده ۸.3 میلیارد تومان شده که بیش از 

دیگر بانک هاست.
پس از این بانک،  بانک اقتصاد نوین قرار دارد که 21.9 هزار 
فقره تسهیلات با ارزشــی بالغ بر 143 هزار میلیارد تومان ارائه 
کرده که بر این اساس میانگین آن به 6.5 میلیارد تومان می   رسد.

همچنین این آمار نشان می   دهد که بیشترین میزان تسهیلات 
پرداختی طی 9 ماهه امســال مربــوط به بانک ملــت بوده که 
مجموعا 634 هــزار میلیارد تومان طی ۸44.6 هــزار فقره بوده 
است. بر این اساس میانگین تسهیلات این بانک رقمی حدودا 
۷52 میلیون تومانی را به خود اختصاص می   دهد. پس از بانک 
ملت،  بانک تجارت در جایــگاه بعدی قرار دارد کــه با پرداخت 
مجموعا 661.9 هزار فقــره مجموعا 456 هــزار میلیارد تومان 
تســهیلات عرضه کرده اســت که میانگین این بانک را به 690 

میلیون تومان می   رساند. 

مدیرعامل بانک صنعت و معدن مطرح كرد
 بهره برداری از 83 طرح مهم ایجادی 

بانک    در سال جاری
شادا: علی خورســندیان مدیرعامل بانک صنعت و معدن،  در جلسه هیات 
عامل که با موضوع ارزیابی وضعیت اجرای تکالیف مجمع برگزار شد،  با اشاره به 
ضرورت بازآفرینی نقش این بانک در رشد و توسعه اقتصادی کشور گفت: بانک 
صنعت و معدن در طول چند دهه فعالیت و خدمت رسانی،  نقش چشمگیری 
در ایجاد و توسعه زیرساخت های صنعتی کشــور داشته است و امروز،  با توجه 
به ضرورت های جامعه و برنامه های فراگیر دولت ســیزدهم،  تقویت این نقش 
و جایگاه برای خدمت رســانی به جامعه صنعتی و تولیدی کشور،  از اهمیت و 

اولویت دوچندانی برخوردار است.
او در تشریــح خدمات این بانــک در ســال جاری اظهار کرد: طــی 9 ماهه 
سپری شده از سال جاری ۸3 طرح مهم صنعتی ایجادی توسط این بانک تامین 
مالی شده که 33 طرح آن به بهره برداری رسیده و 50 طرح نیز تا پایان سال به 
بهره برداری خواهند رسید؛ این ۸3 طرح با تسهیلات ریالی 26 هزار میلیارد و 
345 میلیون ریال و تسهیلات ارزی 4۸3 میلیون دلاری این بانک تامین مالی 
شده اند که میزان سرمایه گذاری آنها در مجموع 292 هزار میلیارد و 3۸2 میلیون 
ریال بوده است و برای 9095 نفر اشتغال زایی مستقیم داشته اند. خورسندیان 
در تشریح آمار و ارقام ذکر شده عنوان کرد: برای تامین مالی 33 طرح ایجادی 
به بهره برداری رســیده از این ۸3 طرح،  مبلغ 15 هــزار و 450 میلیون ریال به 
صورت تســهیلات ریالی و 13۸ میلیون دلار تسهیلات ارزی پرداخت شده که 
برای 3321 نفر اشتغال مستقیم به همراه داشــته است. او افزود:  پیش بینی 
می شود تعداد 50 طرح از ۸3 طرح یادشده نیز با میزان تسهیلات ریالی بالغ 
بر 10 هزار میلیارد و ۸95 میلیون ریال و تسهیلات ارزی به مبلغ 345 میلیون 
دلار با ایجاد اشتغال برای 5۷۷4 نفر تا پایان سال جاری به بهره برداری برسند. 
او تصریح کرد: وصول مطالبات ارزی که یکی از اصلی ترین مسائل این بانک 
است،  با تدوین و اجرای برنامه جامع وصول مطالبات و تشکیل کمیته ویژه ای 
متشکل از مدیران ارشد بانک،  از ابتدای ســال جاری به طور خاص در دستور 
کار قرار گرفته،  به طوری که وصول نقدی مطالبات ارزی طی 9 ماهه گذشته،  
134 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته و با اقدامات،  پیگیری ها 
و بسترسازی صورت گرفته،  رشد قابل ملاحظه ای در این حوزه برای سال آینده 

مورد انتظار است.
خورسندیان با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای رعایت انضباط 
مالی و بهبود نسبت   های احتیاطی بانک گفت: از جمله توفیقات مهمی که 
پس از سال ها تلاش و انتظار،  امسال برای بانک رقم خورد،  افزایش سرمایه 
از مبلغ 61 هزار میلیارد ریال به مبلغ 24۸ هزار میلیارد ریال )رشدی حدود 
300 درصد( است که یکصد هزار میلیارد ریال آن در روزنامه رسمی کشور ثبت 
قطعی شده و الباقی در مرحله ثبت در اداره ثبت شرکت هاست. در مجموع 
نسبت کفایت سرمایه بانک از مقدار 2.1۷ با رشدی حدود 14۷ درصد،  به 
مقدار 5.3۸ ارتقا یافته و از سوی بانک مرکزی ج.ا.ا نیز تایید شده است. ضمن 
آنکه برنامه فشرده و منسجمی برای کنترل رشد ترازنامه در بانک به اجرا در آمده 
و خوشبختانه از این جهت نیز بدون نیاز به توقف عملیات،  بانک موفق شده 
منطبق بر حدود تعیین شده از سوی بانک مرکزی ج.ا.ا اقدام کند. مدیرعامل 
بانک صنعت و معدن در پایان با تاکید بر ضرورت به روز رسانی سیاست   های 
اعتباری با هدف رشد و بهبود کیفیت خدمات،  خواستار اهتمام تمامی ارکان 
بانک در ماه   های پایانی سال،  برای ارائه خدمات مطلوب به تلاشگران عرصه 

تولید و اشتغال کشور شد.

صاحبان كسب وكار از »تیمچه« بانک صادرات ایران 
تسهیلات سه ماهه می   گیرند

ایلنا: مشتریان حقیقی و حقوقی،  صاحبان مشاغل و کسب وکار می توانند با 
حداقل سه ماه سپرده   گذاری در شعب بانک صادرات ایران،  به میزان 250 درصد 
معدل موجودی در قالب طرح جدید »تیمچه«،  تسهیلات سه ماهه دریافت کنند. 
به گزارش روابط   عمومی بانک صادرات ایران،  این بانک با هدف تسهیل پرداخت 
تسهیلات کوتاه   مدت برای صاحبان کسب وکار و مشاغل،  طرح جدید تسهیلاتی 
»تیمچه« را به شعب خود ابلاغ کرد که بر اساس آن مشتریان حقیقی و حقوقی،  
صاحبان مشاغل و کسب وکار می توانند با حداقل سه ماه سپرده   گذاری در شعب 
بانک صادرات ایران،  به میزان 250 درصد معدل موجودی تسهیلات سه ماهه 
دریافت کرده و بلافاصله با تسویه آن در سررســید و نگاهداشت موجودی،  به 
فواصل سه ماهه متوالی تا 550 درصد میانگین ســپرده خود،  این تسهیلات 
را تمدید کنند. حداقل مبلغ ســپرده   گذاری در این طرح،  یــک میلیارد ریال 
است و حداقل تســهیلات 2 میلیارد و 500 میلیون ریال و حداکثر تسهیلات 
30 میلیارد ریال در هر دوره تعیین و دامنه بازپرداخت این تسهیلات بین 2 تا 6 
ماه به صورت یکجا در سررسید اعلام شده است. صاحبان مشاغل و کسب وکار 
با افتتاح حساب یک میلیارد ریالی در شعب بانک صادرات ایران در قالب این 
طرح و در پایان ماه سوم،  می توانند تسهیلات ســه ماهه به میزان 250 درصد 
معدل موجودی خــود دریافت کنند. در صورت حفظ موجودی در ماه ششــم 
ضمن تسویه تسهیلات اول،  می توانند به میزان 350 درصد میانگین سپرده و 
در صورت ادامه سپرده   گذاری و تسویه وام قبلی،  در ماه   های نهم و دوازدهم نیز 
به ترتیب 450 درصد و 550 درصد میانگین موجودی حساب خود را در دوره   های 

بازپرداخت سه ماهه  دریافت کنند.

نشست تخصصی اعتبار سنجی با حضور مدیران بانک 
كشاورزی برگزار شد

در سومین روز از نمایشگاه تراکنش،  نشست تخصصی اعتبارسنجی با حضور 
رئیس هیات مدیره بانک کشاورزی،  معاون مدیرعامل این بانک در امور توسعه 
کســب وکار،  مدیرعامل شرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران،  مدیرعامل 
دیجی   پی و صاحب نظر صنعت بانکداری برگزار شد. در این نشست که مدیران 
ارشد نظام بانکی و اصحاب رسانه نیز حضور داشتند،  شرکت کنندگان به بحث و 

بررسی پیرامون ابعاد مختلف اعتبار سنجی مشتریان بانکی پرداختند.
 وهب متقی نیا رئیس هیات مدیره بانک کشاورزی به عنوان سخنران نخست،  
بر اهمیت طراحی و اجرای نظام اعتبار سنجی در سیستم بانکی تاکید و تاثیر 
آن بر ایجاد محبوبیت اجتماعی بانک   ها و تصویر ذهنی مثبت جامعه از شبکه 

بانکی را تبیین کرد.
در بخش دیگــری از این نشســت تخصصی،  مدیرعامل شرکت مشــاوره 
رتبه بندی اعتباری ایران با اشاره به طراحی محصولات مختلف اعتبارسنجی 
در حوزه بانکی،  از اهمیت فرهنگ   ســازی در جامعه برای توسعه مدل   های 
سنجش اعتبار مشــتریان ســخن گفت و مدیرعامل دیجی پی نیز با اشاره 
به تجارب موفق این شرکت در زمینه فروش اعتباری به مشــتریان در سنین 
مختلف،  برای سرعت بخشیدن به فرآیند اعتبارسنجی راهکارهایی را پیشنهاد 
داد. ربیع زاده، صاحب نظر مســائل حوزه بانکی نیز طی سخنانی به تبیین 
اهمیت اتخاذ روش   های مناسب در اعتبارسنجی پرداخت و بر ضرورت نگرش 
جدید بانک   ها در این بخش همسو با نیازهای مشتریان تاکید کرد. صادق 
نوری، معاون مدیرعامل در امور توسعه کسب وکار هم که مدیریت نشست را 
برعهده داشت ضمن تشریح بخشــی از اقدامات بانک کشاورزی در توسعه 
روش   های نوین اعتبارسنجی،  کارکردها و خدمات سامانه   های جدید بانک از 
جمله باران و آسان را تبیین و بر تداوم حرکت بانک کشاورزی در مسیر تحول 

نظام بانکی تاکید کرد.
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عملکرد بانک   ها در تسهیلات دهی تا پایان پاییز امسال چگونه بوده است؟

 افزایش سهم خانوار 
از کیک وام   ها

آمارهای بانک مرکزی از عملکرد 9 ماهه تسهیلات دهی بانک   ها نشان می   دهد که شبکه بانک   های کشور 
طی این مدت مجموعا 3 هزار و 861 هزار میلیارد تومان تسهیلات به بخش    های مختلف اعطا کرده است. 
در این بین سهم خانوار رکورد تازه   ای ثبت کرده و به 18 درصد معادل 695 هزار میلیارد تومان رسیده 
که طی سالیان گذشته بی   سابقه بوده است. همچنین در این آمارهای تازه مشخص می   شود که بانک ها 
تقریبا 118.2 هزار فقره از تسهیلات خود را که برابر با رقمی حدود 57.5 هزار میلیارد تومان بوده امهال 

کرده   اند. متوسط تسهیلات اعطایی توسط بانک   ها هم 310 میلیون تومان برآورد شده است.

گروه بانک و بیمه

اكوایران: بررسی   ها حاکی از آن اســت که از ابتدای سال تا 
انتهای آذر ماه، در کل کشــور حدود 3۷ میلیارد تراکنش به 

ارزش ۸ هزار و ۷۷۷ همت تراکنش به ثبت رسیده است.
آمارها نشان می دهد استان تهران چه از نظر مبلغ تراکنش 
و چه از نظر تعداد تراکنش صورت پذیرفته در سامانه شاپرک 

با اختلاف در صدر استان   ها قرار دارد.
بر اســاس آمار تقریبا 25 درصــد کل تراکنش   هــا در این 
اســتان بوده و از نظر مبلغ نیز معاملات ثبت شده در استان 
تهران حدود 35.6 درصــد از کل ارزش معامــلات را به خود 

اختصاص داده   اند.

در ادامه مشاهده می شود به ترتیب خراسان رضوی، فارس 
و اصفهان چــه از نظر مبلغ و چــه از نظر تعــداد تراکنش در 

جایگاه دوم و سوم و چهارم قرار دارند.
مجموع ارزش تراکنش   های انجام شــده در اســتان   های 
مذکور طی 9 ماه ابتدایی 1402 بین 460 تا 540 میلیارد 

تومان قرار دارد.
این درحالی است که اســتان   های ایلام و خراسان جنوبی 
با کمترین ارزش و تعداد معاملات مواجه بوده   اند و طی 9 ماه 

اخیر صرفا بین 36 تا 44 میلیارد تومان ارزش معاملاتشــان 
بوده است.

بررســی سرانه ارزش هر معامله ثبت شــده در این سامانه 
نیز حاکی از آن اســت که به طور میانگیــن ارزش هر یک از 

تراکنش   ها در کل کشور حدود 23۷ هزار تومان بوده است.
در حالی که این مبلغ در اســتان تهران حــدود 341 هزار 
تومان و در اســتان ایلام حدود 161 هزار تومان برآورد شده 

است.

مردم كدام استان ها بیشترین تراكنش بانكی را دارند
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مجتبی ابراهیم بای سلامی

 بررسی چالش های صنعت فولاد 
در حرکت به سمت فولاد سبز

صنعت فولاد، سنگ بنای زیرساخت  های مدرن و توسعه 
اقتصادی، مدت هاست که محرک حیاتی رشد و صنعتی 
شــدن اســت. با این حال، شــهرت این صنعت با هزینه 
زیست محیطی قابل توجهی همراه است که در درجه اول 

به انتشار قابل توجه CO2 نسبت داده می شود.
در ســال های اخیر، مفهوم فولاد ســبز بــه عنوان یک 
مسیر امیدوارکننده برای کاهش اثرات زیست محیطی 
صنعت فولاد پدیدار شده اســت. فولاد سبز شامل تولید 
فولاد بدون استفاده از ســوخت  های فسیلی است. این 
کار را می توان با استفاده از منابع انرژی کم کربن مانند 
هیدروژن، گازی شدن زغال سنگ یا الکتریسیته به جای 
مسیر سنتی تولید کربن فشرده نیروگاه  های زغال  سنگ 

انجام داد. 
فولاد ســبز که با اســتفاده از انرژی  های تجدیدپذیر و 
هیــدروژن تولید می شــود، یــک راه امیدوارکننده برای 
کربن  زدایــی تولید فولاد و گســترش صنعــت هیدروژن 
است. ایران که دارای منابع تجدیدپذیر فراوان و ذخایر 
ســنگ آهن اســت، در موقعیت ایده آلی برای حمایت از 
این فناوری دوســتدار محیط زیســت قــرار دارد. تولید 
فولاد ســبز از نظر زیســت محیطی و اقتصــادی دارای 
چالش  های مهمی   نیز است. فولاد سبز تولید خود را در 
اولین کارخانه فولاد سبز اروپا در شمال سوئد آغاز کرده 
است. از روش های تولید فولاد سبز استفاده از هیدروژن 
برای واکنش با سنگ آهن و تولید بخار آب یا بازیافت مواد 
خام است. نتایج تحقیقات نشان داد که استفاده از فولاد 
ســبز به  رغم چالش  هایی که دارد به کاهش انتشــار گاز 
CO2 کمــک می کند و از نظر اقتصادی نســبت به فولاد 

معمولی به صرفه  تر است.
هدف فولاد سبز این اســت که تولید فولاد سازگارتر با 
محیط زیست باشد و تاثیر آن بر اقلیم کاهش یابد. فرآیند 
تولید فولاد سبز متمرکز بر استفاده از برق و سوخت  های 
غیر فسیلی اســت که منجر به انتشار گازهای گلخانه  ای 
کمتر نســبت به فولاد معمولــی می شــود. فرآیند فولاد 
سبز انتشار گاز دی اکســید کربن را تقریبا صفر می کند 
در حالی که صنعــت فولاد بیــش از 7 درصد از انتشــار 
دی اکسید کربن جهانی را تشــکیل می دهد. از این رو 

کربن زدایی یک اولویت جهانی در صنعت فولاد است.

میزان۩رشد۩سهام۩فولاد۩ســبز۩در۩سال۩های۩اخیر۩و۩ ۩
پیش۩بینی۩آینده

چالش  های پیــش روی پذیرش گســترده فولاد ســبز 
شامل هزینه  های بالا، دسترسی محدود به فناوری و نیاز 
به زنجیره تامین قابل اعتماد هیدروژن تولید شده توسط 
100 درصد انرژی  های تجدیدپذیر است. هزینه احیای 
مستقیم مبتنی بر هیدروژن و الکترولیز اکسید مذاب در 
حال حاضر 20 تا 30 درصد بیشتر از تولید فولاد معمولی 
اســت که با قیمت کربن حدود 70 تا 100 دلار به ازای 
هر تن CO2 مطابقت دارد. علاوه بر این، مقیاس تغییرات 
موردنیاز دلهره  آور است، زیرا اقتصاد جهانی حدود 1700 
میلیون تن فولاد در سال مصرف می کند و یک تغییر 100 
برابری در سرعت انتقال برای صنعت فولاد لازم اســت تا 
به دمای 1.5 درجه سانتی  گراد پایبند باشد. با این حال، 
از آنجا که هزینه  های انرژی تجدیدپذیر به شدت کاهش 
می  یابد و فناوری  های جدید وارد مرحله آزمایشی تجاری 
می  شــوند، فرآیندهای کم کربن شروع بــه ایجاد منطق 

اقتصادی می کنند.
تقاضای فزاینده برای تولید فــولاد پایدار فرصت  های 
جدیــدی را برای نــوآوری و رشــد در صنعت فولاد ســبز 
باز کرده اســت. دولت  هــا در سراسر جهان مشــوق  ها و 
بودجه  ای را برای ترویج تولید فولاد پایدار ارائه می کنند. 
به عنوان مثال، اتحادیه اروپا در نظر دارد تا سال 2050 
قاره را از نظر کربــن خنثی و بودجــه قابل توجهی برای 
طرح  های فولاد سبز فراهم کند. افزایش آگاهی عمومی   از 
اثرات زیست محیطی تولید سنتی فولاد نیز باعث افزایش 
تقاضا برای فولاد سبز می شود. در نتیجه، تولیدکنندگان 
فولاد در حال سرمایه گــذاری در فناوری  ها و فرآیندهای 
جدید برای کاهش ردپای کربن خود هستند که می تواند 
منجر به رشــد قابل توجهی در صنعت فولاد ســبز شود. 
به طور کلی، تغییر به ســمت تولید فــولاد پایدار فرصت 

قابل توجهی برای نوآوری و رشد در صنعت است.
تولید فولاد سبز اثرات زیســت محیطی تولید فولاد را 
کاهش می دهد و بــه پایدارتر شــدن آن کمک می کند. 
این شــامل کاهش انتشــار کربن، کاهش اســتفاده از 
منابع انرژی تجدید ناپذیر و به حداقل رساندن ضایعات 
است. امروزه، ایجاد بازاری برای فولاد تولید شده توسط 
فرآیندهــای تولید کم  مصرف کربن، کــه در اینجا »فولاد 
سبز« نامیده می شود، به عنوان وسیله  ای برای حمایت از 
معرفی فناوری  های کاهش انتشار در تولید فولاد شناخته 
شده است. با این حال، جزئیات بسیاری از جمله دقیقا 
آنچه که »ســبز« در زمینه فولادسازی مســتلزم آن است، 
رقابت احتمالی محصولات فولاد سبز در بازارهای داخلی 
و بین المللی و مکانیزم  های سیاستی بالقوه برای حمایت 
از نفوذ موفقیت  آمیز آنها در بازار، هنوز مورد بررسی قرار 

نگرفته است.
نیاز به کربن  زدایــی صنعت فولاد بــرای مهار تغییرات 
آب و هوایــی حیاتی اســت. کاهش مســتقیم مبتنی بر 
هیدروژن یکی از فناوری  هــای امیدوارکننده کم کربن 
است که در حال بررسی است. در حالی که چالش  های 
مرتبط با اجرای آن وجود دارد، مزایای بالقوه فولادسازی 
مبتنی بر هیدروژن قابل توجه است. با ادامه تحقیقات و 
سرمایه گذاری، صنعت فولاد می تواند به آینده  ای پایدارتر 
و کم کربن تبدیل شود. برای مهار تغییرات آب و هوایی، 
فرآیند کاهش ســنگ  آهن به محصولی معادل آهن خام 
ضروری است. پس از دهه  ها تحقیق، چند فناوری شروع 
به نزدیک شــدن به آمادگــی تجاری کرده  انــد. علاوه بر 
جذب و ذخیره کربن، دو فناوری امیدوارکننده کم  کربن، 
الکترولیز اکســید مــذاب و احیای مســتقیم هیدروژن 

هستند.

تولیــد  ظرفیــت 
نیروگاه های گازی 
در زمستان حدود 
75 هزار مگاوات اســت که به دلیل کمبود گاز در 
حال حاضر حــدود 35 مگاوات آن مورد اســتفاده 
قرار می گیرد. با هــر مترمکعب گاز در نیروگاه های 
حرارتی موجود می توان 3.5 تا 4.5کیلو وات ساعت 
برق تولید کرد. مصرف گاز هر خانــوار در ایران در 
زمســتان حدود 20 مترمکعب در شبانه روز است. 
با 20 مترمکعب گاز می توان حداقل 70 کیلو وات 
ســاعت در شــبانه روز برق تولید کرد. برای نجات 
مردم از آلودگی هوا که گاز طبیعی عامل اصلی آن 
است و برای جلوگیری از مرگ های خاموش و انواع 
بیماری هــا از جمله آلزایمر که کمبود اکســیژن از 
عوامل ایجاد و تشــدید آن است پیشنهاد می شود 
فیش انرژی جایگزیــن فیش گاز و برق شــود و در 
محاسبات فیش برق و گاز مجموع مصرف محاسبه 
شــود و چنانچه خانواده ای مــصرف گاز خود را به 
کمترین حــد ممکن مثلا 3تــا 5مترمکعب در حد 
پخت و پــز در شــبانه روز رســاند و مــصرف برق آن 
خانواده 60 کیلــووات در شــبانه روز افزایش پیدا 
کرد هیچ هزینه اضافه بابت مــصرف برق در فیش 
انرژی اعمال نشود، چرا که سبد مصرف انرژی این 
خانواده افزایش نیافتــه و در مقابل با تغییر الگوی 
مصرف انرژی از گاز به برق خدمت بزرگی به شهر و 

جامعه کرده است. 
بر اســاس داده   های موجــود، سرانه مصرف برق 
خانگی در کشــورهای سرد جهان که خط لوله گاز 
خانگی ندارند حدود نیم کیلو وات در ساعت است. 
حتی چنانچه مصرف برق خانگی در ایران را دو برابر 
کشورهای سرد جهان لحاظ کنیم، می توانیم مانند 
مردم آن کشورها با این میزان برق گرمای موردنیاز 
خانه های خود را تامین کنیم. چنانچه مصرف برق 
هر خانواده چهارنفره ایرانی را 2 کیلووات ساعت در 
نظر بگیریم برای تامین برق کل خانه ها باید حدود 
50 هزار مگاوات در ساعت برق برای بخش خانگی 

تولید کنیم. 
بــر اســاس اطلاعــات جــدول ارائــه شــده در 
ایــن گــزارش بالاترین سرانــه مصرف بــرق حدود 
1.2کیلو وات ساعت اســت که از این میزان حدود 
50 درصد آن متعلــق به بخش خانگــی و عمومی 
و مابقــی مربوط بــه واحدهای تولیــد و صنعتی و 
کارگاهی اســت. کشــورهایی که بالاترین سرانه 
مصرف بــرق را دارنــد از سیســتم لوله کشــی گاز 
شــهری برخوردار نیســتند. بــه ایــن ترتیب حتی 
اگر مــصرف سرانــه بخش خانگــی ایــران در حد 
کشورهای پیشرفته و سرد باشــد سرانه مصرف هر 
نفر 0.6 کیلو وات ساعت اســت به این ترتیب نیاز 
کشــور در بخش خانگی حدود 50 هــزار مگاوات 
خواهد بود. تولید برق ایران طی ســه ســال آینده 
از صد هزار مــگاوات فراتر خواهد رفــت که حدود 
40درصد آن موردنیاز بخش های غیر خانگی است 
بنابراین در صورت جایگزینی برق به جای گاز امکان 
تامین بــرق موردنیــاز کل خانه های کشــور وجود 
خواهد داشت. هر چند ایران کشوری است که در 
سرد ترین روزهای زمستانی در بخش شمالی دارای 

هوای معتدل است. 

در حــال حــاضر در کنار مصــارف بــرق، میزان 
مــصرف گاز هــر خانــوار در زمســتان حــدود 20 
مترمکعب در شبانه روز است که معادل 80 کیلو وات 
ســاعت اســت در حالی که چنانچه بــرق معادل 
کشورهای سرد و توسعه یافته به خانه ها اختصاص 
داده شــود نیاز هر خانواده چهار نفره در شبانه روز 
حدود 50 کیلو وات ساعت اســت. در حال حاضر 
مصرف هر خانواده چهار نفره در ایــران بین 15 تا 
20 کیلووات ساعت است. به این ترتیب با اجرای 
این طرح مصرف انرژی در بخــش خانگی ایران به 
حدود نصف کاهش می یابد، مفهــوم دیگر آن این 
است که مصرف گاز در بخش خانگی از حدود 600 
میلیون مترمکعب در روز های سرد پاییز و زمستان 
به حدود 300 میلیون مترمکعب در روز و 45میلیارد 
مترمکعــب در 5 مــاه خواهد رســید کــه ارزش آن 
بر اســاس قیمت گاز صادراتی ســالانه حدود 15 
میلیارد دلار اســت. علاوه بر اینکه مجبور به قطع 
گاز واحدهــای صنعتی و پتروشــیمی ها و فولادها 
در روزهای سرد ســال نمی شــویم تا به این وسیله 
سالانه چند میلیارد دلار به اقتصاد کشور خسارت 

وارد شود. 

اتلاف۩حرارتی۩شبکه۩توزیع۩گاز۩بیشتر۩از۩برق۩ ۩
است

بعضا این بحث مطرح می شــود کــه در خطوط 
انتقــال برق زیــادی تلــف می شــود. واقعیت این 
اســت که در خطوط فشــار قوی 400کیلووات تا 
1000 کیلــو وات اتلاف برق در هر  هــزار کیلو متر 
بین 1.5تا2 درصد اســت و عمده اتلاف در شبکه 
توزیع درون شهری واقع می شــود که بخشی از آن 
با اصلاح خطوط و ترانس ها و ســایر اقدامات قابل 
حل است. با رفع مشکلات اتلاف در شبکه توزیع به 
8 تا 10 درصد خواهد رسید. در نظر داشته باشیم 
در شبکه توزیع گاز نیز جمعا بین 10 تا 15 درصد 
هدر رفت داریم که ارزش حرارتی بســیار بیشتر از 
برقی است که در شبکه درون شهری تلف می شود. 
در خصوص راندمان نیروگاه ها نیز با طرح های در 
حال اجــرای تبدیل نیروگاه های گازی به ســیکل 
ترکیبــی راندمــان نیروگاه ها به حــدود 50 درصد 
خواهد رسید. راهکارهای دیگری نیز جهت کاهش 
اتلاف در بخش نیروگاهی وجود دارد که از جمله آن 
استفاده از نیروگاه های CCHP  و تولید همزمان برق 
و حرارت و آب شــیرین از طریق نیروگاه هاست. در 
برخی کشورهای همسایه نیروگاه های بسیار بزرگ 
با راندمان 85درصــد احــداث کرده اند که ضمن 
تولید برق سالانه، صدها میلیون مترمکعب آب دریا 
را شیرین و در اختیار شهرها و صنایع قرار می دهد. 
این طــرح به معنای گــران کردن قیمــت انرژی 
نیســت بلکه هدف هدایت مــردم به اســتفاده از 
انرژی  برق به جــای گاز در حد کشــورهای مترقی 

جهان است.
 
نقش۩گاز۩در۩آلودگی۩هوا۩ ۩

سوختن گاز در بخاری یا موتورخانه ها یا هر محل 
دیگری به مفهوم واکنش بیــن گاز طبیعی CH4 و 

اکسیژن است که فرمول آن عبارت است  از:
آب  به عــلاوه   CO2 می دهــد   CH4 +O2

)CH4+O2→H2O+CO2(. در اســتوکیومتری با 
مول سر و کار داریم و می خواهیم بدانیم یک مول 
CH4 با چند مول اکسیژن واکنش می دهد تا چند 

مولCO2  و چند مول آب تولید کند.
1CH⁴ + 2O² →1CO² +2H²Oبــه ایــن ترتیــب 
مشخص است که یک مول متان با دو مول اکسیژن 
واکنش می دهد و یک مول CO2 و دو مول آب حاصل 
خواهد شد. حال می خواهیم بررسی کنیم که وزن 
اتمی این موازنه چگونه اســت یعنی وقتی مثلا  هزار 
مترمکعب گاز )حدود 72کیلوگرم( را بسوزانیم چقدر 

اکسیژن نیاز است و چقدر CO2 تولید می شود.
وزن یک مول متان حدود 16گرم است و وزن دو 
 CO2 مول اکســیژن حدود 64گرم و وزن یک مول
حدود 46گرم است بنابراین بر اساس این معادله 
1CH⁴ + 2O² →1CO² +2H²O بــا ســوزاندن یک 
مول متان )16گــرم( دو مول اکســیژن )64گرم( 
 CO2 نیاز است و پس از واکنش سوختن یک مول

اسیدکربنیک به وزن 46 گرم تولید می شود.
به این ترتیب با یک محاســبه ســاده مشــخص 
می شود که برای سوخت  هزار مترمکعب گاز متان 
)720کیلوگــرم( در بخــاری بــه 2880کیلوگرم 
معادل 2.8تن اکســیژن نیاز است. مفهوم آن این 
اســت که وقتی برنامه ریــزی می کنیم کل شــهر 

تهران را گاز رسانی کنیم و نتیجه آن، این است که 
زمســتان ها روزانه 120 میلیون مترمکعب گاز در 
تهران سوزانده شود بنا بر این روزانه 345 هزار تن 
اکســیژن موجود در هوای تهران ســوزانده و نابود 
می شــود ) حدود 20 تا 21درصد از هوا اکســیژن 
است(. حال بر اســاس همین موازنه ساده بررسی 
می کنیم با مصرف روزانــه 120 میلیون مترمکعب 
گاز طبیعی در شــهر تهران چه میزان CO2 تولید 
می شــود. ســوخت یک مــول 16 گرم متــان 46 
گــرم CO2 می دهد پــس با مــصرف 120 میلیون 
مترمکعب متان روزانه 248هــزار تن گاز کربنیک

CO2 در هوای شهر تهران منتشر می شود.
در موازنه فوق برای سوختن یک گرم متان 4گرم 
اکســیژن نیاز بود و 2.75 گاز کربنیکCO2 تولید 

می شود.
حال لازم است این موضوع را با مصرف اکسیژن 
کل خودرو های بنزین ســوز شــهر تهران مقایسه 

کنیم.  فرمول شیمیایی بنزین C8H12 است. موازنه 
واکنش شیمیایی بنزین با اکسیژن عبارت است از:

2C8H18 + 25O2 =16CO2 + 18H2O
بر اساس این موازنه برای سوختن یک گرم بنزین، 
3.5 گرم اکسیژن مصرف می شــود. از طرف دیگر 
برای ســوختن یک گرم گاز متان 4 گرم اکســیژن 
مصرف می شود. با ســوختن یک گرم گاز طبیعی 
)متــان( 2.75 گرم گاز CO2 تولید می شــود اما با 
ســوختن یک گرم بنزین حدود 3 گرم CO2 تولید 
می شــود. به این ترتیــب مــصرف گاز متان حجم 
زیادتری از اکسیژن موجود در هوا را نابود می کند 
اما میزان تولید CO2 ناشــی از بنزین کمی بیشتر 
از گاز متان اســت. با تحلیل فوق می توان ارزیابی 
کــرد کــه در مجمــوع گاز متان عوارض بیشــتری 
نسبت به بنزین برای ساکنان شهر تهران و با لحاظ 
موقعیت جغرافیایی این شهر واقع بین کوه ها دارد. 
مصرف گاز متان در روزهای سرد سال 120 میلیون 
مترمکعب معادل حدود 90هزار تن و جمع مصرف 

بنزین و گازوئیل حدود 30 هزار تن در روز است.
گاز رسانی به کلان شهرها خصوصا تهران اشتباه 
بزرگی بود. ادامه این اشتباه می تواند خسارت های 
جبران ناپذیری به دنبال داشته باشد. ضرورت دارد 
طی حداکثر پنج سال انرژی  برق جایگزین گاز شود 

و از گاز صرفا برای پخت و پز استفاده شود هر چند 
با اجاق های برقی نیز می توان پخت و پز انجام داد. 
افزایش CO2 در هوا نقش بسیار مهمی در افزایش 
گرمایش کره زمین و کشور ما دارد. کاهش CO2 هوا 
در افزایش بارندگی نیز نقش دارد. چنانچه CO2 در 
هوا نبود کره زمین بیــش از 10درجه خنک تر بود. 
یخ های قطب شمال آب نمی شــدند و بشر زندگی 
امید بخش تر و شاد تری داشــت. منشأ بسیاری از 
بیماری های ســخت و زجر آور و لاعــلاج، آلودگی 
هوای ناشی از انتشار CO2 و کاهش اکسیژن هوا به 
دلیل واکنش های سوختن اکسیژن با گاز و بنزین 
و گازوئیل است. ما چاره ای جز تلاش جهت کاهش 

انتشار CO2 در هوا نداریم. 
در شرایط فرضی چنانچه در یک روز سرد زمستان 
حتی چند ســاعت ســطح هوای فشرده در تهران 
پایین بیاید و جابه جایی هوا صورت نگیرد و مصرف 
گاز و بنزین شــهر به همین منوال باشــد احتمالا 

سطح اکسیژن هوا به زیر 18 درصد می رسد و تعداد 
بسیار زیادی از مردم خفه خواهند شد. اگر اکسیژن 
به زیر 18 درصد برسد مرگ به سراغ انسان خواهد 

آمد. علاج واقعه قبل از وقوع باید کرد.
روش های تامین بــرق در طــرح جایگزینی برق 

با گاز
بر همین اســاس می توان به چنــد روش تامین 

برق اشاره کرد: 
*نیروگاه های سیکل ترکیبی با سوخت گاز در 

سواحل خوزستان و بوشهر
پیشنهاد می شــود نیروگاه های سیکل ترکیبی 
با خوراک گاز در اســتان های خوزســتان و بوشهر 
راه انــدازی شــوند. از بخار مــازاد ایــن نیروگاه ها 
می توان صد هــا میلیــون مترمکعب آب شــیرین 
تولید کرد. راندمان این نیروگاه ها در حالت تولید 
همزمان برق و بخار و آب شــیرین حدود 85درصد 
اســت. از CO2 و نیــتروژن داغ خروجــی دودکش 
نیروگاه هــا می توان برای تزریق بــه میادین نفت و 
گاز جهت ازدیاد برداشت استفاده کرد. برق تولیدی 
این نیروگاه ها با خطوط برق فشار قوی بالای 400 
کیلو وات به خط سراسری گاز کشور متصل شود. در 
خطوط فشار قوی ذکر شده اتلاف برق در هر  هزار 

کیلومتر کمتر از 2 درصد است. 
با تزریق ترکیــب CO2 و نیــتروژن داغ دودکش 
نیروگاه های سیکل ترکیبی به میادین نفتی جنوب 
کشــور می توان ضریــب بازیافت نفــت را 5درصد 
افزایــش داد. کل نفت درجای ایــران حدود 160 
میلیارد بشکه است. به ازای هر یک درصد بازیافت 
نفت درجا 1.6میلیارد بشــکه به تولید نفت اضافه 
خواهد شد که با لحاظ نفت حتی با قیمت 50 دلار 

ارزش آن برابر 80 میلیارد دلار در سال است. 
*نیروگاه های خورشیدی

ایــران به دلیل روزهــای آفتابی زیــاد و موقعیت 
جغرافیایی مناســب مزیــت خوبی جهــت تولید 
بــرق از انــرژی خورشــیدی دارد. می تــوان برای 
تولید بیش از 10هزار مگاوات برق خورشــیدی در 
ایران برنامه ریزی کرد. برق تولیــدی نیروگاه های 
خورشیدی همچنین می تواند برای احداث 10 هزار 
مگاوات نیروگاه تلمبه ای ذخیره ای در استان های 
مختلف مورد اســتفاده قرار گیرد تا برق پمپ های 
نیروگاه های تلمبه ای ذخیره ای را در طول روز تامین 
کند تا از غروب تا شــب و اوج مــصرف نیروگاه های 
تلمبه ای ذخیــره ای کمبودهای شــبکه را جبران 

کنند. 
*نیروگاه های تلمبه ای ذخیره ای

ایران حداقل به 10 هزار مگاوات نیروگاه تلمبه ای 
ذخیــره ای نیاز دارد. ایــن نیروگاه ها  که پیک ســا 
هستند دو سد کوچک حدود 5میلیون مترمکعبی 
در پایین و بالای کوه دارند و در ساعت هایی که در 
شــبکه برق مازاد وجود دارد آب از سد پایین به سد 
بالادست پمپ می شود و در مقابل در ساعات پیک 
مصرف مثلا از ســاعت 5 تا 10 شب می توان از آب 

پشت سد بالا برای تولید برق استفاده کرد. 
*نیروگاه های آبی و بادی

با احداث نیروگاه های آبی کوچک و متوســط در 
کشور می توان چند  هزار مگاوات برق آبی تولید کرد. 

نیروگاه هــای بادی از اقتصاد نســبتا مناســبی 
برخوردار هســتند. ایران ظرفیــت احداث حداقل 

5 هزار مگاوات برق را دارد. 
*نیروگاه های زمین گرمایی

بیش از 10 درصد بــرق موردنیاز ترکیه یعنی بیش 
از 6 هزار مگاوات از طریق نیروگاه های زمین گرمایی 
تولیــد می شــود و ایــران نیــز در برخــی مناطــق 

ظرفیت های نسبتا مناسبی به این منظور دارد.
*نیروگاه های هسته ای با سوخت توریم

ذخایر توریم در جهان چنــد برابر ذخایر اورانیوم 
است. شــاید مهم ترین برتری اســتفاده از توریوم 
نســبت به اورانیوم و پلوتونیوم در زمینه ایمنی، آن 
اســت که تبدیل سوخت هســته   ای توریوم به یک 
بمب اتمی در مقایسه با اورانیوم و پلوتونیوم اقدام 
بسیار دشواری است. نحوه اســتفاده از توریوم در 
رآکتورهای هسته   ای به این صورت است که پس از 
گذاشتن توریوم )th 232(  در رآکتور توسط نوترون 
بمبــاران می شــود و در نتیجه آن ایزوتــوپ )232 
th( به ایزوتوپ )th 233( توریوم تبدیل می شــود 
که از آن برای تولیــد برق می توان اســتفاده کرد. 
رآکتورهایی که در آن از ســوخت توریوم اســتفاده 
می شود پسماندهای هســته   ای کمتری نسبت به 

رآکتورهای کنونی تولید می کند. 

جایگاه۩هیدروژن۩در۩آینده۩صنعت۩و۩انرژی۩جهان ۩
هیدروژن ســوختی پاک با میزان انرژی دو برابر 
بنزین اســت. با تجزیه 800هزار تــن آب می توان 
صدهــزار تن هیــدروژن و 700هزار تن اکســیژن 
تولید کرد. با صد هزار تن هیدروژن می توان حدود 
350هزار تــن آمونیاک NH3 تولید و از اکســیژن 
نیز می توان به جای هوا در واکنش های ســوختن 
اســتفاده کرد. حدود 78درصد هوا نیتروژن است 
و 21درصد آن اکسیژن اســت. عامل سوختن گاز 
در کوره ها یا بنزین و گازوئیل در خودروها اکسیژن 
اســت. بدون اکســیژن هیچ ســوختی نمی سوزد 
بنابراین با تزریق اکسیژن در هوای احتراق می توان 
میزان سوخت بیشتری دریافت و انرژی گرمایشی 

بیشتر را در حجم ثابتی تولید کرد. 
هیدروژن به عنوان ســوخت جایــگاه مهمی در 
جهان کسب خواهد کرد. با استفاده از نیروگاه های 
خورشــیدی جهت تجزیه آب می تــوان بدون برق 
نیروگاه هــای فســیلی میلیون ها تن هیــدروژن و 
اکسیژن از آب دریا تولید کرد و این واقعیتی است 

که حادث خواهد شد.

کل تولید برق و سرانه مصرف تعدادی از کشورهای سرد و نسبتا پرمصرف جهان

کل مصارف برق)گیگا وات  نام کشور
در سال(

مصرف سرانه برق هر نفر در 
سال)کیلو وات(

72255003081 چین

 39895664617آمریکا

2971504928ایتالیا

9028427150ژاپن

52703510192کره جنوبی

2415635131  اسپانیا

5252686306  آلمان

4494226702 فرانسه

2513763000ترکیه

»دنیای۩اقتصاد«۩از۩ضرورت۩جایگزینی۩برق۩با۩گاز۩گزارش۩می۩دهد

نیروگاههابهینهترازخانهها

 مصرف گاز هر خانوار در ایران در زمستان حدود 20 متر مکعب در شبانه روز است. با این مقدار گاز می توان حداقل 70 کیلو وات ساعت در شبانه روز برق تولید کرد. این در 
حالی است که سرانه مصرف برق خانگی در کشورهای سرد جهان که خط لوله گاز خانگی ندارند حدود نیم کیلو وات در ساعت و 12 کیلو وات در شبانه   روز است، حتی چنانچه 
مصرف برق خانگی در ایران را دو برابر کشورهای سرد جهان لحاظ کنیم، باز می توان روی حجم بالایی برای صادرات این انرژی  برنامه ریزی کرد. از سوی دیگر آلودگی هوای 

متان بسیار بالاتر از حتی مصرف بنزین و گازوئیل است که استفاده از برق به جای آن می تواند در این زمینه بسیار کمک کننده باشد. 

سید حسین میرافضلی
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نات کوین از جمله این پروژه ها است که با گذشت تنها چند 
هفته از زمان راه انــدازی بازی خود، به آمــار خیره کننده ای 
دســت پیدا کرده اســت و میلیون ها کاربر تلگرام این بازی 
را تجربه کرده اند.طی روز های گذشــته این بــازی در میان 
کاربران ایرانی نیز محبوب شده اســت و برخی برای کسب 
ســکه بیشــر با زیرمجموعه گیــری، تبلیغات نادرســت و با 
وعده های دروغین را برای نات کوین انجام می دهند. بنابراین 
با توجه بــه محبوبیت روزافــزون این بازی، بررســی باورها و 

تصورات اشتباه پیرامون نات کوین اهمیت پیدا کرده است.

شروع۩توفانی۩نات۩کوین ۩
نات کوین یک مینی اپ و بازی کلیکی تلگرامی اســت که 
نسخه آزمایشی آن توسط توسعه دهندگان ناشناس در اواسط 
نوامبر سال2023 عرضه شد. کلمه و نماد نات کوین درواقع 
از برعکس شــدن حروف و نماد تون کوین به دســت آمده که 
باعث شده اســت این پروژه به عنوان یک میم کوین شناخته 
شــود. ماهیت میم کوینی نات کوین در کانال و شبکه های 
اجتماعی پروژه نیز دیده می شود و علاوه بر اینکه تقریبا هیچ 

اطلاعات مفیدی پیرامون این پروژه و اهداف آن وجود ندارد، 
وایت پیپر آن نیز تنها شــامل صفحات خالی و سفید است. 
توسعه دهندگان ناشــناس این پروژه همچنین علاقه زیادی 
به شوخی های اینرنتی دارند و حتی کاربران خود را تشویق 
می کنند که میم های ساخته شــده پیرامون نات کوین را به 

اشراک بگذارند. 
پیرامون توســعه دهندگان نات کوین نیز اطلاعات زیادی 
در دست نیست و ســابقه فعالیتی برای آنها دیده نمی شود. 
بنابراین برخلاف برخی باور ها، نات کوین توسط تلگرام عرضه 
نشده است. با این حال تا به امروز توسعه دهندگان تون کوین 
و پاول دورف، ســازنده تلگــرام از این پــروژه حمایت و اخبار 

مرتبط با آن را پوشش داده اند.
از زمان عرضه آزمایشــی، نات کوین توجهات بسیاری را به 
خود جلب کرد و این پروژه موفق شد تا در طول تقریبا یک ماه، 
650هزار بازیکن را جذب کند. پس از تکمیل مرحله آزمایشی 
و با راه اندازی نســخه عمومی نات کویــن در ژانویه2024، 
موفقیت این بازی ادامه پیدا کرد و بــه سرعت میان کاربران 
تلگرامی محبوب شــد.  هم اکنون تعداد کاربران نات کوین 

از 10میلیون نفر عبــور کرده که آماری خیره کننده اســت و 
نشان می دهد که این بازی تلگرامی عملکرد بهری را نسبت 
به بســیاری از دیگر بازی های بلاک چینی بــازار در تنها دو 
هفته پس از عرضه ثبت کرده است. یکی از عوامل اصلی این 
موفقیت، سادگی ثبت نام و تجربه بازی نات کوین است. تمام 
کاربران تلگرام می توانند تنها با چند کلیک، به این بازی وارد 
شوند و ســکه های خود را جمع آوری کنند. همچنین تجربه 
بازی نات کوین رایگان اســت و بازیکنان نیــازی به سرمایه 
اولیه ندارند. دریافت ســکه در نات کوین نیز ســاده است و 
بازیکنان کافی است تا روی صفحه ضربه بزنند و نات کوین 
جایزه بگیرند. درحالی که قدرت های مختلفی در بازی ارائه 
شده اند که می توانند سرعت ضربه و سکه دریافتی را افزایش 
دهند؛ اما خرید آنها نیز با ســکه های درون بازی قابل انجام 
اســت و کاربران نیازی به پرداخت پول ندارند. با این وجود، 
در حال حاضر ســکه های دریافتی نات کوین تنها اعدادی 
دیجیتال و بی ارزش هستند؛ زیرا این پروژه ارز دیجیتال خود 
را هنوز عرضه نکرده است و امکان معامله و انتقال سکه های 

نات کوین وجود ندارد.

آینده۩نات۩کوین ۩
با افزایش محبوبیت نات کوین میان کاربران ایرانی، توجه به 
این نکته اهمیت زیادی پیدا کرده که این پروژه در حال حاضر 
تنها یک بازی ساده است. درحالی که هم اکنون بسیاری در 
شــبکه های اجتماعی نات کوین را فرصتی برای کسب سود 
معرفی می کننــد، این پروژه حتــی ارز دیجیتال خــود را نیز 
عرضه نکرده اســت و افراد یا سایت هایی که پیشنهاد خرید و 
فروش این ارز دیجیتال را می دهند، تنها با هدف کلاه برداری 
فعالیت می کنند. بنابراین هم اکنون مشــارکت و تجربه این 
بازی هیچ ســود و سرمایه ای را به همراه ندارد. همچنین لازم 
به ذکر اســت که تجربه این بازی و کسب ســکه به طور کاملا 
رایگان انجام می شود و علاقه مندان به کسب نات کوین مهم 
است. توجه داشته باشــند که فریب کلاه برداران را نخورند و 
پولی را برای مشارکت در این بازی و کسب سکه های بیشر 
پرداخت نکنند. درحالی که نات کوین هم اکنون ارز دیجیتال 
خود را ندارد، اما با توجه به محبوبیت گسرده امروزه این پروژه 
قابل پیش بینی است که دیر یا زود سازندگان نات کوین توکن 
آن را عرضه خواهند کرد. با این وجود، وعده ثروتمند شــدن و 
کسب سود هنگفت به کمک بازی نات کوین می تواند فاصله 
زیادی با واقعیت داشته باشــد. در صورت واقعی شدن توکن 
نات کوین و عرضــه این ارز دیجیتال، طبیعی اســت که روند 
قیمتی آن همانند دیگر ارز های بازار براساس عرضه و تقاضا 
خواهد بود. در حال حاضر، تنها فشــار عرضه ایــن بازی در 
حال افزایش اســت و هر فرد جدیدی که این بازی را تجربه و 
نات کوین اســتخراج می کند، یک عرضه کننده احتمالی در 
زمان لیست شــدن این ارز در صرافی ها خواهد بود. بنابراین 
با ساخت نات کوین و لیست شدن آن در صرافی های جهانی، 
قابل پیش بینی اســت که فشــار ســنگینی در بخش فروش 
و عرضه رخ خواهــد داد و این ارز دیجیتــال نمی تواند صعود 
قیمتی قابل توجهی داشــته باشد. همچنین برخلاف برخی 
از دیگر بازی های بلاک چینی، نات کویــن گیم پلی چندان 
جذاب و سرگرم کننده ای ندارد. ضربه زدن مداوم روی صفحه 
دیر یا زود خسته کننده خواهد شد و در این شرایط، افراد تنها 
به هدف کسب سود از بازی به فعالیت خود ادامه می دهند؛ 
شرایطی که تقاضــا را کاهش می دهد و تاثیــر منفی خود را 
بر روند قیمتی این میم کوین خواهد گذاشــت. پس برخلاف 
برخی تصورات اشــتباه، نات کوین یک فرصت آسان و سریع 
برای کسب سود هنگفت به شــمار نمی رود و تضمینی برای 
موفقیت توکن آن در بازار ارز های دیجیتال وجود ندارد. البته 
نات کوین یک پروژه کلاه برداری نیست و تا به امروز، سازندگان 
آن در گفتار و وعده های خود صداقت داشته اند و از بازیکنان 
نیز پولی دریافت نکرده اند. درحالی که نات کوین ممکن است 
در آینده به یک پروژه پیچیده و جذاب در بازار ارز های دیجیتال 
تبدیل شود، اما این احتمال نیز وجود دارد که به زودی از یاد ها 
فراموش شود و درنهایت سود چندانی برای مشارکت کنندگان 
خود نداشــته باشــد. در حال حــاضر حتی تضمینــی برای 
ساخت توکن دیجیتالی نات کوین نیز وجود ندارد و سازندگان 
برنامه ای برای انتشار این ارز دیجیتال اعلام نکرده اند. بنابراین 
درحالی کــه موفقیت اخیــر نات کوین قابل توجه اســت، اما 
اطلاعات زیادی پیرامون آن وجود ندارد و آینده این پروژه کاملا 
نامشــخص و غیرقابل پیش بینی اســت. طبیعی است که با 
گذر زمان اطلاعات بیشــری پیرامون نات کوین و برنامه های 
توســعه دهندگان آن منتشر شــود؛ اما در این بازه زمانی مهم 
است که بازیکنان و علاقه مندان نات کوین فریب کلاه برداران 
را نخورند و توجه داشته باشند که استفاده از خدمات و مشارکت 

در بازی نات کوین برای کسب سکه، کاملا رایگان است.

در۩عرض۩تنها۩دو۩هفته،۩بازی۩تلگرامی۩نات۩کوین۩موفق۩به۩جذب۩بیش۩از۩10۩میلیون۩کاربر۩شده۩است

یک بازی ساده یا فرصتی برای ثروتمند شدن؟ 

ماینرهای ضبط شده توسط دولت در مزایده به 
فروش می رسند

ارز۩دیجیتال:۩ســعید غلامی باغی، عضو هیات مدیــره و معاون بهره برداری 
و فروش اموال منقول ســازمان جمع آوری و فروش امــوال تملیکی، درباره 
تعیین تکلیف ماینرهای که رای محکومیت آنها صادر شده و به ضبط قطعی 
دولت درآمده اند، گفته است: »سازمان درخصوص دریافت گواهی انطباق، 
کد رهگیری و شناسه کالا این دســتگاه ها اقدام می کند و در مزایده های 
سازمان در یک فضای رقابتی و شــفاف عرضه  می شوند. کسانی که دارای 
مجوز بهره برداری رسمی از مزارع رسمی استحصال رمزارز هستند یا افرادی 
که پروانه تاسیس دارند و حداقل ۷0درصد پیشرفت فیزیکی داشته باشند، 
امکانی فراهم می شــود که در مزایده های ســازمان شرکت و دستگاه های 

استخراج رمزارز را خریداری کنند.«

شرکت وام دهنده رمزارزی، ۸میلیون دلار جریمه شد
رمزارز۩نیوز:۩گزارش اخیر مجله فورچون )Fortune( نشان داد که دپارتمان 
خدمات مالی نیویورک )DFS( برای دریافت جریمه با جنســیس گلوبال، 
یکی از شرکت های تابعه دیجیتال کارنسی گروپ )DCG( به توافق رسیده 
است. آدرین هریس، سرپرست DFS، در بیانیه ای که با فورچون به اشراک 
گذاشــته شــد، نگرانی های خود را درباره شکســت جنســیس در حفظ 
انطباق عملکرد با قوانین ابراز و اظهار کرد که رویکرد گذشــته این شرکت 
نشان دهنده بی توجهی به الزامات نظارتی بوده که شرکت و مشریانش را 

در معرض تهدیدات بالقوه قرار داده است.
قبــل از شروع بازار نزولــی در اواخر ســال2021، جنســیس در فرآیند 
وام دهی خود بــا شرکت های ورشکســته ای مانند تــری ارو کپیتالو آلامدا 
ریسرچ همکاری می کرد که منجر به ورشکستگی آن در اوایل سال2023 
شد. متعاقبا، جنسیس توســط کمیســیون بورس و اوراق بهادار )SEC( و 
دفر دادستان کل نیویورک به اتهام ارائه اوراق بهادار ثبت نشده مورد اتهام 
و شــکایت قرار گرفت. با وجود اینکه جنسیس مســتقیما در درگیری های 
حقوقی دخیل نبود، به دلیل شکست شرکت مادر در دادگاه، تعطیلی پلتفرم 
معاملات خود را در ســپتامبر2023 اعلام کرد. پس از تعطیلی، تحقیقات 

درباره این شرکت شروع شد.
دپارتمان خدمــات مالی نیویــورک دریافــت که جنســیس آن طور که 
وزارت خزانه داری خواسته اســت، غربالگری پیشرفته ای را از کارمندان و 
ارائه دهندگان خدمات شخص ثالث انجام نداده است. همچنین اقدامات 
ناکافی امنیت سایبری، از جمله عدم بررســی و تایید سالانه شیوه نامه ها 
و حفاظت ناکافی از داده های حســاس و اطلاعات شــخصی غیرعمومی 
نیز توسط این دپارتمان شناسایی شــد. در نتیجه، این شرکت با پرداخت 
۸میلیون دلار جریمه به عنوان بخشی از تسویه حساب موافقت کرده است.

به گفته فورچون، این مبلغ نســبتا کم، نشان دهنده همکاری جنسیس 
در طول تحقیقات و تلاش های آن برای به روز رسانی برنامه هایش است. با 
این حال، جنسیس همچنین موافقت کرده است که تمام خدمات خود در 

نیویورک را متوقف و گواهینامه بیت لایسنس خود را نیز تسلیم کند.

خرید 11هزار بیت کوین توسط بلک راک

میهن۩بلاک۩چین: تقریبا ۷2ساعت از تایید 11صندوق قابل معامله در بورس 
)ETF( اسپات بیت کوین توسط کمیسیون بورس آمریکا )SEC( می گذرد و 
گزارش های موجود نشان می دهد شرکت بلک راک )BlackRock( اکنون 

حدود 11هزار و BTC 400 هولد می کند.

ارزش۩فعلی۩ETF۩بیت۩کوین۩بلک۩راک ۩
به نقــل از کوین  گیپ و نیــوز بیت کوین، تــا پایان اولیــن روز معاملاتی
ETFهای اســپات بیت کوین، حجم معاملات آنها به بیــش  از 4.5میلیارد 
دلار رسیده است. صندوق گری اســکیل )Grayscale( با حجم معاملات 
1.9میلیارد دلاری خود پیشــتاز اســت و بخــش کوچکی از بــازار را برای 
بقیه ارائه دهندگانETFها باقی گذاشته است. با توجه به اینکه بلک راک 
بزرگ ترین شرکت مدیریت سرمایه جهان اســت و شــهرت زیــادی دارد، 
بسیاری از تحلیلگران باور داشــتند که صندوق »IBIT« آن جایگاه اول را به 

دست می آورد.
با این وجود، بلک راک در حال حاضر برای ETF اسپات خود فقط 11439 
BTC به ارزش بیش  از 49۷میلیون دلار دارد. البته این به آن معنا نیســت 
که راه اندازی ETF اسپات بیت کوین موفقیت آمیز نبوده است. این داده ها 
فقط نشان می دهند حجم ETF اسپات بلک راک با پیش بینی های فعالان 
 ،)Eric Balchunas( بازار کریپتو مطابقت نداشته است. اریک بالکوناس
تحلیلگر ETF بلومبرگ، اظهار کرده است: جریان ورود سرمایه ETF 9 جدید 
طی دو روز به 1.4میلیارد دلار رسیده است. علاوه بر این، جریان خروجی 
صندوق GBTC هم 5۷9میلیون دلار بوده و خالــص جریان ورودی آنها را 
به ۸19میلیون دلار رسانده است. صندوق  IBIT )بلک راک( با نیم میلیارد 
دلار ذخایر پیشتاز است و صندوق شرکت فیدلیتی )Fidelity( در رتبه دوم 
قرار دارد. حجم معاملات این 9صندوق هم 3.6میلیارد دلار است و تعداد 
معامله گران آن به 500هزار نفر می رسد. این مقدار با در نظر گرفتن صندوق 
 )Premium( به 1.2میلیون معامله گر می رسد. میانگین پریمیوم GBTC

آنها هم 0.2درصد است.
معاملات ETFهای اســپات تاکنون بــا پیش بینی های جیمز ســیفرت 
)James Seyffart(، یکی دیگــر از تحلیلگــرانETF بلومبرگ، مطابقت 
داشــته اســت؛ چراکه به اعتقاد ویETF های بیت کوین در اولین ســال 
راه اندازی خــود 10میلیارد دلار سرمایه را جــذب می کنند. همان طور که 
پیش از این گزارش دادیم لری فینک )Larry Fink(، مدیرعامل بلک راک، 
از دستاوردهای شرکت خود در زمینه ETF اسپات بیت کوین اعلام رضایت 
کرده و حتی ممکن است به زودی وارد بازار ETF اتریوم شود. تحلیلگری به 

اسم مارتی پارتی )Martyparty( در این باره افزود: 
دیروز گزارش دادم که بلک راک 50درصد از ETF خود را به پول نقد تبدیل 
کرده است. گزارش آنها امروز به روزرسانی شد و همان طور که فکر می کردم 
این شرکت بیت کوین را در کف خریده است. تمام سرمایه صندوق  آنها در 
حال حاضر در قالب بیت کوین است. اما آنها از کجا می دانستند بیت کوین 
به کف خود رســیده اســت؟ فکر می کنم با مجموعه جدیــدی از نهنگ ها 
مواجه شده ایم. شرکت های ارائه دهنده ETFها می توانند به صورت نقدی، 
غیرنقدی، هر نوع پول نقد، هر نوع ارز )از جمله فارکس( معامله کنند. آنها 

مجبور هم نیستند تمام سرمایه خود را در قالب بیت کوین نگه دارند.

آژانس هایی مانند دفر 
کنــرل دارایی هــای 
خارجــی )OFAC( وزارت خزانــه داری آمریکا و 
ســازمان های مشــابه آن در ســایر کشــورها، 
تحریم ها را از طریق هدف قرار دادن کشورها، 
رژیم ها، افــراد و نهادهایی کــه تهدیدی برای 
امنیت ملی و سیاست خارجی تلقی می شوند، 
اجرا می کنند. به طور معمول، اجرای تحریم ها 
به همکاری موسسات مالی بزرگ متکی است؛ 
امــا در شرایــط فعلــی برخــی بــرای دور زدن 
موسسات مالی رسمی به ارزهای دیجیتال روی 
آورده انــد و بــه ایــن ترتیــب سیاســتگذاران و 
نهادهای تحریم کننده را با چالش های جدیدی 
مواجه کرده اند. بــا این حال، شــفافیت ذاتی 
ارزهــای دیجیتال، همــراه با تمایل بــه موازی 
ســاختن و انطباق خدمات ارزهای دیجیتال با 
نظــام مالی؛ به ویــژه، بســیاری از صرافی های 
متمرکز که به عنوان رابط بین رمزارز و فیات عمل 
می کنند، اعمال تحریم ها در دنیــای رمزارز را 
امکان پذیر است. در گزارشی از سایت تحلیلی 
»چین آنالیــز«، چگونگــی تحــول اســراتژی 
تحریم های مرتبط با رمزنگاری دولت آمریکا در 
طول زمان بررسی شده اســت. در این گزارش 
نهادهایی که امکان اعمال تحریم داشــته اند و 
تاثیــر تحریم ها بر خــود نهادهــا و کل ارزهای 

دیجیتال تحلیل شده است.
تحریم هــای مربــوط بــه ارزهــای دیجیتال 
OFAC از ســال2021 در حال افزایش است. 
اولین تحریم هــای مرتبط با رمزنگاری توســط 
OFAC از ســال201۸ آغاز شــد؛ زمانی که دو 
شــهروند ایرانی را به واســطه ارتباط با باج افزار 
SamSam در لیســت تحریم هــا قــرار داد و 
آدرس هــای بیت کوین مرتبــط با این افــراد را 
به عنوان شناسه ها در فهرست افراد مسدودشده 
)SDN( ثبت کرد. طی دو ســال آینــده، تقریبا 
تمام آدرس های ارزهای دیجیتالی که به عنوان 
شناسه های تحریم گنجانده شده بودند، شامل 

آدرس هــای کیف پول های شــخصی بودند که 
توســط افراد کنرل می شــد. در سال201۸ 
اســامی لیســت تحریمی به طــور میانگین دو 
آدرس در پرونده داشــتند که به چهار آدرس در 
ســال2019 و 9 آدرس در ســال2020 تغییر 
کرد.این وضعیــت از ســال2021 تغییر کرد؛ 
زمانی که OFAC به جای افراد حقیقی، شروع به 
تحریم سرویس های رمزنگاری کرد. در آن زمان، 
میانگین تعداد آدرس ها در هر نهاد تحریم شده 
تا ســال2022 به 35رســیده بود و با احتساب 
تمام شناسه های افراد تحت تحریم شامل بیش 

از 100آدرس کیف پول ارزهای دیجیتال بود.

تحول۩تحریم۩ها۩از۩2022 ۩
برای بررســی اثرات تحریم ها بر فعالیت های 
غیرقانونی ارزهــای دیجیتــال، فعالیت برخی 
از برجســته ترین نهادهــای تحریم شــده در 
 OFAC سال2022، قبل و بعد از تحریم توسط
توسط »چین آنالیز« مورد مطالعه قرار گرفته است 
 Hydra، Garantex و به این منظور سه سرویس

و Tornado Cash انتخاب شده است.
Hydra: بزرگ ترین دارک نت در جهان بود تا 
اینکه سرورهای آن توسط پلیس آلمان مصادره 
شد. دارک نت، شــبکه ای شــخصی و پوشیده 
اســت که ارتباطــات آن فقط به صــورت ارتباط 
یک زوج معتمــد یعنی کاربر به کاربر )دوســت 
به دوســت( یا )F2F( اســت کــه از پروتکل ها و 
پورت هــای غیر اســتاندارد اســتفاده می کند. 
دارک نت ها متمایز از دیگر شبکه های رایج کاربر 
به کاربر هستند؛ به طوری که اشراک گذاری به 
 )IP مخفی بــودن آدرس( anonymous شرط
است. همزمان با پلیس آلمان، هیدرا مارکت در 
آوریل2022 توســط OFAC هدف قرار گرفت و 
عملا به تعطیلی کشانده شد. Hydra روسی، نه 
تنها در تسهیل فروش مواد مخدر نقش داشت، 
بلکه خدمات پول شویی را به مجرمان سایبری، از 

جمله مهاجمان باج افزاری ارائه می داد.

Garantex: صرافــی رمزنــگاری مســتقر 
در روســیه بود که همزمان بــا Hydra به دلیل 
فعالیت پول شویی مشابه تحریم شد. بر خلاف 
داستان Hydra که پس از هدف تحریم ها قرار 
 Garantex گرفتن به تعطیلی کشــانده شــد
 پــس از تحریم هــا کماکان بــه فعالیــت خود 

ادامه می دهد.
Tornado Cash: سرویــس غیرمتمرکــز در 
بلاک چین اتریوم اســت کــه در اوت2022 )و 
بار دیگر در نوامبر( به دلیل تسهیل پول شویی، 
عمدتا در رابطه بــا وجوه سرقت شــده در هک 
ارزهای دیجیتال توسط مجرمان سایبری مرتبط 
 Tornado با کره شمالی، تحریم شــد. پروتکل
Cash به کاربران شبکه اتریوم اجازه می دهد تا 
تراکنش های آنها به صورت محرمانه باقی بماند. 
تراکنش هــا در پلتفــرم تورنادو کــش به صورت 
محرمانه انجام می شود و با استفاده از این پلتفرم 

آدرس گیرنده در شبکه اتریوم ثبت نمی شود.
 Tornado Cash در حال حاضر تنها پروتکل 
DeFi است که توسط OFAC تحریم شده است؛ 
به جز Tornado Cash تمام اسامی تحت تحریم 
دیگــر خدمات متمرکــز یا کیف پول شــخصی 
هســتند. به عنوان یــک پروتــکل غیرمتمرکز، 
هیچ شــخص یا ســازمانی نمی تواند به راحتی 
سرویس هــای متمرکــز، Tornado Cash را 

محدود سازد.

سرنوشت۩تحریم۩ها ۩
تاثیر تحریم های کریپتو به صلاحیت قضایی و 
محدودیت های فنی بستگی دارد؛ فناوری های 
جدید و اشکال انتقال ارزش، چشم انداز اجرای 
جرایم مالی را تغییر داده اند. تجربه OFAC در 
تحریم این سرویس ها اطلاعات دست اولی را در 
زمینه تاثیر تحریم ها رمزارزها به دست می دهد. 
تلاش های این نهاد طی دو ســال گذشته برای 
فراتر رفتن از افــراد حقیقــی و تحریم خدمات 
ارزهای دیجیتال که پول شویی و تسهیل سایر 

فعالیت هــای مجرمانــه مبتنی بــر رمزنگاری، 
درس هایی را برای تمام نهادهــا قانون گذاری 
می تواند داشته باشد. سرنوشت سرویس هایی 
که در بالا به آنها اشاره شد، می تواند نشان  دهد 
که چگونه متغیرهای مختلف بر توانایی آژانس ها 
برای اعمال تحریم هــا علیه خدمــات ارزهای 

دیجیتال تاثیر می گذارند.
اول، مورد Hydra می تواند این درس را داشته 
باشــد که تحریم هــا می توانند علیــه نهادهای 
متمرکز در حوزه های قضایی مشخص، کاملا موثر 
ظاهر شــوند. سرورهای هیدرا مارکت در آلمان 
قرار داشتند، مجری قانون آلمان در هماهنگی 
با آژانس های ایالات متحده موفق ظاهر شــد و 
توانست بازار آن را به طور موثری با مشکل مواجه 

سازد و ضربه مهلکی به آن وارد کند.
دوم، Garantex نشان می دهد که در صورت 
عــدم همــکاری بین المللی نمی تــوان انتظار 
خاصی داشــت. درحالی که Garantex تا حد 
زیادی از اکوسیســتم مبادلات کنار گذاشــته 
شده است، روسیه از اعمال تحریم ها علیه این 
سرویس خودداری کرده اســت و به این ترتیب 
بدون محدودیت به فعالیت خود ادامه می دهد. 
این مورد نشان می دهد که تحریم در زمانی که 
حوزه قضایی اصلی هیچ کانال همکاری رسمی 

با OFAC ندارد، نمی تواند موثر باشد.
در نهایــت، پرونــده سرویــس غیرمتمرکزی 

ماننــد Tornado Cash پیچیده تــر اســت. 
درحالی که وب ســایت فرانتاند آن حذف شد، 
قراردادهای هوشــمند آن کــماکان می توانند 
به طور نامحدود اجرا شــوند؛ بــه این معنی که 
افراد همچنــان می تواننــد از نظر فنــی از آن 
اســتفاده کنند. مورد Tornado Cash نشان 
می دهــد کــه تحریم هــا علیــه سرویس های 
غیرمتمرکز تنها می تواند در قاموس ابزاری برای 
بی انگیختگی استفاده از خدمات عمل کند تا 
اینکه بتواند اســتفاده از سرویس غیرمتمرکز را 
به طور کامل قطع کند. هرچند به نظر می رسد 
تحریم ها توانسته اند به سد دفاعی غیرمتمرکز 
Tornado Cash ضربــه خــود را وارد کننــد؛ 
جریان ورودی این سرویــس در 30روز پس از 

تحریم، 6۸درصد کاهش یافت.
مطالعه مــوردی چگونگی رویکــرد OFAC و 
معادل های بین المللی آن، می تواند اطلاعات 
ارزشمندی را درباره تحریم ها علیه انواع مختلف 
نهادهای مرتبــط با رمــزارز ارائه دهــد. از این 
منظر می تــوان پیشرفــت و توســعه الگوها در 
عملکرد این نهاد دید. در حال حاضر نهادهای 
تحریم کننده همچنــان در حال بهبود عملکرد 
خود در هدف گیری موثر تحریم هــا علیه انواع 
مختلف خدمات ارزهای دیجیتال غیرقانونی، 
با مشارکت ســایر آژانس ها در ایالات متحده و 

سطح بین الملل هستند.

چگونه۩بزرگ۩ترین۩تحریم۩های۩ارزهای۩دیجیتال۩در۩سال۩2022۩بر۩جرایم۩رمزنگاری۩تأثیر۩گذاشتند

قوانینبازیدرزمینناشناختهها
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رادراختیارکاربرانوجامعهتلگرامقراردادهاستکهبهایجادیکفضایغیرمتمرکزوارائهبرنامههایوب3.0دراکوسیستماینپیامرسانمحبوبجهانیمنجر
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وارتقایجایگاهخوددربازارهستند.
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دعوت مجمع شرکاء به صورت فوق العاده
موسسه حسابرسی آرمان نوین رسیدگی (حسابداران رسمی )

از شرکاء  بدینوسیله  نوین رسیدگی،  اساسنامه موسسه حسابرسی آرمان  در اجرای مفاد ماده 23 
محترم موسسه حسابرسی و خدمات مدیریت آرمان نوین رسیدگی دعوت به عمل می آید، به منظور 
تصمیم گیری نسبت به مفاد مواد 20، 21 و 23 اساسنامه، در جلسه ای که به همین منظور در روز 
خیابان  در  واقع  مرکزی  دفتر  محل  در  در ساعت 10 صبح  ماه 1402  بهمن  مورخ 10  سه شنبه 

مطهری، خیابان ترکمنستان، کوچه سرو، پلاك 2، واحد 1 تشکیل می شود، حضور به هم رسانند.
مؤسسه حسابرسی و خدمات مدیریت آرمان نوین رسیدگی 

از کلیـه سـهامداران محتـرم شـرکت رتبه بنـدی اعتبـاری برهـان (سـهامی خـاص) 
(یـا نماینـدگان قانونـی آنهـا) دعـوت می شـود تا در جلسـه مجمع عمومی عادی سـالانه 
که رأس سـاعت 10 صبح روز دوشـنبه مورخ 1402/11/09 در دفتر مرکزی شـرکت 
واقـع در تهـران، خیابـان شـهید مطهـری، خیابـان کـوه نـور، بـن بسـت دوم، پلاك 11، 

طبقـه چهـارم، بـا دسـتور جلسـه زیـر برگزار می گـردد حضور به هم رسـانند. 
- اسـتماع گـزارش هیـأت مدیـره و گـزارش بـازرس و حسـابرس شـرکت راجع به سـال 

مالـی منتهـی به 1402/09/30 
- تصمیم گیـری راجـع بـه عملکـرد هیـأت مدیـره و صورت هـای مالـی سـال مالـی 
منتهـی بـه 1402/09/30 و پـاداش و حـق حضـور اعضـای هیأت مدیره و تقسـیم سـود 
- انتخـاب حسـابرس و بـازرس قانونـی اصلـی و علـی البـدل بـرای سـال مالـی منتهـی 

بـه 1403/09/30 و تعییـن حق الزحمـه آن هـا 
- انتخاب اعضای هیأت مدیره 

- تعیین روزنامه کثیرالانتشار شرکت 
هیأت مدیره- سایر موارد 

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سا�نه 
صاحبان سهام شرکت رتبه بندى اعتبارى برهان(سهامى خاص) 

به شماره ثبت 519769 و شناسه ملى 14007261376

موضوع آگهى: 

خرید رله حفاظتى
براى کسب اطلاعات بیشتر به سایت این شرکت

WWW.BAORCO.IR مراجعه نمایید.

روابط عمومى و امور بین الملل

آگهى مناقصه عمومى
با اخذ سپرده

درخواست شماره:
RHS-0246712-BA/T33

جامبوبـگ  کیسـه  تختـه  هـزار   15 دارد  نظـر  در  پـارس  شـرکت دوده صنعتـى 
پلـی پروپیلـن خریـداری نمایـد. متقاضیـان نامـه درخواسـت بـه همـراه سـوابق کاری و 
اسـناد ثبتـی خـود را تـا 11 بهمـن بـه niromand@dsp.co.ir ایمیـل و از دریافـت 
آن از طریـق تمـاس بـا تلفـن 5-02188783063 داخلـی 135 اطمینـان حاصـل نمایند. 

اسـناد مناقصـه بـرای شـرکت هـای واجـد صلاحیـت، ایمیـل خواهد شـد.

مناقصه عمومی شماره ۱۴۰۲/۱۸۷۱۱آگهی مناقصه 
شـرکت روغنکشـى خرمشـهر در نظـر دارد خریـد انـواع پریفـرم مورد 
نیاز کارخانه گلیسـیرین و صابون خود (مورد مصرف در صنایع شـوینده) را 
بـه تعـداد 500/000 عـدد از طریـق مناقصـه عمومـی خریـداری نماید. لذا از 
واجدیـن شـرایط دعـوت به عمـل می آیـد بـه همراه معرفی نامـه کتبی جهت 
دریافـت اسـناد مناقصـه حداکثـر بـه مـدت 9 روز پـس از نشـر ایـن آگهـی 
بـه نشـانی: تهـران – شـهرری – چهـارراه فدائیـان اسـلام – اتوبـان شـهید 
کریمـی – جنـب پمـپ گاز ابن بابویـه – پـلاك 21 – شـرکت روغنکشـی 
خرمشـهر (معاونـت بازرگانـی) مراجعـه نماینـد. ضمنـاً آخریـن مهلـت برای 
ارائـه پیشـنهادات سـاعت 10 صبـح روز سه شـنبه مـورخ 1402/11/03 
می باشـد. بدیهی اسـت این شـرکت در رد یا قبول پیشـنهادات مختار اسـت.
متقاضیان برای کسـب اطلاعات بیشـتر می توانند با تلفن های 34132142 

و 34132141-021 تماس حاصل نمایند.

آگهی مناقصه عمومی
صنایع شهداى مهام یزد در نظر دارد موارد به شرح ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی 

از پیمانکار و تأمین کننده واجد شرایط و صلاحیت دار تأمین و خریداری نماید:

مقدار / تعدادموضوع مناقصهشماره مناقصهردیف

6200 سرىریخته گرى و ماشینکارى سه قطعه چدنى - طبق اسناد190/3-1402-22

6710 عددرنگ آمیزى انواع جعبه چوبى در محل کارفرما - طبق اسناد290/3-1402-23

160 مجموعهخرید غلتک کوره (شامل چرخ زنجیر، لوله و درپوش) - طبق اسناد 390/3-1402-24

490/3-1402-25
طبخ و توزیع غذاى کارکنان صنایع شهداى مهام یزد در محل 

کارفرما (دارا بودن تاییدیه از اداره کار و امور اجتماعى و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکى کشور)

یک سال

متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می توانند تا تاریخ 1402/11/03، درخواست رسمی 
خود را با ذکر شماره مناقصه، کد اقتصادی و نام مدیرعامل، شماره تلفن و نمابر و آدرس دقیق 

پستی (کدپستی 10 رقمی)، به شماره نمابر 37272471-035 ارسال نمایند.
* زمان تحویل پاکت های مناقصه، تا ساعت 12 روز شنبه مورخ 1402/11/07 می باشد.

* مناقصه گذار در قبول و یا رد تمام و یا هریک از پیشنهادها مختار می باشد.
* کلیه هزینه های چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه ها می باشد.

تلفن جهت هماهنگی: 035-37273243-4
م الف:  1386          شناسه آگهى: 1642764

آيا همه اينها صرفا يک اتهام است؟
معترضان به جواد

دنياي اقتصاد: قطعــا نمي توان موفقيت جواد 
نکونام روي نيمکت استقلال را زير سوال برد. 
حداقل تا اينجاي فصل همين که او توانســته 
با صدرنشــيني پا  به تعطيلات بگــذارد يعني 
شايستگي فني خود  را نشان داده است. با اين 
حال وقتي صحبت از حــواشي و مدل رفتاري 
لژيونر سابق فوتبال ايران مي شود، اوضاع کمي 
تامل برانگيز مي شــود. به خصــوص در دوران 
مربيگري وي که تعداد شــاگردان ناراضي اش 

درحال بيشتر شدن است.
ســعيد مهري جديدترين شــاگرد جدا شده 
نکونــام اســت کــه هرچند تــلاش کــرد که با 
خاطره اي خوش اســتقلال را ترک کند، اما در 
آخرين مصاحبه اش وقتي درباره سرمربي فعلي 
آبي ها از وي ســوال شــد، در اظهارنظري قابل 
تامل گفت: »آقاي نکونام درســت است از شما 
ناراحتم، ولي دوستت دارم!« کاري به دستاورد 
فني مهــري و حواشي دســتمزد 160 ميليون 
توماني اش نداريم، ولي او همان بازيکني است 
که در تابســتان قراردادش را فســخ کرد، ولي 
با اصرار خود جواد به تيم برگشــت و در ترکيب 
آبي ها هم قرار گرفت؛ يعني که جواد به بازي اش 
اعتقاد داشته است. اکنون مهري هم به جرگه 
شــاگردان ســابق مرد لاليگايي مي پيوندد که 
بعدها عليه وي موضع گرفتند. همين چند وقت 
پيش بود که اشــکان دژاگه کاپيتان سابق تيم 
ملي که در فولاد شاگرد همبازي سابقش بود، 
اعتراف کرد که انتظار ديگري از همکاري با وي 
داشت. کما اينکه پيش تر وريا غفوري هم وقتي 
از او درباره حضور نکونام در اســتقلال ســوال 
شد، ترجيح داد تا درخصوص موفقيت اين تيم 
صحبت کند و گفت نظر خاصي درباره نکونام 
ندارد. تازه اينها واکنش هاي سربســته اي بود 
که اعلام شــد، چرا که آيانــدا پاتوسي، هافبک 
سابق فولاد سال گذشته با انتشار يک استوري 
در صفحه شخصي اش، علنا اين مربي را مافيا 
خطاب کرده بود و موسي کوليبالي مدافع فعلي 
اين تيم خوزستاني هم ادعا کرد نکونام به او گفته 
هرزمان که بخواهد از فولاد برود، اول اين تيم را 
نابود مي کند! نمي دانيم چه ماجرایي ميان اين 
بازيکنان با سرمربي فعلي اســتقلال گذشته و 
قصدي هم براي اتهام نداريم اما هرچه که باشد، 
تعداد شاگردان معترض به جواد لاليگايي به طور 

معناداري در حال افزايش است.

پايان ماه عسل در عربستان
دنياي اقتصاد: به نظر مي رسد ماه عسل کريم بنزما 
در عربستان به پايان رسيده باشد. در شرايطي 
که پيوستن اين ستاره پيشــين رئال مادريد به 

الاتحاد با هيجــان و سر و صداي بســيار زيادي 
همراه بود، بنزما خيلي زودتــر از حد تصور به پايان 

خط رسيد. ابتدا با کادرفني درگير شد، بعد نتوانست توقعات را برآورده کند 
و در ادامه به خاطر نمايش ضعيفش برابر ياران کريــس رونالدو در النصر، 
از سوي هواداران هو شد. اين بازيکن پس از شکست سنگين 5بر2 مقابل 
النصر، جده را ترک کرد و طي 19 روز اخير در تمرينات اين تيم شرکت نکرده 
است که اين موضوع سرانجام خشم مارسلو گاياردو را به دنبال داشت. در 
شرايطي که ابتدا عنوان شده بود او با گرفتن چند روز مرخصي از کادرفني 
راهي زادگاهش شده، اما روز جمعه نيز به تمرينات اضافه نشد تا گاياردو او را 
از رفتن به اردوي دبي محروم کند. آيا اين پايان کار بنزما در عربستان است؟

مارادونا را کشتند؟
دنياي اقتصاد: با وجود سپري شدن بيش از سه 
سال از مرگ ديگو مارادونا، همچنان شبهات و 
شــايعات در مورد کم و کيف مرگ اين اسطوره 

نامدار تاريخ فوتبــال ادامــه دارد. در تازه ترين 
پرده، پسر مارادونا از کشــته شــدن پدرش سخن 

گفته است. ديگو سيناگرا در اين مورد به روزنامه مارکا چاپ اسپانيا گفته 
است: »تحقيقات در حال انجام است و ما ايمان زيادي به عدالت در آرژانتين 
داريم. معتقدم عمــر پدرم نبايد اين گونــه به پايان مي رســيد. آنها پدرم را 
کشتند. اين وظيفه من نيســت که بگويم چه کسي اين کار را کرده است. 
من نظر خودم را دارم، اما نمي توانم آن را بگويم. آنها پدرم را به حال خود رها 
کردند؛ در حالي که مي شد کاري برايش انجام داد. من قول دادم تا آخرين 

روز زندگي ام براي عدالت مبارزه کنم.«

اتفاق شگفت انگيز در مسابقه دو!
ايسنا: شــنيده شــده دونده هاي دوي 3هزار متر 

در جريان رقابت جايزه بزرگ داخل ســالن يک 
دور کمتر از حد استاندارد دويدند. رقابت هاي 
دووميداني جايزه بزرگ داخل سالن در بخش 

زنــان و مــردان روز جمعه، 22 دي بــه ميزباني 
ورزشــگاه آفتاب انقلاب تهران برگــزار و نفرات برتر 

مواد مختلف معرفي شدند. در پايان نتيجه دوي 3هزار متر مردان منتشر 
نشد و اعلام شد که در حال بررسي است، اما هنوز نتيجه اين ماده مشخص 
نيست. شــنيده شــده در جريان مســابقه اين ماده اتفاق عجيبي افتاده 
و شــمارش دور دونده ها از دســت عوامل اجرايي مســابقه در رفته است و 
ورزشکاران يک دور کمتر دويده اند. قاســمعلي فيروزي، مسوول برگزاري 
مســابقات جايزه بزرگ در اين مورد گفت: »در حال بررسي گزارش داوران 

مسابقه هستيم و نتيجه را به زودي اعلام خواهيم کرد.«

باقري عبور مي کند و رده سوم را به دست مي آورد. حتي بعيد نيست مهدي 
طارمي هم به او بپيوندد و آقا کريم به رده چهارم سقوط کند. اين اعداد و ارقام 
و اين تنزل چند پله اي اما هرگز نبايد باعث شــود ارزش هاي منحصربه فرد 

کريم باقري را از ياد ببريم.

هافبک استثنايي  
مهم ترين نکته اينجاست که ما الان داريم آمار مهم ترين مهاجمان فوتبال ملي 
ايران را با يک هافبک دفاعي به نام کريم باقري مقايسه مي کنيم! همين مساله 
به خودي خود شاهکار باقري را نشان مي دهد. او در پست خودش يک نابغه 
تمام عيار بود که به خوبي وظايف دفاعي اش را انجام مي داد. گلزني آن هم به 
اين شکل فراوان و موثر، در حقيقت »ارزش افزوده« کريم بود. او به طور متوسط 
در هر مسابقه ملي اش 0.57 گل زده را به ثبت رسانده، در حالي که مهاجمي 
مثل مهدي طارمي با اين همه شــهرت تا قبل از جام ملت ها در هر بازي ملي 
به طور ميانگين 0.55 گل زده بود! بسياري عقيده دارند باقري بهترين هافبک 
دفاعي تاريخ فوتبال ايران بوده اســت؛ تکل هايش، جنگندگي اش، ضربات 
سرش و البته شوت هايش، بارها به کمک فوتبال ملي ما آمده است. در جريان 
حماسه مشهور ملبورن، باقري گل اول را برابر استراليا به ثمر رساند و گل دوم 
هم از ضربه سر قدرتمندانه و مسلط او پايه گذاري شد. گل فراموش نشدني کريم 
باقري به کره جنوبي در همين جام ملت ها براي ساليان طولاني بخشي از تيتراژ 
برنامه هاي ورزشي بود. کريم ضربان تيم را در ميانه ميدان تنظيم مي کرد و از هر 

جهت موهبتي بزرگ براي مربيان بود.

اگر خداحافظي نمي کرد...  
همچنين نبايد فراموش کنيم باقري بعد از ناکامي ايران در پلي آف جام جهاني 
2002، در حالي که فقط 27 سال داشت و در اوج دوران فوتبالش به سر مي برد 
از تيم ملي خداحافظي کرد. چه بســا اگر او چند ســال ديگر هم به کار ادامه 
مي داد، رکورد گلزني اش از دسترس امثال آزمون و طارمي بسيار دورتر مي شد. 
سال ها بعد وقتي در شرايط اضطراري و بنا به دعوت علي دايي شاهد بازگشت 
کوتاه مدت باقري به تيم ملي بوديم، او با درخشــش و گلزني برابــر امارات در 
انتخابي جام جهاني 2010 دوباره نشان داد چه گوهر زريني است، اما افسوس 

که به هر دليلي براي چندين سال اين نعمت از تيم ملي ايران دريغ شد.

تا پيش از آغاز جام ملت ها، 
سردار آزمــون و مهــدي 
طارمي بــا 49 و 42 گل زده ســومين و چهارمين 
گلزنان برتر تاريخ تيم ملي به شمار مي آمدند. همه 
مي دانند که علي دايي با 109 گل صدرنشين است و اما رده دوم تا قبل از 
تورنمنت قطر در اختيار کريم باقري بود؛ کسي که در 87 بازي ملي 50 گل 
به ثمر رساند. به احتمال قريب به يقين آزمون در همين بازي ها از 

به بهانه عبور احتمالي آزمون و طارمي از کريم باقري

آقايمنحصربهفرد!
مســابقات جام ملت هاي آســيا آغاز شــده و ايران هم 
در نخســتين گام به مصاف فلســطين رفته اســت. از 
دوره قبلي، قرار شــد ايــن بازي ها با حضــور 24 تيم 
باشد؛ افزايش کميتي که مســلما کاهش کيفيت را به 
همراه آورده بود. انتقادها زياد اســت، اما به هر حال 
فيفا بيش از هر چيــز ديگري به افزايــش درآمدهايش 
مي انديشــد و اين پروژه ها را هم با توجيه توسعه 
جغرافيايي فوتبال پياده مي کند. به هر جهت 
امسال هم همين داستان را داريم و حداقل 
روي کاغذ تيم ملي کشــورمان تــا مرحله 
يک چهارم نهايي نبايد کار سختي داشته 
باشد. به همين موازات، مصاف با رقباي 
آســان مي تواند باعث افزايش شــانس 

گلزني ستاره هاي تيم ملي شود.

س
ن عک

ستا
دا

وقتي دست راست يحيي قطع شد!
دنياي اقتصاد: يحيي گل محمدي بعد از به جا گذاشتن کارنامه اي درخشــان در پرسپوليس، نهايتا در قامت 
يک مربي ناکام از اين تيم کنار رفت. او در نيم فصل نخست ليگ بيست وسوم نتوانست توقعات را برآورده کند 
و از همين رو تصميم به جدايي گرفت؛ آنچه اين بار با مقاومت کمتري از سوي هواداران و مديران باشگاه همراه 
شد. البته که خود يحيي اشتباهات زيادي داشت، اما يکي از ضربات اساسي که ابتداي فصل به او وارد شد و 
کمتر مورد توجه قرار گرفت، جدايي کريم باقري بود. در حقيقت شايد اغراق نباشد اگر بگوييم با رفتن کريم، 
گل محمدي دست راستش را در پرسپوليس از دست داد. باقري روي نيمکت سرخ پوشان و نيز تيم ملي با مربيان 
زيادي کار کرده و همه آنها به نقش حياتي آقا کريم اذعان کرده اند؛ کسي که به نوعي تنظيم کننده روابط بازيکنان 
و سرمربي بود و کنترل رختکن را در اختيار داشت. با جدايي باقري، پرسپوليس يک وزنه بزرگ را از دست داد و 
شايد براي همين بود که خرده مشکلات امثال عليرضا بيرانوند، محمدحسين کنعاني زادگان، سروش رفيعي 

و... تا پايان نيم فصل برطرف نشد و نهايتا آسيب خودش را به تيم زد.
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همبستگی برنده نوبل ادبیات با مردم فلسطین 
دنیای اقتصاد: آنی ارنو، برنده جایزه نوبل ادبیات 2022، از مردم فلسطین حمایت کرد. وی که از حامیان دیرینه جنبش 
تحریم، واگذاری و تحریم ها )BDS( در بایکوت رژیم صهیونیستی بوده و بارها به انتقاد از اسرائیل پرداخته، اکنون یکی 

از بالاترین شخصیت های ادبی است که تجاوز و نسل کشی اسرائیل در غزه را محکوم می کند.
این تحریم با نام تحریم آلمان، مخالفت با سرکوب طرفداری از فلسطین توسط اقتدارگرایان آلمان را هدف خود قرار 
داده و همچنین پاسخی به حملات پایان ناپذیر و وحشیانه اسرائیل به غزه است که تا به امروز بیش از 23هزار فلسطینی 

را کشته که حداقل 10هزار تن از آنها کودک بوده اند.
ال کرد، شاعر و فعال فلسطینی و از اعضای این جنبش، نیز در گفت وگویی با الجزیره گفت: در زمانی که فلسطینی ها 
توسط ارتشــی که تحت حمایت آلمان است با سرعت بی ســابقه ای ذبح می شــوند و در زمان افزایش توتالیتاریسم در 
نهادهای آلمانی، اکنون بیشــر از همیشــه اهمیت دارد که افراد خوب، نژادپرستی ضدفلســطینی را به طور قاطع و 
 عمومی رد کنند و به تحریم سازمان هایی دست بزنند که به آن نژادپرستی گسرش یا 

پوشش می دهند.
او گفت: در طول نسل کشــی مشــاغل نمی توانند به طور معمول فعال باشند و با 
کسانی که این امر را انکار، توجیه یا در کمپین نسل کشی اسرائیل که در حال حاضر 
بر فلسطینی هایی که در نوار غزه محاصره شده اند اعمال می شود، هیچ نوع همکاری 
نباید وجود داشته باشد. این مسوولیت اخلاقی ماســت. از جمله کسانی که تعهد 
تحریم آلمان را امضا کرده اند، لارنس ابو حمدن ، شارلوت پروگر و تای شانی برندگان 

جایزه ترنر، ایندیا مور بازیگر و کریستینا شارپ محقق هستند.

درگذشت اولین رهبر ارکستر موسیقی پاپ پس از انقلاب 
دنیای اقتصاد: امیرفرشید رحیمیان، نوازنده ترومپت، آهنگســاز و رهبر ارکسر روز گذشته درگذشت. این هنرمند 2۷ 
آذر سال 133۸ در تهران متولد شد. در ســال 1349، همزمان با کلاس پنجم ابتدایی، وارد هنرستان عالی موسیقی 
شد. او به دلیل عشق وافر به ســاز ترومپت، پیشرفت چشمگیری در یادگیری و نواختن این ســاز داشت؛ تا آنجا که در 
پایان نخستین سال یادگیری  ترومپت، در 12 ســالگی موفق به اجرای کنسرتی در تالار هنرستان عالی موسیقی شد. 
او زمانی که 13 سال داشــت، به ارکسر سمفونیک هنرستان عالی موســیقی به رهبری علی رهبری راه یافت. فرشید 
 رحیمیان فعالیت حرفه ای خود را از سال 1353 در 15 سالگی و با نوازندگی در ارکسر ژونس موزیکال آغاز کرد و در سال 
1355 به کنسرواتوار وین راه یافت.  او همزمان با تحصیل، در کلاس های آهنگسازی و رهبری ارکسر توماس کریستین 
داوید شرکت کرد و پس از پایان تحصیلات در اواخر ســال 13۶0 به ایران بازگشــت و به عضویت ارکســر سمفونیک 
تهران درآمد. او همچنین از سال 13۶2 همکاری خود را با ارکسر سمفونیک صداوسیما آغاز کرد و همزمان به عنوان 
آهنگساز، با گروه کودک و نوجوان نیز به همکاری پرداخت. وی در سال 13۶4 برای 
آهنگســازی فیلم »از خرمشــهر تا ابدیت« جایزه موسیقی متن جشــنواره جوان را به 
دست آورد. زنده یاد امیرفرشید رحیمیان در سال 13۶9، ارکسر فرهنگسرای بهمن 
را تاسیس کرد و پس از آن اولین ارکسر موسیقی پاپ پس از انقلاب را با 12 نوازنده و 
با خوانندگی مهرداد کاظمی تشکیل داد. نوازندگی در بسیاری از آثار موسیقی ایران، 
آهنگســازی قطعات متعدد برای صداوســیما  و فیلم ها و سریال ها، رهبری ارکسر، 
آموزش موســیقی و ترجمه کتاب دوجلدی »اطلس موســیقی« از دیگر فعالیت های 

امیرفرشید رحیمیان در این سال ها بوده است.
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اگرچــه بــه دلیل گســرش 
گروهفرهنگوهنر

اعتصاب های هالیــوودی در 
ســال 2023 نمی تــوان این 
ســال را مر و معیــار دقیقی برای ســنجش کلــی بازارهای 
سینمایی در نظر گرفت، اما به نظر می رسد استقبال عمومی 
از ابرقهرمان ها در مقابل قهرمان های انسانی و روزمره کاهش 
داشــته اســت.  برخی کارشناســان معتقدنــد ظرفیت های 
بنیادین روایی و داســتانی برای فیلم های ابرقهرمانی پایان 

یافته و به تکرار رسیده است.
فیلم »باربــی« با 1.44میلیارد دلار فــروش هنوز در صدر 
گیشــه امســال قرار دارد. انیمیشن »برادران ســوپرماریو« 
بــا 1.3۶میلیــارد دلار فــروش، در رتبــه دوم قــرار گرفته و 
»اوپنهایمر« نیز با فــروش 951 میلیــون دلاری در جایگاه 

سوم اســت. اگرچه در هر ســه اثر نوعی اقتباس وجود دارد 
اما جالب اســت کــه هیچ یــک از این ســه فیلــم، دنباله یا 
پیش درآمد فرنچایز ها )فیلم های چند قســمتی( نیســتند و 
تنه به تنه ابرقهرمان ها هم نمی زنند.  این در حالی است که 
در سال های گذشــته ابرقهرمان ها همیشه رتبه های مهمی 
از جدول پرفروش ها را به خــود اختصاص می دادند. به نظر 
می رســد کمپانی های بزرگ مارول ساز دورنمای اقتصادی 
مناسبی را پیش رو نمی بینند. طبق گزارش های رسانه ای، 
به غیر از یک اســتثنا، یعنی فیلم »محافظان کهکشــان 3«، 
مخاطبان رغبت چندانی به آثار ابرقهرمانی نشان ندادند. اما 
آیا ذائقه ها تغییر کرده است؟ به نظر می رسد که تاکید برخی 
گروه ها و رویدادهای ســینمایی بر رعایت حقــوق و برابری 
زنان با مردان در سال های اخیر، در ذائقه مخاطبان هم اثر 

کرده اســت. گفته می شــود که مخاطبان اصلی فیلم های 
ابرقهرمانی مردها هستند و حالا با گسرش حضور و عاملیت 
زنان در بازارهای ســینمایی، فروش این فیلم ها تحت تاثیر 
قرار گرفته است.  امسال با اکران فیلم »باربی« در سینماهای 
جهانی و بازاریابی فوق العاده سازندگان برای آن، گویی که 
بازار ســینمایی وجه نمادینی هم پیدا کرده اســت تا باربی 

ابرقهرمان های غیرواقعی را کنار بگذارد.

دیزنی   
دیزنی در ســال 2023، ســه فیلم ابرقهرمانــی را اکران 
 Guardians of the( »3 کرد. جدا از »محافظان کهکشان
Galaxy 3( کــه موفقیت خود را وامدار کریس پرت اســت، 
مابقی بلاک باســرها شکســت خوردند. فیلــم ابرقهرمانی 

کریس پرت توانست ۸45میلیون دلار بفروشد. 
بزرگ ترین کمپانی  فیلم ســازی برای کودکان در جهان، 
»مارول ها« را بــا بودجــه 300میلیون دلاری ســاخته بود؛ 
طبق برخی گزارش ها 100میلیون دلار نیز هزینه بازاریابی 
و تبلیغات شــده بــود؛ اما ایــن اثــر در پایان حتــی به مرز 
یکصد میلیون دلار در گیشــه های آمریکای شمالی نرسید.  
دیزنی در مجموع شاهد شکست اکثر آثار پرهزینه خود بود. 
»ایندیانا جونز 5« با هزینه ای بیشــر از »مارول ها« ســاخته 
شده بود و شکســت سخت تری در گیشــه خورد. این اثر در 

نهایت فقط 3۸3میلیون دلار فروخت.
سه انیمیشــن »پری دریایی کوچولو« ، »المنتال« و »آرزو« 
هر یک با بودجه 200میلیون دلاری ســاخته شده اند؛ و به 
ترتیب 5۶9، 49۶ و 12۶میلیــون دلار فروختند که اگرچه 
دو اثر نخست ســوددهی داشــته اند اما تصورهای اولیه از 

سودآوری آنان بسیار بالاتر بوده است.

برادران وارنر  
کمپانی بــرادران وارنــر نیز ســال خوبی را بــرای فروش 
ابرقهرمانی هایش پشــت سر نگذاشــت. وارنرها چهار فیلم 
ابرقهرمانی را در 2023 اکران کردند که مجموع فروش این 

آثار به هفتصد میلیون دلار نرسید.
 »فلش« ، »بلو بیتل« و »شــزم: خشــم خدایــان« به ترتیب 
2۷3، 129 و 133میلیون دلار فروختند که اصلا آمار خوبی 
برای یک کمپانی بزرگ مانند برادران وارنر نیســت. وارنرها 
این روز ها، قسمت دوم »آکوامن 2« را روی پرده های سینما 
دارند . پیش بینی های اولیه رسانه ها برآوردهای خوبی درباره 
این فیلم ندارند. قسمت اول این فیلم در حدود 1.2میلیارد 
دلار فروخته بود و سری دوم آن نه نظر منتقدان را جلب کرده 

و نه چندان به مذاق مخاطبان خوش آمده است.

یونیورسال  
کمپانی یونیورســال، دو فیلم از ســه اثر پرفروش 2023 
را ساخته اســت. »فیلم برادران ســوپر ماریو« و »اوپنهایمر« 
توانســتند بــه ترتیــب 1.3۶میلیــارد و 951میلیــون دلار 
بفروشــند.  اما آخرین قســمت از مجموعه »سریع و خشن« 
به رغــم اینکــه ۷00میلیــون دلار فروخــت، اما بــا بودجه 
340میلیون دلاری ســاخته شــده بود و با افــزودن هزینه 

تبلیغات، این اثر در گیشه موفقیت چندانی نداشته است. 
 
سونی  

کمپانی ســونی امســال انیمیشــن »مــرد عنکبوتی: در 
میان دنیــای عنکبوتی« را اکــران کرد که توانســت فروش 
۶90میلیون دلاری داشته باشــد. اگرچه این رقم فی نفسه 
قابــل توجــه اســت امــا در مقایســه بــا میانگیــن فروش 
محبوب تریــن فیلم های مــرد عنکبوتی نشــان دهنده افت 
فروش قابل توجهی اســت.  مجموع فروش ده فیلم محبوب 
مرد عنکبوتــی، بیش از 9میلیارد دلار اســت کــه میانگین 
فروش هر فیلم را روی عدد 900میلیون دلاری نگاه داشته 
است. کاهش 210میلیون دلاری در اکران آخرین سری از 
فیلم های مرد عنکبوتی خود گویای کاهش استقبال از این 

فیلم است.  

بزرگداشت علینقی وزیری در فرهنگسرای اندیشه
دنیای اقتصاد: آیین بزرگداشت علینقی وزیری جمعه 29 دی ماه در سالن 

آمفی تئاتر فرهنگسرای اندیشه برگزار می شود.
این مراسم که با حضور نادر مشایخی، میلاد کیایی، علیرضا میرعلینقی 
و بهنام موحدان از موسیقیدانان و پژوهشگران موسیقی برپا خواهد شد، 
درباره جایگاه، اندیشه، آثار و خدمات فرهنگی و علمی و اجتماعی علینقی 

وزیری سخنرانی می شود.
تکنوازی سنتور ســوده آقاملائی، اجرای ارکســر وزیری به سرپرستی، 
تنظیم و تکنوازی ویلن فرشید فرهمند و اجرای برخی از مارش ها و اپرت ها و 
قطعات موسیقایی استاد وزیری، از دیگر بخش های این رویداد است. پخش 
گوشه هایی از مســتند کلنل به کارگردانی و تهیه کنندگی بهنام موحدان 

نیز از دیگر برنامه های مراسم بزرگداشت پدر موسیقی نوین ایران است.
علینقی وزیری )9 مهر 12۶5 – 1۸ شهریور 135۸( که به کلنل وزیری 
نیز مشهور است، موسیقیدان ایرانی و از پیشگامان آهنگسازی برای اجرای 
ارکسری موسیقی ایرانی بود. او به دلیل تاثیرات عمده ای که بر موسیقی 
سنتی ایران گذاشت، از جمله ایجاد روشی برای نت نویسی و شیوه  تدوین 

ردیف شهرت دارد.

قصر رویایی روی آنتن شبکه نمایش
دنیای اقتصاد: فیلم ســینمایی »قصر رویایی« به کارگردانی نییِلز تاورنیه 

امروز از شبکه نمایش پخش می شود.
در خلاصه داســتان آمده اســت: در اواخر قــرن نوزدهــم میلادی یک 
پستچی به نام جوزف فردیناند چوال 33 سال از عمر خود را صرف ساختن 

قصر سنگی برای فرزندش می کند و ...
در فیلم فرانسوی »قصر رویایی« که سال 201۸ در ژانر بیوگرافی، درام و 
تاریخی ساخته شده بازیگرانی چون ژاک گامبلن، لتیسیا کاستا، برنار لو 

کوک و… ایفای نقش کرده اند.
علاقه مندان به دیــدن درام های تاریخــی می توانند »قــصر رویایی« را 

ساعت 21 از شبکه نمایش تماشا کنند.

اهدای دوربین برلیناله به سینماگر ۹۱ساله 
دنیای اقتصاد: جشــنواره برلین از ســال 19۸۶ جایزه دوربین برلیناله را 
برای تجلیل از شخصیت ها و نهادهایی که ســهم ویژه ای در ساخت فیلم 
داشته اند و جشنواره با آنها ارتباط نزدیکی دارد، اعطا می کند و در هفتاد 
و چهارمین جشــنواره بین المللی فیلم برلیــن، ادگار رایتــز، کارگردان و 

نویسنده آلمانی، با دریافت این جایزه مورد تقدیر قرار خواهد گرفت.
ادگار رایتز یکی از تاثیرگذارترین فیلم سازان نسل خود است و مجموعه 
آثار او برای همیشــه نقطه عطفی در تاریخ ســینما باقی خواهد ماند. این 
ســینماگر در 91ســالگی هنوز در تلاش برای رســیدن به پاسخی برای 
پرســش های ما کیســتیم و از کجا آمده ایم، اســت. جدیدترین فیلم این 
کارگردان با عنوان »Filmstunde 23« نیز همزمان با تجلیل از این بازیگر 

در جشنواره برلین 2024 به روی پرده می رود.
ادگار رایتز جوایــز متعددی از جملــه چندین جایزه فیلم آلمان، شــیر 
نقره ای جشنواره فیلم ونیز، جایزه لوکینو ویسکونتی از جوایز فیلم ایتالیایی 
دیوید دی دوناتلو و همچنین جایــزه تلویزیونی بفتا و چندین جایزه معتبر 
تلویزیونی آلمان )گریمه( دریافت کرده است. فیلم شناسی او شامل بیش 
از 50 اثر از جمله فیلم های داستانی، مستند، فیلم تجربی و آثار تلویزیونی 
است. او علاوه بر کارگردان، تهیه کننده و نویسنده نیز هست و کتاب ها و 

متون زیادی در زمینه تئوری و زیبایی شناسی فیلم منتشر کرده است.
هفتاد و چهارمین جشــنواره بین المللــی فیلم برلین از 5 تــا 25 فوریه 
2024 )2۶ بهمن تا ۶ اسفند( در آلمان برگزار می شــود و لوپیتا نیونگو، 
بازیگر و فیلم ســاز کنیایی-مکزیکی برنده اســکار، ریاست هیات داوران 
بین المللــی جشــنواره فیلم برلیــن را بر عهــده خواهد داشــت و مارتین 
اسکورســیزی نیز با دریافت جایزه خرس طلایی افتخاری مورد تقدیر قرار 

خواهد گرفت.

نشست بررسی  »می  مولانا و جام جامی«
دنیــای اقتصــاد: هجدهمیــن نشســت از 
مجموعــه درس گفتارهایی دربــاره جامی با 
عنوان »می مولانا و جام جامی« چهارشــنبه 
2۷ دی در مرکز فرهنگی شــهر کتاب برگزار 
می شــود. در این درس گفتار کــه با حضور و 
سخنرانی محمدجواد اعتمادی همراه است، 
به تاثیر مولانا بر ذهن و ضمیر جامی و شعر و 
نثر او پرداخته و ابعادی از پیوستگی هنری و 

معرفتی جامی و مولانا روایت می شود.
جامی در مقامِ خاتم الشعرا، با شاعران بزرگ پیش از خود آشناییِ تمام 
داشته و به شیوه های مختلف متاثر از آنان بوده است. همچنین در جایگاه 
عارف و پژوهنده  میراث تصوف، با عارفان بزرگِ پیش از خود نیز آشــنایی 

عمیق داشته که بازتاب آن را در کتاب نفحات الانس می بینیم. 
تاثیری که جامی از مولانــا پذیرفته، هم در قلمرو عرفــان و هم در حوزه 
شعر قابل توجه و تامل است. علاوه بر فصلی که در نفحات الانس به مولانا 
اختصاص دارد، ردپای تعابیر و اندیشه های مولانا در آثار دیگر جامی نیز 

آشکار است.
علاقه مندان برای حضور در این نشســت می توانند ساعت 1۶ به مرکز 
فرهنگی شهر کتاب بهشــتی به نشــانی خیابان احمدقصیر نبش کوچه 

سوم مراجعه کنند.

اکران رایگان فیلم ستاره اسکندری در خانه  
اندیشمندان

دنیــای اقتصاد: نشســت نقد و بررســی فیلم 
»خورشــید آن  مــاه« بــه کارگردانــی ســتاره 
اسکندری امروز دوشــنبه برگزار می شود. در 
این نشســت که بــه دبیری وحیــد آگاه، عضو 
هیات علمی دانشــگاه علامه طباطبایی، برپا 
می شود هنرمندانی چون پژمان بازغی، مریم 
بوبانی، صادق ســهرابی، روژین صــدرزاده، 
بنفشــه صمدی، نکیســا نوری و امیرحسین 
هاشــمی حضــور خواهنــد داشــت.  نمایش 

رایگان »خورشید آن  ماه« از ســاعت 1۶:30 تا 1۸ بوده و  نشست بررسی 
فیلم از ساعت 1۸ تا 19:45 با سخنرانی ستاره اسکندری کارگردان فیلم، 
رضا صائمی منتقد سینما و ندا کردونی پژوهشگر حقوق اقوام و اقلیت ها 
برپا می شــود. علاقه مندان بــرای حضــور در این نشســت می توانند در 
ساعت یاد شده به نشانی خانه اندیشمندان علوم انسانی به نشان خیابان 

نجات اللهی نبش ورشو مراجعه کنند.

شاهد جنگ و اقتصاد
بانک مرکزی در دوران 8 سال دفاع مقدس 

چگونه دوام آورد؟
برای همه ما جالب اســت که بدانیم عملکــرد بانک مرکزی 
کشــورمان در دوران های بحران چگونه بوده است. »شاهد 
جنگ و اقتصاد« کتابــی در مورد شرایط اقتصادی کشــور 
در طــول ۸ ســال جنــگ تحمیلــی در ایــران اســت. این 
کتــاب از دوران شــکل گیری بانک مرکزی شروع می شــود 
و به فرازوفرودهــای اقتصادی در دوران جنــگ و پس از آن 
می پردازد. از دید نویســنده، بانک مرکزی از زمان تاسیس، 
بانکی بوده که بهرین نخبه های اقتصادی کشور را در کنار 
هم گردآوری کرده بود؛ نخبگانــی که بحران های اقتصادی 
زیادی را در کشــور از پــای درآورده و تا جــای امکان تحت 
کنرل خود درآورده انــد. همزمان با آغاز جنگ در شــهریور 
سال 1359، بانک نه تنها مجبور به کنرل ارزهای خارج شده 
از کشــور بوده، بلکه باید در مقابل تغییر درآمد های نفتی بر 
اثر تحریم ها هم تاب می آورده اســت. در این سال ها کشور 
ناگهان با جنگی مواجه می شــود که تمام برنامه ریزی های 

بانکی را تغییر می دهد. 
در آن دوران بــود کــه مقابله بــا جنگ و تامیــن هزینه های 
آن نســبت بــه نظریــه توســعه گرایانه بانکــداری مرکزی و 
سیاست های پولی مربوط به آن در اولویت قرار گرفت. در آن 
موقعیت، هدف اصلی زنده ماندن، تــداوم و بقا بود و انتظار 

از بانک مرکزی، حمایت از دولــت در جنگ از طریق اجرای 
سیاست هایی بود که می توان آنها را بقاگرایانه یا استمرارگرا 

نامید.
نویســنده کتــاب محمد رضــا قســیمی، مســوول اداره 
بررســی های اقتصادی بانک مرکزی ایران در دوران جنگ 
بوده و آثار جنگ را بر زندگی مردم نظاره کرده است. نویسنده 
به این مهم می پردازد که بانک مرکــزی ایران به عنوان یکی 
از موسسات مهم اقتصادی کشور بارها خود را از دوران های 

بحران نجات داده و توانسته تا حد توان خود فضای ملتهب 
اقتصادی را مدیریت کند؛ دورانی که به قبل از حمله عراق 
به ایران باز می گــردد؛ زمانی که اقتصاد ایران با مشــکلات 
پیچیده ســال های اولیه بعد از انقلاب، تحریم اقتصادی و 
مسدود شدن ذخایر ارزی، فرار سرمایه، خارج شدن مدیران 
با تجربه صنایع و بخشــی از نیروی انســانی ماهر، دست به 
گریبان بود. این دشواری ها عدم توازن شدیدی را در اقتصاد 
کلان کشــور ایجاد کرد. کافی نبــودن درآمدهای دولت در 
مقابل هزینه های فزاینده آن، اتکای گســرده و طولانی به 
بانک مرکزی برای جبران کسری بودجه دولت و آثار شــدید 
تورم حاصــل از آن همــراه با رکــود اقتصــادی، در مجموع 
مدیریت اقتصادی کشــور در زمان جنــگ را با چالش های 

بسیاری روبه رو کرد. 
در این دوران پرهیجان، بانک مرکزی به رغم مشــکلات و 
فشارهای اقتصادی ناشی از جنگ ایران و عراق، در اجرای 
وظایف قانونی خود در حد توان خــود تلاش کرده و تا جای 
امکان موفق بوده است. مهم ترین نتیجه این بوده که با وجود 
جنگی نابرابر با دولت عراق، ایــران هیچ گاه مجبور به اعلام 
ورشکستگی اقتصادی نشد. دشواری این راه سهمگین، در 
قالب خاطرات و برداشت ها از سوی دست اندرکاران بانک در 
اختیار مردم قرار گرفته است. قسیمی معتقد است که بانک 
سه دوره  بحران را در طول جنگ پشت سر گذاشته است. این 
سه دوره، ســال های ابتدای جنگ )13۶0-1359(، دوره 
بهبود نســبی اقتصادی )13۶4-13۶1(، و در نهایت دوره 
فرسایش اقتصادی )13۶۷-13۶5( را شامل می شود. نکته 
مهم اینجاســت که جدا از اهمیت جنگ از لحاظ سیاسی و 

اسراتژیک، دوام آوری اقتصادی در این دوران های طولانی 
بسیار با اهمیت بوده اســت.  بانک تمام توان خود را به کار 
می برده تا در زمینه سیاست های پولی و ارزی بهرین تصمیم 
زمان را اخذ کند، در زمینــه  کنرل نقدینگی خود را توانمند 
سازد و در بخش خصوصی و تورم تصمیم های حرفه ای بگیرد.  
انجام این وظایف در زمان جنگ ایــران و عراق و هماهنگی 
این بانک با دولت و در نهایت بــا مردم ایران در فراهم کردن 
شرایط و منابع مورد نیاز دوران جنگ جهت زنده ماندن، این 
موسسه را در جایگاه ویژه ای قرار داد. عنوان تاریخ شفاهی 
دوران جنگ از دید اقتصاد گویای اهمیت برخی از وقایع آن 
زمان اســت.  پی بردن به هزینه واقعی جنگ ایران و عراق، 
حتی پس از گذشــت دهه هــا از پایان جنــگ، امکان پذیر 
نیســت. بدون تردیــد، به هیچ وجــه نمی تــوان هزینه های 
انســانی و معنوی و مالی جنگ را به طور تمام وکمال برآورد 
کرد. اما نویســنده معتقد اســت هزینه های مستقیم جنگ 
چیزی در حدود 440میلیارد دلار تخمین زده شده و چیزی 
در حدود 493میلیــارد دلار نیــز هزینه های غیرمســتقیم 
جنگ است. چگونگی محاســبه و برآورد هزینه های جانبی 
و اقتصادی جنــگ را می توانید با مراجعه بــه کتاب به طور 

دقیق تری مطالعه کنید. 
همچنین بررسی فرصت های از دست رفته اقتصادی جنگ 
ایران و عراق، که می توانند درس هایی بااهمیت جهت یافتن 
راهکارهای مناسب برای مقابله با مشــکلات امروز اقتصاد 
کشــورمان باشــند، خالی از لطف نیســت. کتاب »شــاهد 
جنگ و اقتصاد« نوشته محمد رضا قسیمی با قیمت 250 هزار 

تومان توسط انتشارات دنیای اقتصاد چاپ شده است.

آیا دوران سلطنت ابرقهرمان ها بر بازارهای سینمایی پایان یافته است؟ شاید هنوز نه! اما نشــانه ها حاکی از تغییر ذائقه سینماروها و سینمادوستان در 
بازارهای بزرگ سینمایی است. روزگاری فیلم های ابرقهرمانی که عمدتا با نام  سوپرهیرویی شناخته می شــوند، صدرنشینان قطعی اکران های جهانی 

بودند اما آمارهای فروش در سال گذشته میلادی حاکی از کساد شدن تدریجی بازار این فیلم هاست.

آیا ذائقه سینمایی مردم عوض شده است؟

دورانبیکاریابرقهرمانها


